
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 6655 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το 7ο Γυµνάσιο Αθήνας, το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου
και από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Κηφισιάς, σελ. 6663, 6671,
6675 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 6655, 6657, 6658, 6659,
6660, 6661, 6662, 6663, 6664, 6665, 6666, 6667, 6668, 6670,
6671, 6672, 6673, 6674, 6675 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επίκαιρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 23 Ιανουαρίου 2023, σελ. 6655 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τραγικές οι ελλεί-

ψεις των φαρµάκων στην αγορά», σελ. 6656 
β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:  
i. µε θέµα: «Να αποκατασταθεί άµεσα η πρωτοφανής κυ-

βερνητική αδικία εις βάρος των πολιτών του Δήµου Κερατσι-
νίου-Δραπετσώνας σε σχέση µε άλλους δήµους στη χρηµα-
τοδότηση του Προγράµµατος «Αντώνης Τρίτσης»», σελ. 6659 

ii. µε θέµα: «Να παραµείνει ως  χώρος αθλητισµού το Δη-
µοτικό Πάρκο Σοφούλη (Ακτή Ντοβίλ) στο Δήµο Καλαµα-
ριάς», σελ. 6660 

iii. µε θέµα «9ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω: έωλες υποσχέ-
σεις σε µαθητές, γονείς και εκπαιδευτικούς», σελ. 6661 

iv. µε θέµα: «Σεισµόπληκτα σχολεία από το 2019 στο Αιγά-
λεω», σελ. 6663 

v. µε θέµα: «Εφαρµογή του νόµου για θανόντες από φυσική
καταστροφή, πληµµύρα ή πυρκαγιά», σελ. 6664 

γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Σχετικά µε τον θάνατο εργάτριας στην κα-
θαριότητα στον Δήµο Ξυλοκάστρου - Ευρωστίνης και τις
συνθήκες εργασίας στους δήµους», σελ. 6665 

δ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού µε θέµα:
«Για το µέλλον των εγκαταστάσεων του Εθνικού Αθλητικού
Κέντρου Νεότητας Αγίου Κοσµά», σελ. 6668 

ε) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Να προχωρήσει η ανέγερση του Νέου Δικαστικού Μεγάρου
Ηρακλείου», σελ. 6673 

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,  µε
θέµα: «Χωρίς προστασία από την ηχορύπανση οι κάτοικοι της
δυτικής Αθήνας παρά τις δεσµεύσεις του Υπουργείου»., σελ.
6671 
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Αθήνα, σήµερα στις 20 Ιανουαρίου 2023, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟΥ-
ΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 19-1-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΖ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 19
Ιανουαρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Θεσµικό πλαίσιο για τη διερεύνηση αεροπορικών
και σιδηροδροµικών ατυχηµάτων και την ασφάλεια των µεταφο-
ρών».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Δευτέρας 23 Ια-
νουαρίου 2023, το οποίο έχει ως εξής: 

«Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 309/12-1-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Πιπιλή προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Προγραµµατι-
σµός της ΕΛ.ΑΣ. για την αποκατάσταση της τάξης στην πλατεία
Πέτρουλα στον Κολωνό».

2. Η µε αριθµό 306/10-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλεξάνδρου (Αλέκου) Τριανταφυλλίδη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Οι ευθύνες για το θάνατο του εξάχρονου Θωµά από
τα Γρεβενά».

3. Η µε αριθµό 307/10-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποια η
θέση της Κυβέρνησης για τη διαµορφωθείσα κατάσταση µε τη
διαχείριση σκουπιδιών στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας;».

4. Η µε αριθµό 319/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νικολάου Κα-
ραθανασόπουλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Να καλυφθούν οι ανάγκες όλων των φοιτητών του
Πανεπιστήµιου Πελοποννήσου στη σίτιση».

5. Η µε αριθµό 308/11-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Έντονη δυσαρέσκεια για τη µη ενίσχυση των αγροτών-καλλιερ-
γητών µήλων της Κοινότητας Αχλαδοχωρίου των Σερρών».

6. Η µε αριθµό 332/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Εκα-
τοντάδες παραµένουν τα κενά σε φιλολόγους Ειδικής Αγωγής
ακόµα και µετά τη Γ’ φάση προσλήψεων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 339/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλά-
χου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Αξιοποίηση του Τύµβου του Σοφοκλή στη Βαρυµπόµπη Αττι-
κής».

2. Η µε αριθµό 312/13-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Πειραιώς του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεό-
δωρου Δρίτσα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Θα κάνετε
κάτι επιτέλους για να στηρίξετε το Ειδικό Αντικαρκινικό Νοσοκο-
µείο Πειραιά ΜΕΤΑΞΑ;». 

3. Η µε αριθµό 310/13-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Εφαρ-
µογή της Έκθεσης Διακοµµατικής Επιτροπής για τον Στρατηγικό
Αναπτυξιακό Σχεδιασµό Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης (ΑΜ-
Θ) - Απευθείας χρηµατική ενίσχυση (επιδότηση) από την Ευρω-
παϊκή Ένωση (Ε.Ε.) για ορεινές και µειονεκτικές περιοχές».

4. Η µε αριθµό 321/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λε-
ωνίδα Στολτίδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Για το
ζήτηµα της θέρµανσης στη δυτική Μακεδονία». 

5. Η µε αριθµό 316/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιλτιάδη
Χατζηγιαννάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τραγική
αδιαφορία της κυβέρνησης της ΝΔ τα τελευταία τριάµισι χρόνια
για το ζήτηµα του ΕΚΑΒ στην πυρόπληκτη βόρεια Εύβοια».

6. Η µε αριθµό 311/13-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ροδόπης του Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υ-
πουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Σε απόγνωση οι αγρότες καπνο-
παραγωγοί της Ροδόπης από τον συµψηφισµό ενισχύσεων µε την
επιστρεπτέα προκαταβολή».

7. Η µε αριθµό 327/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
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κολάου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Να µη διακοπεί η κυκλοφορία των οχηµάτων
στον δρόµο Αγ. Νικόλας - Λευκάδα και να εξασφαλιστεί η ασ-
φαλή µετακίνησή τους».

8. Η µε αριθµό 320/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αθα-
νασίας (Σίας) Αναγνωστοπούλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Μεθόδευση για την κάλυψη θέσης συντονιστή της χει-
ρουργικής κλινικής του «Αγίου Ανδρέα»».

9. Η µε αριθµό 315/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου Κωνστα-
ντόπουλου προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Ενηµέρωση για την πορεία των διαπραγµατεύσεων για
την επιστροφή των γλυπτών του Παρθενώνα».

10. Η µε αριθµό 328/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Νικολάου Παπαναστάση προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες στο Κρατικό Θεραπευ-
τήριο - Γενικό Νοσοκοµείο - Κέντρο Υγείας Λέρου».

11. Η µε αριθµό 333/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β2’Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Χαρούλας (Χαράς) Καφαντάρη προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ανάγκη άµεσης λύσης
του στεγαστικού προβλήµατος του 9ου Δηµοτικού Αιγάλεω».

12. Η µε αριθµό 322/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Δηµητρίου
Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, µε θέµα: « Άµεσα µέτρα απέναντι στην κατακόρυφη αύξηση
του κόστους διέλευσης από τη Γέφυρα «Χαρίλαος Τρικούπης»». 

13. Η µε αριθµό 331/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λέσβου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μαρίας
Κοµνηνάκα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να προσληφθεί
άµεσα µόνιµος αναισθησιολόγος και χειρουργός στο Νοσοκο-
µείο της Λήµνου». 

14. Η µε αριθµό 334/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ανδρέα Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Η παραί-
τηση της Διευθύντριας της Παθολογικής Κλινικής Ελένης Ιωαν-
νίδου και η έλλειψη κυβερνητικού σχεδίου έκτακτης ανάγκης για
την επιβίωση του Νοσοκοµείου Ρεθύµνου και του ΕΣΥ».

15. Η µε αριθµό 326/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα:
«Να κατασκευαστεί σήραγγα στο τµήµα Άγνος - Ξηροκαµάρα,
αντί της καταστροφής του φυσικού περιβάλλοντος και των αρ-
χαιοτήτων».

16. Η µε αριθµό 336/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σωκράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Απαραί-
τητη η αποµάκρυνση της διοίκησης του Πανεπιστηµιακού Γενικού
Νοσοκοµείου Ηρακλείου (ΠΑΓΝΗ) µετά το κρεσέντο τοξικότητας
και αυταρχισµού».

17. Η µε αριθµό 338/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρο-
γλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Άµεση αντιµετώπιση των προβληµάτων στέγασης που υπάρχουν
στις σχολικές µονάδες του Δήµου Μινώα Πεδιάδας που επλήγη
από τον σεισµό της 27ης Σεπτεµβρίου 2021».

18. Η µε αριθµό 337/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Η λειτουργία των νηπιαγωγείων εξαρ-
τάται από την εκλογική περιφέρεια της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Παιδείας;».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 262/11-10-2022 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Φάµελλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Βραβείο αναλγησίας και υποκρισίας διεκδι-
κεί η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µε τη στάση της προς τους µυδο-

καλλιεργητές του Θερµαϊκού».
2. Η µε αριθµό 524/26-10-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-

κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Πάγωµα δόσεων και τόκων
δανείων και ρυθµίσεων στο δηµόσιο και τον Εθνικό Φορέα Κοι-
νωνικής Ασφάλισης (ΕΦΚΑ)».

3. Η µε αριθµό 614/31-10-2022 ερώτηση του Βουλευτή Β2’ Δυ-
τικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης, µε θέµα: «Γνωστή και κοινώς αποδε-
κτή η συστηµατική παραβίαση του απόρρητου των τηλεπικοινω-
νιών - Διαρκής η ατιµωρησία για τους παραβάτες!».

4. Η µε αριθµό 1193/1-12-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλα-
µπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Ποια είναι η πορεία υλοποίησης του ανα-
θεωρηµένου εθνικού σχεδίου δράσης για την κυκλική οικονοµία
2021-2025;».

5. Η µε αριθµό 1174/1-12-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Άµεσα µέτ-
ρα ανακούφισης στις οικογένειες των θανόντων από τις πρόσφα-
τες έντονες πληµµύρες που έπληξαν την Κρήτη».»

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα για τα κατωτέρω:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 20 Ιανουαρίου 2023 ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: Η υπ’ αριθµόν
330/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση, η οποία θα απαντηθεί από τον
Υπουργό Υγείας κ. Αθανάσιο Πλεύρη. Η υπ’ αριθµόν 1118/28-11-
2022 ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υπουργό Εσωτερικών κ.
Μαυρουδή Βορίδη. Οι υπ’ αριθµ. 314/16-1-2023, 318/16-1-2023,
335/16-1-2023 επίκαιρες ερωτήσεις και η µε αριθµό 960/52/21-
11-2022 ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων θα απαντη-
θούν από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εσωτερικών κ. Στυλιανό
Πέτσα. Η υπ’ αριθµ. 317/16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντη-
θεί από τον Υφυπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων κ.
Παναγιώτη Τσακλόγλου. Η µε αριθµό 313/16-1-2023 επίκαιρη
ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Γεώργιο Αµυρά. Η µε αριθµό 329/16-1-2023 επί-
καιρη ερώτηση θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού κ. Ελευθέριο Αυγενάκη. Και, τέλος, η µε αριθµό 40/7-
10-2022 αναφορά θα απαντηθεί από τον Υφυπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών κ. Γεώργιο Καραγιάννη.

Έχουµε, λοιπόν, στο σύνολο δέκα επίκαιρες ερωτήσεις στη ση-
µερινή συνεδρίαση και ξεκινούµε µε την τέταρτη µε αριθµό 330/
16-1-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’
Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Τραγικές οι ελλείψεις των
φαρµάκων στην αγορά».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Υγείας κ. Αθανάσιος Πλεύρης.
Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχουµε διακόσια τριάντα δύο φάρµακα σε έλ-

λειψη ή καθόλου στα φαρµακεία και είναι κεντρικά φάρµακα, παι-
διατρικά, εισπνεόµενα, φάρµακα, τα οποία είναι πρώτης ανάγκης
για τους γονείς και για τους ενήλικους κι εσείς δεν παίρνετε
µέτρα στην πράξη. Δεν κάνετε ελέγχους στις φαρµακαποθήκες
στην πράξη. Και στην ουσία προχωράτε και στην ιδιωτικοποίηση
του ΙΦΕΤ, προκειµένου να ευνοήσετε ακόµα πιο πολύ τις φαρµα-
καποθήκες. 

Έχετε µια πολιτική, όχι για να λύσετε τα προβλήµατα των γο-
νιών, όχι να λύσετε το πρόβληµα των ασθενών, αλλά για να ευ-
νοήσετε περαιτέρω τις φαρµακαποθήκες.

Πάµε να δούµε ένα-ένα τα µέτρα σας: «Συνέχιση ελέγχων των
φαρµακαποθηκών». Κανένα νέο µέτρο, απλά συνεχίζετε. «Συνέ-
χιση ελέγχου στις φαρµακευτικές εταιρείες». Κανένα νέο µέτρο,
εκτός αν δεν κάνατε ελέγχους τόσον καιρό. «Αύξηση των παραγ-
γελιών από το ΙΦΕΤ». Πάρα πολύ αργά, όπως ξέρετε. «Ενηµέρω-
ση από τον ΕΟΦ για τα φάρµακα που λείπουν από την αγορά».
Υπάρχει ήδη στην πράξη όλο αυτό. Σχετικά µε τη λίστα του ΕΟΦ,
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ακούστε. Ανακοινώσατε µια λίστα φαρµάκων από τον ΕΟΦ, που
είναι ο ορισµός της προχειρότητας, αν δεν υπάρχει σκοπιµότητα.
Δεν καλύπτει το σύνολο των δραστικών ουσιών, κύριε Υπουργέ,
των σκευασµάτων που είναι σε έλλειψη. Υπάρχουν περιπτώσεις
που προτείνονται εναλλακτικά σκευάσµατα που είναι κι αυτά σε
έλλειψη. Και, κύριε Πρόεδρε -εσείς το ξέρετε πολύ καλά και ως
γιατρός- υπάρχουν περιπτώσεις που προτείνονται σκευάσµατα
όπου και τα εναλλακτικά και τα προτεινόµενα δεν υπάρχουν στην
αγορά εδώ και πενταετίες. 

Προτείνετε την «επέκταση της συνταγογράφησης γενοσήµων
φαρµάκων». Γίνεται ήδη. «Εξορθολογισµός των τιµών στα φάρ-
µακα». Δεν λύνει κάτι άµεσα επί του παρόντος αυτό που προτεί-
νετε. Δεν είναι η άµεση λύση. Η λύση, βέβαια, είναι στις φαρµα-
καποθήκες, που δεν θέλετε να αγγίξετε. «Ύπαρξη συνεχούς συ-
νεργασίας µε τους φαρµακοποιούς». Δεν είναι καν µέτρο αυτό,
δηλαδή το να βάλετε τους γιατρούς να συνεργάζονται µε τους
φαρµακοποιούς. «Αύξηση της ηλεκτρονικής συνταγογράφησης».
Είναι πραγµατικά αµελητέο το όφελος. Η πλειοψηφία των συντα-
γών είναι υποχρεωτικά ηλεκτρονικά. «Ενηµέρωση γιατρών για τις
ελλείψεις φαρµάκων ώστε να προσαρµόζουν τις θεραπείες»,
αυτό το πράγµα γίνεται ήδη. 

Κοιτάξτε -και ολοκληρώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- έχουµε
τρεις περιπτώσεις εδώ ελέγχων σε φαρµακαποθήκες, που -άκου-
σον άκουσον!- τους ελέγχουν µια ηµεροµηνία και το µέτρο εφαρ-
µόζεται µετά από τέσσερις µέρες.

Πρώτη περίπτωση: Στις 4-3-2022 ο έλεγχος και η απόφαση για
να σταµατήσει στην ουσία η λειτουργία αυτών των φαρµακαπο-
θηκών. Και πότε την εφαρµόζουν; Στις 8 Μαρτίου, µετά από τέσ-
σερις µέρες. Άλλη περίπτωση: Στις 6-9-2022 και εφαρµογή στις
10-9-2022. Τέσσερις µέρες, πάλι, µετά. Να έχουν, δηλαδή, τον
χρόνο να ολοκληρώσουν αυτό που κάνουν, κύριε Υπουργέ, έτσι
δεν είναι; Να κάνουν τις εξαγωγές που θέλουν να κάνουν και µετά
να σταµατήσουν, για να αρχίσουν να στοκάρουν. Τρίτη περί-
πτωση: Στις 22-11-2022 και εφαρµογή στις 25-11-2022. Πάλι να
έχουν τον χρόνο να ολοκληρώσουν την παρανοµία για την οποία
τούς πιάσατε. Έτσι δεν είναι; 

Και βέβαια προχωράτε στην ιδιωτικοποίηση του ΙΦΕΤ, ώστε να
µην υπάρχει δηµόσια φαρµακαποθήκη, αλλά να ευνοήσετε αυτό
που κάνετε, να ευνοήσετε τις ιδιωτικές φαρµακαποθήκες σε
βάρος των φαρµάκων στα φαρµακεία και των ασθενών που τα
χρειάζονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά έχετε µία ικανότητα να
λέτε µια σειρά από ανακρίβειες, στις οποίες θα σας απαντήσω
συνολικά. 

Πρώτα απ’ όλα λέτε «ιδιωτικοποίηση του ΙΦΕΤ». Ποιος είναι ο
µέτοχος του ΙΦΕΤ; Ο ΕΟΦ. Ο ΕΟΦ είναι ο µέτοχος του ΙΦΕΤ. Ιδιω-
τικοποίηση είναι όταν κάτι φεύγει από το δηµόσιο και πάει στον
ιδιωτικό τοµέα. Αλλάζει µε το άρθρο που ήρθε η µετοχική σύν-
θεση του ΕΟΦ ή του ΙΦΕΤ και γίνεται ιδιωτικός; Ο ΕΟΦ παραµένει
ο µέτοχος του ΙΦΕΤ. Και ο ΙΦΕΤ από το 1999 λειτουργεί ως ανώ-
νυµη εταιρεία, αν δεν το γνωρίζετε. Πηγαίνετε να διαβάσετε το
άρθρο. Από το 1999 λειτουργεί ως ανώνυµη εταιρεία και τέσσερα
χρόνια, από το 2016 έως το 2020, παρουσιάζει κερδοφορία και
κέρδη και αναφέρεται στους κερδοσκοπικούς σκοπούς. 

Πάµε τώρα σε αυτά τα οποία είπατε. Το συγκεκριµένο είναι ένα
παγκόσµιο θέµα, που έχει να κάνει µε έλλειψη πρώτων υλών.
Επειδή είστε ένας άνθρωπος που ασχολείστε µε το διαδίκτυο,
µπείτε να δείτε τι γίνεται αυτή τη στιγµή στη Γερµανία, στη Γαλ-
λία, στην Αγγλία, στην Αµερική, σε χώρες που έχουν πολύ πιο
ακριβό φάρµακο από εµάς. Ξέρετε τι γίνεται; Υπάρχει πλαφόν σε
κάποιες από αυτές τις χώρες. Δεν µπορούν να πουλήσουν παρα-
κεταµόλη από το ίντερνετ και δίνουν άδεια στους γιατρούς να
φτιάχνουν µέσα στο φαρµακείο τα φάρµακα. 

Έχουµε τέτοια κατάσταση εµείς εδώ στην Ελλάδα; Όχι. Γιατί
δεν την έχουµε; Για δύο λόγους. Γιατί έχουν ληφθεί µέτρα από
το καλοκαίρι και έχουµε την τύχη να έχουµε µια ισχυρή φαρµα-
κοβιοµηχανία. Μέσα σε αυτά που λέτε, δεν λέτε τίποτα για τα δύο
µέτρα που πήραµε το καλοκαίρι και το ΜέΡΑ25 δεν τα ψήφισε.

Ξέρετε ποια ήταν αυτά τα δύο µέτρα; Ότι βάλαµε πλαφόν στο
clawback στα φάρµακα που είναι έως 5 ευρώ -είναι τα φάρµακα
αυτά που λέτε τώρα, οι αντιβιώσεις, η παρακεταµόλη που απου-
σιάζει-, προκειµένου να µην πληρώνουν clawback, άρα να παρα-
µένουν στην ελληνική αγορά και κάναµε κλειστούς προϋπολο-
γισµούς για να πληρώνουνε κυρίως οι πολυεθνικές µε τα ακριβά
φάρµακα πολύ µεγαλύτερο clawback απ’ ό,τι οι άλλες εταιρείες,
οι οποίες έχουν τα φθηνά φάρµακα. 

Συνεπώς από το καλοκαίρι πήραµε µέτρα, γιατί γνωρίζαµε την
κατάσταση που θα υπάρχει µε την έλλειψη πρώτων υλών στην
Ασία, στην Κίνα. Σε επιστολή που έστειλα στην Ευρωπαία Επί-
τροπο µου απαντάει και προκύπτει ότι είκοσι πέντε στις είκοσι
επτά χώρες αντιµετωπίζουν πρόβληµα φαρµάκων. 

Αυτά σάς τα λέω διότι κάνετε µια σύγχυση. Άλλη η κρίση που
έχουµε και σχετίζεται µε τα φάρµακα που σχετίζονται µε τις ιώ-
σεις, που έχουµε έξαρση ιώσεων και απουσία πρώτων υλών. Βέ-
βαια κι εδώ η κατάσταση στη χώρα µας είναι πολύ καλύτερη,
γιατί υπάρχουν µια σειρά από γενόσηµα, για τα οποία ενηµερώ-
νουµε τους πολίτες. Βέβαια, υπάρχουν και κάποια φάρµακα που
είναι απευθείας εισαγωγών, όπως είναι τα εισπνεόµενα, που εκεί
είναι πιο δύσκολο να οµαλοποιηθεί η κατάσταση. 

Να σας ενηµερώσω ότι όταν κάνατε την ερώτησή σας ήταν
όταν έδωσα τη συνέντευξη Τύπου κι έχουν περάσει δέκα ηµέρες
από τότε και η κατάσταση στην αγορά είναι πολύ καλύτερη στις
µέρες τις οποίες είπαµε. Δεν είναι η κατάσταση όταν κάνατε την
ερώτηση. Πηγαίνετε τώρα στα φαρµακεία, να δούµε τι φάρµακα
λείπουν. Κι αυτό γιατί, ακριβώς, και σε συνεννόηση µε την ελλη-
νική φαρµακοβιοµηχανία υπάρχει µια πολύ µεγάλη αύξηση πα-
ραγωγής στα γενόσηµα. Μπορεί, δηλαδή, κάποιος να µη βρίσκει
το επώνυµο φάρµακο, αλλά βρίσκει το γενόσηµο. Και παράλληλα
ο ΙΦΕΤ έχει προβεί σε µια σειρά από εισαγωγές που αντιστοίχως
τροφοδοτεί την αγορά. Η χώρα µας είναι σε πολύ καλύτερη κα-
τάσταση. 

Πάµε τώρα να δούµε τι έχει γίνει µε τις παράλληλες εξαγωγές
για τις οποίες λέτε. Ήδη βάλαµε απαγόρευση και από τον Μάρτιο
και από τον Νοέµβριο. Τον Νοέµβριο βάλαµε ευρεία απαγό-
ρευση. Είναι η πρώτη φορά που η απαγόρευση είναι επ’ αόρι-
στον. Προσέξτε. Δεν είναι µε συγκεκριµένο χρονικό πλαίσιο. Είναι
απαγορεύσεις επ’ αόριστον. Έχουν γίνει έλεγχοι και έχουν κλεί-
σει φαρµακαποθήκες. 

Πείτε µου πότε άλλοτε έκλεισε φαρµακαποθήκη -γιατί έρευνα
θα έχετε κάνει- και µπήκε αναστολή λειτουργίας σε ελέγχους που
έγιναν. Και όχι µόνο αυτό, αλλά αυτή τη στιγµή έχουν ελεγχθεί
και ελέγχονται εννέα βιοµηχανίες, πολυεθνικές, για το αν έχουν
τα αποθέµατα που πρέπει να έχουν για να τροφοδοτήσουν την
ελληνική αγορά. Και, αν δεν τα έχουν, αν αυτό δικαιολογείται
λόγω της κρίσης που µπορεί να υπάρχει στην παραγωγή. Αλλά,
σε κάθε περίπτωση, η χώρα θα πρέπει να πάρει αναλογικά τα
σκευάσµατα. 

Η διαφορά µας, λοιπόν, κύριε Αρσένη, είναι ότι η συγκεκριµένη
Κυβέρνηση πήρε µέτρα από το καλοκαίρι, όταν εσείς δεν γνωρί-
ζατε καθόλου ότι υπάρχει πρόβληµα. Πήραµε µέτρα. Ξέραµε ότι
υπάρχει το πρόβληµα της µεγάλης αύξησης που θα υπήρχε,
λόγω της απουσίας πρώτων υλών και λόγω του ότι έχουν µετα-
φερθεί τα εργοστάσια στην Ασία, την Κίνα και την Ινδία και επο-
µένως σε αυτό το κοµµάτι δεν έχουµε την παραγωγή πρώτων
υλών. 

Δικαιωνόµαστε πλήρως για την πολιτική που ακολουθήσαµε,
όταν εσείς, η Αριστερά κατηγορούσε για τη στήριξη της εγχώ-
ριας φαρµακοβιοµηχανίας. Διότι αυτή τη στιγµή στην Ευρώπη η
κουβέντα γυρίζει στο ότι πρέπει να υπάρχει ευρωπαϊκή φαρµα-
κοβιοµηχανία και ότι δεν πρέπει να υπάρξει πλήρης µεταφορά
των εργοστασίων. 

Για να κρατήσουµε αυτά τα εργοστάσιά µας εδώ, έπρεπε να
κάνουµε συγκεκριµένες πολιτικές, όπως ήταν το επενδυτικό claw-
back, που λέτε ότι δίνουµε λεφτά στους φαρµακοβιοµήχανους.
Όµως, µε αυτόν τον τρόπο έχουµε αυτή τη στιγµή σαράντα δύο
µονάδες στη χώρα και παράγεται φάρµακο. Και όλη αυτή η πο-
λιτική δικαιώνεται, γιατί έπρεπε να στηριχθεί η εγχώρια φαρµα-
κοβιοµηχανία. 

Και οι ελλείψεις φαρµάκων είναι ελλείψεις φαρµάκων και σε
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παγκόσµιο επίπεδο. Είναι ελλείψεις φαρµάκων που σχετίζονται
και µε παράλληλες εξαγωγές. Αυτές, όµως, ήδη στο 92% έχουν
οµαλοποιηθεί. 

Ξέρετε πού δεν έχουν οµαλοποιηθεί; Εκεί όπου δεν υπάρχουν
φάρµακα, το οποίο είναι παγκόσµιο πρόβληµα. Στο άλλο κοµµάτι
-µε τις απαγορεύσεις- έχουν οµαλοποιηθεί, όπως και στο κοµµάτι
των λοιµώξεων, µε τα µέτρα που πήραµε και τα οποία υποτιµάτε.
Γιατί, όπως λέτε, η ηλεκτρονική συνταγογράφηση δεν είναι σε
όλα τα φάρµακα. Συνταγογράφηση είναι. 

Ξέρετε ποια είναι η διαφορά της έγγραφης µε την ηλεκτρονική;
Ότι την ηλεκτρονική την παρακολουθείς, ενώ µε την έγγραφη
πολλές φορές δίνεται το φάρµακο και µετά βρίσκεται ένας για-
τρός να το γράψει. Άρα η ηλεκτρονική παρακολούθηση είναι η
πλήρης παρακολούθηση του φαρµάκου. Και ήδη το έχουµε κάνει
στις αντιβιώσεις πριν από την έλλειψη και το κάνουµε σε όλα τα
φάρµακα που είναι σε έλλειψη. Και θα επεκταθεί και σε όλα τα
φάρµακα. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ συγκεκριµένα, για να
δούµε και τι λέει η Επίτροπος και πώς τα µέτρα τα οποία εσείς
έρχεστε εδώ και λέτε ότι δεν είναι επαρκή εξετάζουν να τα εισά-
γουν άλλες χώρες, οι οποίες έχουν πολύ µεγαλύτερο πρόβληµα
και παρακολουθούν την Ελλάδα, που πρώτη έχει πάρει µέτρα,
για το τι είναι αυτά τα µέτρα, για να µπορούν να τα βάλουν και
αυτές στο δικό τους πλαίσιο. 

Κύριε Αρσένη -κλείνω και συγγνώµη που µακρηγόρησα στην
πρωτολογία µου-, δείτε τη διαφορά από τότε που κάνατε την
ερώτηση µε τώρα που απαντάται η ερώτηση. Πώς κρίνετε ότι
υπάρχει αυτή η διαφορά στην αγορά; Προφανώς κάποια µέτρα
έχουν ήδη αποδώσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη, έχετε
τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µίλησα µε φαρµακοποιούς, µε φαρµακεία στη

δυτική Αθήνα και σε άλλες περιοχές της Αθήνας. Αυτοί µού είπαν
ότι η κατάσταση συνεχίζει να είναι εκτός πλαισίου. Αυτοί µού
είπαν -οφείλετε να το γνωρίζετε- ότι ο κόσµος τρέχει στα νοσο-
κοµεία, επειδή φοβάται ότι δεν θα βρει φάρµακο να θεραπευτεί
στο σπίτι του. Αυτοί µού είπαν πως έχει διαλυθεί το σύστηµα.
Αυτοί µού είπαν πόσο αναποτελεσµατικά είναι τα µέτρα σας. Δεν
είµαι φαρµακοποιός. Των ειδικών τη γνώµη πήρα, των ανθρώπων
που είναι στα φαρµακεία για να εξυπηρετήσουν τον κόσµο. 

Λέτε για τον ΙΦΕΤ ότι ιδιωτικός ήταν, τι τρέχει; Δεν είναι έτσι.
Μετατρέπετε τον ΙΦΕΤ σε µια αµιγώς εµπορική επιχείρηση µε
κερδοσκοπικό χαρακτήρα. Και τον µετατρέπετε τώρα. Όπως δια-
λύετε την υγεία εν µέσω COVID, διαλύετε τον ΙΦΕΤ, τον κάνετε
ξένο προς το δηµόσιο συµφέρον τώρα, µε αυτή την κρίση. Η
κρίση για εσάς είναι πάντα ευκαιρία. Και δεν χάνετε ευκαιρία. 

Θέλω, όµως, να σας να επαναφέρω στους ελέγχους, γιατί το
αποφύγατε. 

Πρώτον. Ισχύει ή δεν ισχύει ότι η απόφαση προσωρινής -γενι-
κής- απαγόρευσης παράλληλων εξαγωγών από φαρµακαποθήκη
λήφθηκε στις 4-3-2022 µε εφαρµογή στις 8-3-2022; Δηλαδή, τους
δώσατε και τέσσερις µέρες να προχωρήσουν τις εξαγωγές. Έτσι
δεν είναι; Γιατί όταν πιάνεις κάποιον και του λες «σταµάτα τις εξα-
γωγές, γιατί είναι παράνοµο αυτό που γίνεται», το σταµατάς
τώρα. Δεν του λες «πάρε και τέσσερις µέρες, ολοκλήρωσε αυτά
που θες να κάνεις και µετά τα συζητάµε».

Δεύτερον. Τροποποίηση απόφασης προσωρινής απαγόρευσης
παράλληλων εξαγωγών στις 6-9-2022 και εφαρµογή στις 10-9-
2022. Πάλι σε τέσσερις µέρες, για να έχουν το περιθώριο να εξά-
γουν ό,τι θέλουν και µετά τους σταµατάµε. 

Τρίτον. Απόφαση στις 22-11-2022 και εφαρµογή στις 25-11-
2022. Πάλι «πάρτε περιθώριο τεσσάρων ηµερών, κάντε ό,τι θέ-
λετε, διαλύστε τη διάθεση φαρµάκων στην Ελλάδα και µετά
σταµατήστε, γιατί πρέπει να τηρήσουµε τα προσχήµατα». 

Μας λέτε ότι θα µας πείτε τώρα στη δευτερολογία σας, γιατί
δεν είχατε χρόνο να τα πείτε στα επτά λεπτά της πρωτολογίας
σας, το πώς θα σας αντιγράψουν στα µέτρα που πήρατε οι ευ-
ρωπαϊκές χώρες. 

Ελπίζω πραγµατικά να κάνουν κάτι παραπάνω από το τίποτα,
γιατί είναι τίποτα αυτό που έχετε κάνει, κύριε Υπουργέ. Είναι ένα

τίποτα, την ίδια στιγµή που ιδιωτικοποιείτε τον ΙΦΕΤ και αφήνετε
τα «παραθυράκια» των παράλληλων εξαγωγών στις απαγορεύ-
σεις σας, προκειµένου να ολοκληρώσετε το παράνοµο έργο της
διάλυσης της φαρµακαγοράς στην Ελλάδα. Αυτό που ζει ο πολί-
της δεν είναι η ωραιοποιηµένη εικόνα που παρουσιάζετε. 

Είµαι κι εγώ γονιός και είχα και εγώ ιώσεις στο σπίτι. Επειδή
είναι προβλεπόµενες οι ιώσεις αυτή την περίοδο, κύριε Υπουργέ,
δεν µπορείτε να µας λέτε ότι δεν ξέρατε ότι θα γίνει αυτό το
«µπαµ». Δεν βρήκαµε κανένα από τα βασικά φάρµακα στις περισ-
σότερες περιπτώσεις και κανένα φάρµακο σε κάποιες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

Θα παρακαλέσω για την τήρηση του χρόνου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα έχει πολύ εν-

διαφέρον να δούµε τον ΙΦΕΤ. Στον ΙΦΕΤ αυτό που έρχεται τώρα
περιορίζει τις παράλληλες εξαγωγές. Διότι ενώ µέχρι τώρα ο
ΙΦΕΤ είχε δυνατότητα εισαγωγών και εξαγωγών, στο άρθρο το
οποίο λέτε αναφέρεται ρητώς ότι εξαγωγές θα µπορεί να κάνει
µόνο στην περίπτωση που το φάρµακο δεν µπορεί να διατεθεί
στην ελληνική αγορά. Και θα δω ποιος θα καταψηφίσει το συγκε-
κριµένο άρθρο, για να δούµε ποιος ενδιαφέρεται ή δεν ενδιαφέ-
ρεται για τις παράλληλες εξαγωγές. 

Παράλληλα, κύριε Αρσένη, εµείς, η συγκεκριµένη Κυβέρνηση,
και µάλιστα το τελευταίο έτος που βρίσκοµαι στο Υπουργείο
Υγείας, κάναµε διαπραγµατεύσεις µε τις πολυεθνικές φαρµακο-
βιοµηχανίες και στα εννιακόσια είκοσι εκατοµµύρια κλειστούς
προϋπολογισµούς πήραµε εκπτώσεις 450 εκατοµµύρια. 

Και πολλές φορές βλέπω το άγχος κάποιων Βουλευτών εδώ,
που έρχονται και συνδέουν τυχόν πίεση στα φάρµακα ως προς
τις τιµές τους για το κοµµάτι της επάρκειας. Καταλαβαίνω ότι
ενοχλούνται οι πολυεθνικές όταν δίνουν πάνω από 50% εκπτώ-
σεις. Εµείς, λοιπόν, θα συνεχίσουµε να τις πιέζουµε. 

Έρχοµαι τώρα σε αυτό το οποίο λέτε. Οι εξαγωγές φαρµάκου
επί της αρχής δεν είναι παράνοµες ούτε µπορούµε να τις περιο-
ρίσουµε επ’ αόριστον συνολικά όλες. Είναι το Ενωσιακό Δίκαιο.
Όταν µπαίνει µια απαγόρευση -που το λέτε τόσο εµφατικά για
τις τρεις και τις τέσσερις µέρες-, προφανώς αναφέροµαι σε νό-
µιµες απαγορεύσεις. Γιατί λέτε ότι είναι παράνοµες. Δεν είναι
θέµα παρανοµίας. Νόµιµες είναι. 

Πότε µπορεί το κράτος να παρεµβαίνει; Όταν θεωρεί ότι ένα
φάρµακο βρίσκεται σε έλλειψη. Για µια απόφαση που παίρνεται
σήµερα προφανώς υπάρχει περιθώριο δύο-τριών ηµερών. Διότι
ενδεχοµένως αυτές τις δυο-τρεις µέρες -αν ξέρετε στοιχειωδώς
πώς λειτουργούν οι συναλλακτικές σχέσεις- µπορεί να έχουν
κοπεί τιµολόγια, να έχουν γίνει πληρωµές, να έχουν φύγει. Και
αφορά µόνο αυτές τις περιπτώσεις. Δεν λέτε, όµως, ότι εµείς
έχουµε τη µεγαλύτερη απαγόρευση που έχει ποτέ σε φάρµακα
και µε επ’ αόριστο διάρκεια. 

Αναφέρεστε στο άλλο. Για να δούµε τι λένε τα συνδικαλιστικά
όργανα. Πείτε µου ποιο συνδικαλιστικό όργανο όλης της αλυσί-
δας, φαρµακοβιοµηχανίας, φαρµακείων, φαρµακαποθηκών, δεν
συµφώνησε ότι αυτά τα επιπλέον µέτρα τα οποία πάρθηκαν είναι
στη σωστή κατεύθυνση. 

Και ποιοι ενοχλούνται; Ενοχλείται κάποιος, που πια θα είναι
µόνο ως ποινή να κλείνουν οι φαρµακαποθήκες; Ενοχλείται κά-
ποιος, που θα είναι ηλεκτρονική η συνταγογράφηση; Μήπως κά-
ποιοι προτιµούν την έγγραφη, για να γίνονται συνεννοήσεις;
Ενοχλούνται κάποιοι, εάν ερχόµαστε και λέµε ότι ελέγχονται οι
φαρµακοβιοµηχανίες για να έχουν την επάρκεια που πρέπει; Ενο-
χλούνται κάποιοι, εάν ερχόµαστε και λέµε ότι θα κάνει έκτακτες
εισαγωγές ο ΙΦΕΤ; Ενοχλούνται κάποιοι, εάν ερχόµαστε και λέµε
ότι θα συνεχίσουµε τις διαπραγµατεύσεις και θα ζητάµε τις εκ-
πτώσεις τιµών; Ενοχλούνται κάποιοι, µε τα δύο άρθρα που δεν
ψήφισε ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε εσείς, το ότι βάλαµε πλαφόν claw-
back στα φθηνά φάρµακα, για να πληρώνουν οι πολυεθνικές πα-
ραπάνω ή ότι βάλαµε κλειστούς προϋπολογισµούς, ώστε οι πολυ-
εθνικές εταιρείες µε τα ακριβά φάρµακα να πληρώνουν περισσό-
τερο από ό,τι τα φθηνά; Πείτε µου κάποια στιγµή -δεν έχω ακού-
σει ένα επιχείρηµα- αυτό το άρθρο που έσπασε τους προϋ-
πολογισµούς να πληρώνουν περισσότερα οι πολυεθνικές εται-
ρείες στο clawback και λιγότερα οι εταιρείες που βρίσκονται εδώ
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πέρα και έχουν τα φάρµακα, τα οποία λέτε ότι είναι σε έλλειψη,
γιατί δεν το ψηφίσατε το καλοκαίρι;

Καταλάβατε, κύριε Αρσένη, ποια είναι η διαφορά µας; Ότι
εµείς από το καλοκαίρι τα ξέραµε όλα αυτά και παίρναµε µέτρα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής. Είπατε και στα νοσοκοµεία.
Το γεγονός ότι στα νοσοκοµεία στα φαρµακεία του ΕΟΠΠΥ δεν
έχουµε έλλειψη, ξέρετε πού οφείλεται; Στο ότι ακριβώς είχαµε
φροντίσει να έχουµε τις παραγγελίες που χρειάζονται και την
επάρκεια. Και ενώ άλλες χώρες αυτή τη στιγµή συζητάνε -και
όταν λέω άλλες χώρες, εννοώ η Γερµανία- ότι έχουµε πρόβληµα
στα παιδιατρικά µας νοσοκοµεία ως προς την επάρκεια φαρµά-
κων, εσείς ο ίδιος λέτε ότι θέλουν να πηγαίνουν στα νοσοκοµεία
για να βρουν φάρµακα. Ποιος έχει φροντίσει για να είναι τα φάρ-
µακα στα νοσοκοµεία; Αυτή η Κυβέρνηση.

Με τα µέτρα διασφαλίσαµε νωρίς την πλήρη επάρκεια φαρµά-
κων στους φορείς που ελέγχουµε, νοσοκοµεία και φαρµακεία του
ΕΟΠΠΥ. Στα ιδιωτικά φαρµακεία οι ελλείψεις σχετίζονται πρωτί-
στως µε επώνυµα φάρµακα, που δίνουµε την κατεύθυνση του γε-
νοσήµου και όπου υπάρχουν –που υπάρχουν και αυτές- περι-
πτώσεις φαρµάκων, που µε την µεγάλη παγκόσµια ζήτηση και
αντίστοιχη έλλειψη δεν έχουµε εδώ εργοστάσια να τα παράγουν,
εκεί χρησιµοποιούµε τον ΙΦΕΤ. Και αυτό το οποίο κάνουµε τώρα
στον ΙΦΕΤ είναι να του διευρύνουµε τη δυνατότητα εισαγωγών,
γιατί όταν λείπουν φάρµακα ψάχνεις παντού να τα βρεις και αν
πηγαίνεις να τα βρεις µε διαδικασίες του ν.4412/2016 θα σε
έχουν προλάβει οι ΙΦΕΤ των άλλων χωρών. Αντιθέτως, όσον
αφορά στις εξαγωγές τού περιορίζουµε τη δυνατότητα των εξα-
γωγών συγκριτικά µε αυτήν που είχε τώρα.

Η στόχευσή µας, λοιπόν, είναι η στήριξη, η επάρκεια φαρµά-
κων στην ελληνική αγορά και η διαφορά από τότε που κάνατε την
ερώτηση µέχρι σήµερα δείχνει όχι ότι έχει λυθεί το πρόβληµα –
αυτό θέλει χρόνο, αφού είναι παγκόσµιο πρόβληµα- αλλά ότι
σιγά-σιγά οµαλοποιείται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τέσ-
σερις ερωτήσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Εσωτερικών, στις
οποίες θα απαντήσει ο κ. Στυλιανός Πέτσας.

Θα ξεκινήσουµε µε την πρώτη, τη µε αριθµό 335/16-1-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη Ραγκούση
προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Να αποκατασταθεί
άµεσα η πρωτοφανής κυβερνητική αδικία εις βάρος των πολιτών
του Δήµου Κερατσινίου - Δραπετσώνας σε σχέση µε άλλους δή-
µους στη χρηµατοδότηση του προγράµµατος «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙ-
ΤΣΗΣ»».

Ο κ. Ραγκούσης έχει τον λόγο για να πρωτολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε µία πρόσφατη τοποθέτησή µου από το Βήµα της Βουλής,

κύριε Πέτσα, είχα πει όσον αφορά την περιβόητη για τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης λίστα Πέτσα και βλέποντας πώς εξελίχθηκαν
τα πράγµατα µετά την αποχώρησή σας από την τότε αρµοδιό-
τητα, ότι µάλλον όλοι εµείς σας αδικούµε. Γιατί αποδεικνύεται ότι
η λίστα Πέτσα δεν ήταν προσωπική σας υπόθεση, ήταν µία κυ-
βερνητική πολιτική να διαχειριστεί τα χρήµατα του ελληνικού
λαού χωρίς κριτήρια, χωρίς διαφάνεια και χωρίς κανόνες.

Αυτό τώρα γιατί το λέω; Γιατί εδώ έχουµε µία, τηρουµένων των
αναλογιών, αντίστοιχη περίπτωση. Δηλαδή, έχουµε τον Δήµο Κε-
ρατσινίου -Δραπετσώνας, ο οποίος δικαιούται µε βάση όλους
τους κανόνες και όλες τις ρυθµίσεις που ισχύουν αυτή τη στιγµή,
να έχει πάρει την έγκριση για να προχωρήσει στην υλοποίηση ση-
µαντικότατων έργων για τους πολίτες –όχι για τον δήµαρχο, όχι
για τη δηµοτική αρχή- και ενώ έχουµε µία σειρά από δήµους της
χώρας, για τους οποίους έχει εγκριθεί το 100% των αιτήσεων που
είχαν υποβάλει, εδώ στη συγκεκριµένη περίπτωση έχουµε µία πα-
ντελώς άδικη και αδικαιολόγητη καθυστέρηση. Μέχρι στιγµής
έχει εγκριθεί µόλις το 40% των έργων που έχει υποβάλει η δηµο-
τική αρχή για να ενταχθεί στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ»
και αυτό βεβαίως έχει ως συνέπεια ότι έργα, όπως ο παιδικός
σταθµός, όπως ο πολυχώρος πολιτισµού και αθλητισµού που
είναι, επαναλαµβάνω, έργα τα οποία θα ωφελήσουν τους πολί-
τες, ανεξαρτήτως κοµµατικής ταυτότητας και προτίµησης, δεν
µπορούν αυτή τη στιγµή να εξελιχθούν, να δροµολογηθούν και

να ξεκινήσουν.
Κύριε Πέτσα, όπως ξέρετε, δεν υπάρχει καµµία δικαιολογία γι’

αυτή την καθυστέρηση. Ελπίζω πραγµατικά από την απάντησή
σας να καταλάβω ότι λειτουργείτε µε κριτήρια, λειτουργείτε µε
κανόνες. Καταλαβαίνετε και εσείς ότι εδώ δεν είναι ένα θέµα κοµ-
µατικής αντιπαράθεσης της Νέας Δηµοκρατίας µε τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, εδώ είναι ένα θέµα πραγµατικά αντικει-
µενικής λειτουργίας του κράτους απέναντι σε έναν φορέα του
δηµοσίου βίου, όπως είναι ο Δήµος Δραπετσώνας - Κερατσινίου
µε τελικό ωφελούµενο τον πολίτη. Και ελπίζω πραγµατικά από
την απάντησή σας να υπάρχει ανακοίνωση να προχωρήσει η
έγκριση αυτών των έργων, που επαναλαµβάνω δεν είναι χάρη
προς τον δήµο, είναι κάτι το οποίο αδίκως δεν έχει µέχρι τώρα
πάρει ο δήµος και οφείλετε ως Κυβέρνηση να το αποδώσετε,
αποδίδοντας δικαιοσύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Ο κ. Πέτσας έχει τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν περίµενα πραγµατικά ότι ο κ. Ραγκούσης θα έκανε τέτοιο

άλµα λογικής και οφείλω να το απαντήσω. Η καµπάνια «Μένουµε
ασφαλείς, µένουµε σπίτι» ήταν απολύτως νόµιµη και σωτήρια. Οι
Έλληνες πολίτες µας άκουσαν τον Μάρτιο του 2020, όπως δεν
αµφισβητείται από κανέναν, ακολούθησαν τις υγειονοµικές συµ-
βουλές οι οποίες δόθηκαν και πραγµατικά σώθηκαν πάρα πολλές
ανθρώπινες ζωές. Και αυτό, δυστυχώς, σας ενοχλεί και γι’ αυτό
συνεχώς προσπαθείτε να δαιµονοποιήσετε αυτό το θέµα. Οι απα-
ντήσεις έχουν δοθεί όλες σε πάρα πολλά µέσα κοινοβουλευτικού
ελέγχου, σε δεκαοκτώ από αυτά έχω απαντήσει εγώ ο ίδιος,
καθώς και στην εξεταστική επιτροπή, το πόρισµα της οποίας το
ξέρετε. Εποµένως, γιατί το επαναφέρετε συνεχώς; Επαναλαµ-
βάνω ότι είναι ένα θέµα νόµιµο και σωτήριο και ακριβώς επειδή
πραγµατικά σώθηκαν ζωές και εσάς επειδή θέλατε να ανεβείτε
δηµοσκοπικά πατώντας κυριολεκτικά επί πτωµάτων, σας ενοχλεί.
Η αλήθεια, όµως, έχει καταγραφεί. Συµµετείχαν πάνω από χίλια
διακόσια µέσα σε αυτή την καµπάνια σε όλη την Ελλάδα.

Πάω τώρα στο θέµα µας. Φυσικά και υπάρχουν κριτήρια για το
πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ». Το πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ
ΤΡΙΤΣΗΣ» έχει να κάνει σε σχέση µε την υποβολή προτάσεων
συνδέσµων δήµων και των περιφερειών, αξιολογούνται από επι-
τροπή αξιολόγησης και φτάνει µετά από την εισήγηση από την
επιτροπή αξιολόγησης στον Υπουργό, εν προκειµένω αυτή τη στι-
γµή σε εµένα, για την ένταξη των έργων στο πρόγραµµα.

Όσον αφορά συνολικά το πρόγραµµα, ξέρετε ότι είχε ξεκινήσει
ως «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ Ι», ένα πρόγραµµα το οποίο είχε ξεκινήσει η
δική σας κυβέρνηση. Ο κ. Χαρίτσης εν προκειµένω είχε κάνει
εντάξεις έργων περίπου ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ και η δική
µας η κυβέρνηση µε τον Τάκη Θεοδωρικάκο και τον Θοδωρή Λι-
βάνιο στην αρχή αύξησε το πρόγραµµα, το ενσωµάτωσε ως νέο
πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ», έφθασε στα 2,5 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ και πραγµατικά είµαι περήφανος που εµείς καταφέραµε
από το 2021 και µετά να φθάσουµε το πρόγραµµα στα 3,5 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Άρα µιλάµε πραγµατικά για ένα µεγάλο χρη-
µατοδοτικό εργαλείο, που φέρνει αναπτυξιακά έργα πνοής σε
κάθε γωνιά της πατρίδας µας.

Εν προκειµένω στον συγκεκριµένο δήµο από τα 18 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, που είναι το πλαφόν του δήµου, έχουν ενταχθεί έργα
συνολικά περίπου 9 εκατοµµυρίων ευρώ. Δηλαδή, περίπου στο
50% του χρηµατοδοτικού του φακέλου.

Εµείς έχουµε προγραµµατίσει σύµφωνα µε την εισήγηση που
βλέπω να υπάρχει για την επόµενη επιτροπή αξιολόγησης -θα
γίνει µάλλον την άλλη εβδοµάδα- ένταξη ενός µεγάλου έργου
του Δήµου Κερατσινίου, που είναι της αστικής αναζωογόνησης.
Είναι περίπου 9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και µε αυτό το έργο θα
καλυφθούν και θέµατα σαν αυτά που θίξατε στην πρωτολογία
σας.

Εποµένως, όπως προχωρούµε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα
επαναλαµβάνω ότι περίπου 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ έχουν εντα-
χθεί τον τελευταίο ενάµιση χρόνο µε πάρα πολύ γρήγορους ρυθ-
µούς. Έτσι θα προχωρήσουµε και σε αυτή την ένταξη και στο
επόµενο χρονικό διάστηµα, ώστε ο συγκριµένος Δήµος Κερατσι-
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νίου - Δραπετσώνας, τον οποίο αναφέρατε, να φθάσει και αυτός
στο όριο του πλαφόν, το οποίο προβλέπεται γι’ αυτόν. Εποµένως
πράγµατι προχωρούµε συνεχώς στην αξιοποίηση αυτού του χρη-
µατοδοτικού εργαλείου προς όφελος των τοπικών κοινωνιών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υπουρ-

γέ.
Ο κ. Ραγκούσης έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Νοµίζω, κύριε Πέτσα, ότι η απάντησή

σας θα ικανοποιήσει τους πολίτες του Κερατσινίου και της Δρα-
πετσώνας. Εγώ δεν θα σταθώ σε µία µίζερη αντιµετώπιση της
ανακοίνωσης που κάνατε ότι θα ενταχθεί αυτό το µεγάλο έργο
των 9,5 εκατοµµυρίων ευρώ που αφορά αυτόν τον πολυχώρο.
Δεν θα πω ότι θα µπορούσε και θα έπρεπε να έχει γίνει νωρίτερα.
Ποτέ δεν είναι αργά. Έτσι και αλλιώς και εσείς είπατε ότι έχουν
δαπανηθεί ήδη πάρα πολλά, εκατοντάδες εκατοµµύρια. Έχετε
φτάσει –είπατε- τον προϋπολογισµό απορροφητικότητας, αν κα-
τάλαβα καλά, ή εγγραφής έργων στα 2,5 δισεκατοµµύρια.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Στα 2,5 δισεκατοµµύρια τον τελευταίο χρόνο, στα 3,5 δι-
σεκατοµµύρια συνολικά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Άρα αυτό θέλετε τώρα, να φθάσουµε
στο σηµείο ο Δήµος Κερατσινίου - Δραπετσώνας να µην πάρει
αυτή την έγκριση.

Άρα θεωρώ θετική την απάντησή σας και ελπίζω την επόµενη
βδοµάδα να επιβεβαιωθούν ή µάλλον, όχι ελπίζω, αλλά πιστεύω
ότι θα επιβεβαιωθούν αυτά τα οποία ανακοινώσατε προηγουµέ-
νως. Καλό θα ήταν να µην αναγκαστούµε να κάνουµε επίκαιρη
ερώτηση για ένα θέµα, το οποίο θα έπρεπε βεβαίως να έχει λυθεί
πολύ νωρίτερα, αλλά αυτό –επαναλαµβάνω- είναι το δευτερεύον.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Ραγκούση.
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 318/16-1-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υ-
πουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Να παραµείνει ως χώρος αθλητι-
σµού το Δηµοτικό Πάρκο Σοφούλη (Ακτή Ντοβίλ) στον Δήµο Κα-
λαµαριάς».

Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στον Δήµο της Καλαµαριάς υπάρχει το Δηµο-

τικό Πάρκο της οδού Σοφούλη, στην Ακτή Ντοβίλ, ακριβώς µπρο-
στά στη θάλασσα, έτσι όπως ανεβαίνει κανείς και προχωρά να
πάει προς το Κυβερνείο και µετά προς την Κρήνη. Πρόκειται για
µία έκταση δέκα στρεµµάτων, αρκετά µεγάλη, δεν είναι καθόλου
µικρή, ιδιοκτησίας µεν της Εθνικής Τράπεζας, η οποία, όµως, χα-
ρακτηρίστηκε από τον Δήµο της Καλαµαριάς και χρησιµοποιείται
εδώ και πολλά-πολλά χρόνια, περίπου είκοσι πέντε, ως κοινόχρη-
στος χώρος πρασίνου και αναψυχής µε την ονοµασία, όπως είπα,
Δηµοτικό Πάρκο Σοφούλη. 

Αυτό το πάρκο, λοιπόν, κινδυνεύει να χαθεί, κύριε Υπουργέ,
καθώς σχεδιάζεται άµεσα να οικοδοµηθεί.

Όπως είπαµε και πριν, αυτή η έκταση των δέκα στρεµµάτων
και πλέον είχε χαρακτηριστεί από το δηµοτικό συµβούλιο του
Δήµου Καλαµαριάς και είχε αποτυπωθεί η απόφασή του στο γε-
νικό πολεοδοµικό σχέδιο της πόλης, ήδη από το 1999, ως χώρος
αθλητισµού και πρασίνου και στη συνέχεια, το 2014, ως χώρος
αθλητισµού. Το πρόβληµα είναι ότι παρά το ότι οι διοικήσεις δια-
δέχονταν η µία την άλλη στον συγκεκριµένο Δήµο της Καλαµα-
ριάς και παρά το ότι υπήρχε αυτή η πολεοδοµική δέσµευση,
καµµία διοίκηση του δήµου -µε µεγάλη ευθύνη βεβαίως και της
πολιτείας εδώ- δεν προχώρησε την αναγκαία διαδικασία για την
απαλλοτρίωση αυτού του χώρου, έτσι ώστε πραγµατικά να φύγει
αυτός ο βρόγχος της ιδιοκτησίας της Εθνικής Τράπεζας και να
δεσµευτεί, να παραµείνει και να περιέλθει σε δηµόσια χρήση για
τον λαό της Καλαµαριάς και της Θεσσαλονίκης. 

Αυτή η µη απαλλοτρίωση του συγκεκριµένου χώρου, της συ-
γκεκριµένης έκτασης, είχε ως αποτέλεσµα η Εθνική Τράπεζα να
στραφεί διεκδικητικά και να καταθέσει προσφυγή στο Συµβούλιο
της Επικρατείας, του οποίου δυστυχώς η απόφαση ήταν να απο-

δεσµεύσει αυτό το ακίνητο από τον χαρακτηρισµό που είχε ως
χώρος αναψυχής και πρασίνου από το γενικό πολεοδοµικό σχέ-
διο του δήµου και να το παραχωρήσει στην Εθνική Τράπεζα, για
να το αξιοποιήσει κατά το δοκούν.

Όλα δείχνουν ότι επιδιώκει η συγκεκριµένη τράπεζα, η Εθνική
Τράπεζα, να το αξιοποιήσει, προκειµένου να ανεγερθούν πολυ-
κατοικίες. Φυσικά, αν γίνει κάτι τέτοιο, καταλαβαίνετε ότι ένας
πολύ-πολύ σηµαντικός χώρος, όχι µόνο για αυτή τη συγκεκριµένη
γειτονιά αλλά ευρύτερα, θα έλεγα, για τον λαό της Θεσσαλονί-
κης, θα χαθεί, ένας ακόµα δηµόσιος χώρος. Με δεδοµένη την
ασφυξία που υπάρχει στα µεγάλα αστικά κέντρα, και στη Θεσ-
σαλονίκη και στην Αθήνα βεβαίως, νοµίζουµε ότι αυτό είναι απα-
ράδεκτο.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι προτίθεται να κάνει η δική σας Κυβέρ-
νηση, έτσι ώστε ο συγκεκριµένος χώρος να παραµείνει ως χώρος
πρασίνου, αναψυχής, ως δηµοτικό πάρκο και να µην οικοδοµη-
θεί;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τον κ. Δελή για την ερώτησή του. 
Πράγµατι, το Δηµοτικό Πάρκο Σοφούλη στον Δήµο Καλαµα-

ριάς είναι ένας πνεύµονας πρασίνου και αναψυχής πολύ σηµα-
ντικός για την άθληση των νέων αλλά και για την περιβαλλοντική
ευαισθητοποίηση των επισκεπτών του. Άρα σε αυτό το θέµα θα
µας βρείτε πολύ απολύτως σύµφωνους.

Για να γνωρίζουµε τα πραγµατικά περιστατικά της υπόθεσης,
όπως έχουν ήδη αναφερθεί και από τον ερωτώντα Βουλευτή, θα
καταθέσω στη συνέχεια στα Πρακτικά σχετικό έγγραφο του
δήµου, που έχει µια ιστορική αναδροµή για όλο το ζήτηµα αυτό.
Αναφέρω, όµως, ότι ο συγκεκριµένος χώρος ανήκει στην Εθνική
Τράπεζα της Ελλάδας. Εκτείνεται µεταξύ της οδού Θεµιστοκλή
Σοφούλη και µεταξύ της θαλάσσης. Από το 1999 µε απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Χωροταξίας στον χώρο, στον
οποίο εµπίπτει το εν λόγω ακίνητο, έχουν καθορισθεί χρήσεις
γης, αθλητισµού και χώρος πρασίνου προς την πλευρά της θά-
λασσας. Όµοιος χαρακτηρισµός υπήρξε και µε την αναθεώρηση
του Γενικού Πολεοδοµικού Σχεδίου του Δήµου Καλαµαριάς από
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής το 2014.

Ωστόσο η απόφαση αυτή αναφορικά µε τον χαρακτηρισµό του
οικοπέδου ως χώρου αθλητισµού ακυρώθηκε µε την υπ’ αριθµόν
1103/2021 απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας. Παρέ-
µεινε, δηλαδή, ο χαρακτηρισµός ως χώρος πρασίνου. Η υπ’ αριθ-
µόν 902/2022 απόφαση του Διοικητικού Πρωτοδικείου Θεσσαλο-
νίκης ακύρωσε τη ρυµοτοµική δέσµευση του οικοπέδου που είχε
γίνει από το 1999 και αναπέµφθηκε η υπόθεση στον Δήµο Καλα-
µαριάς, προκειµένου να προβούν στην οφειλόµενη ενέργεια, δη-
λαδή στην άρση δέσµευσης του οικοπέδου. 

Άρα καταλαβαίνουµε ότι έχουµε µια ιδιωτική διαφορά που πρέ-
πει να επιλύσει ο δήµος µετά την απόφαση των σχετικών δικα-
στηρίων. 

Εµείς, ως Υπουργείο Εσωτερικών, είµαστε στη διάθεση του
δήµου να συζητήσουµε και να εξετάσουµε κάθε ενδεχόµενο οι-
κονοµικής συνεισφοράς µας µέσω των χρηµατοδοτικών εργα-
λείων που διαθέτουµε, όταν υπάρξει αυτό το αίτηµα από τον
δήµο. Μέχρι στιγµής δεν υπάρχει τέτοιο αίτηµα και δεν έχει υπο-
βληθεί. 

Το θέµα εµπίπτει σαφώς και στις αρµοδιότητες άλλων Υπουρ-
γείων, όπως το Υπουργείο Οικονοµικών και το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, αλλά είµαστε έτοιµοι να συνδράµουµε
για την αντιµετώπιση του ζητήµατος, γιατί όπως είπα κύριε Δελή,
συµφωνώ απόλυτα µε τους χαρακτηρισµούς σας. 

Επιφυλάσσοµαι για το µέλλον, για οποιαδήποτε παρέµβαση
δεν θα έχει ανυπέρβλητα συνταγµατικά προβλήµατα, αλλά είµα-
στε πρόθυµοι να συµβάλλουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Από την απάντησή σας, κύριε Υπουργέ,
κρατώ το θετικό ότι είναι έτοιµο το Υπουργείο, εάν υποβληθεί ένα
σχετικό αίτηµα από τον Δήµο της Καλαµαριάς, από τη δηµοτική
αρχή, να βοηθήσετε όπως µπορείτε, προκειµένου να µην χαθεί
αυτή η έκταση. 

Δεν θα συµφωνήσω, όµως, ότι πρόκειται για µία ιδιωτική υπό-
θεση ανάµεσα στον Δήµο της Καλαµαριάς και σε µια εταιρεία,
όπως είναι η Εθνική Τράπεζα. Νοµίζουµε ότι από την στιγµή που
αφορά ζήτηµα δηµοσίου συµφέροντος, ζήτηµα ελεύθερων
χώρων, ένα ζήτηµα ενός πάρκου αρκετά µεγάλου και πολύ ση-
µαντικού για όλη την περιοχή, δεν πρόκειται απλά για µια ιδιωτική
διαφορά. 

Θέλω να ξαναέρθω λιγάκι στο κρίσιµο ζήτηµα και στο κρίσιµο
σηµείο αυτής της υπόθεσης. Το κρίσιµο σηµείο είναι εκείνο ακρι-
βώς στο οποίο παρατείνεται δυστυχώς η µη απαλλοτρίωση. Πα-
ρατείνεται για χρόνια µε ευθύνη όλων των δηµοτικών αρχών αλλά
και της πολιτείας, η οποία οφείλει να χρηµατοδοτήσει αυτές τις
απαλλοτριώσεις και πάνω εκεί έρχεται η Εθνική Τράπεζα, πάνω
εκεί πατάει, προσβάλλει και διεκδικεί και τελικά καταφέρνει να
αποκτήσει τη συγκεκριµένη έκταση. 

Νοµίζουµε ότι αυτό το πινγκ-πονγκ των πολιτικών ευθυνών
ανάµεσα σε δήµους και σε κυβερνήσεις κάθε φορά -όχι µόνο στη
δική σας- είναι βολικό µεν για τους κυβερνώντες είτε σε κεντρικό
είτε σε τοπικό επίπεδο, αλλά, όπως είδατε, παράγει πολύ αρνη-
τικά αποτελέσµατα για τους κατοίκους της περιοχής, για τον λαό
της περιοχής στην οποία αναφέρονται. 

Τώρα, µια και θίγουµε το ζήτηµα αυτό, ξέρετε ότι στην Καλα-
µαριά, η οποία είναι µια εξαιρετικά όµορφη περιοχή, υπάρχει ένα
ζήτηµα γενικότερα µε τους ελεύθερους χώρους όλου του παρα-
λιακού µετώπου της Θεσσαλονίκης, του Θερµαϊκού και ειδικό-
τερα µε αυτό το παραλιακό µέτωπο της Καλαµαριάς. Επιχειρείται
τα τελευταία χρόνια, γίνεται µια πολύ συστηµατική προσπάθεια
–θα την γνωρίζετε ασφαλώς- αυτό το παραλιακό µέτωπο ιδιαί-
τερα της Καλαµαριάς να ιδιωτικοποιηθεί, να εµπορευµατοποι-
ηθεί, να επιχειρηµατοποιηθεί -ας µου επιτραπεί η έκφραση- όλο
αυτό το µέτωπο. Αυτό τεκµηριώνεται και από τις εξελίξεις γύρω
από τη µαρίνα της Αρετσούς, καθώς επιχειρήθηκε να γίνει δια-
γωνισµός από το ΤΑΙΠΕΔ για την ιδιωτικοποίησή της. Αποχαρα-
κτηρίστηκε το Νοσοκοµείο «Παναγία», το οποίο δεν υφίσταται
πλέον ως νοσοκοµείο δυστυχώς, ως κεντρική λειτουργία της
πόλης. Εγκαταλείπεται, δυστυχώς, µια πολύ-πολύ σηµαντική
έκταση, το Στρατόπεδο Κόδρα, µε σχέδια ιδιωτικοποίησης.
Έχουµε τώρα και το συγκεκριµένο ζήτηµα. Τα αναφέρω αυτά ως
κρίκους µιας αλυσίδας ενός ενιαίου ζητήµατος, κατά την άποψή
µας, που αφορά τους ελεύθερους χώρους για τον λαό της Κα-
λαµαριάς και όχι µόνο, αλλά για τον λαό όλης της Θεσσαλονίκης. 

Σε ό,τι µας αφορά, καλούµε και τις κυβερνήσεις και αγωνιζό-
µαστε γι’ αυτό, καλούµε και τον λαό να κάνει το ίδιο -και το κάνει
σε µεγάλο βαθµό ο λαός της Καλαµαριάς- και διεκδικούµε αυτοί
οι χώροι να παραµείνουν δηµόσιοι, να παραµείνουν ελεύθεροι,
να αξιοποιηθούν. Γιατί το δίληµµα δεν είναι να δοθούν στους
ιδιώτες για να αξιοποιηθούν ή να παραµείνουν έτσι όπως είναι,
το ζήτηµα είναι να αξιοποιηθούν µε χρήµατα του κράτους, να
απαλλοτριωθούν εκείνοι που πρέπει να απαλλοτριωθούν, όπως
ο συγκεκριµένος, και βεβαίως να αξιοποιηθούν µε κρατική µέρι-
µνα και δαπάνη και να αποδοθούν στον λαό για όλες του τις ανά-
γκες, για τις ανάγκες της αναψυχής, του αθλητισµού, του ελεύθε-
ρου χρόνου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Καταλαβαίνω από τη δευτερολογία του κ. Δελή ότι είναι
ένα θέµα προσέγγισης σε ορισµένα ζητήµατα και ιδεολογικό.
Εγώ θα ήθελα να είµαι σαφής. Εµείς πιστεύουµε στην ανάπτυξη
σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας, αλλά ξέρετε από όλες µας τις
τοποθετήσεις, κύριε Βουλευτά, ότι η ανάπτυξη πρέπει να είναι
βιώσιµη. 

Εποµένως, για να είναι για τις επόµενες γενιές, για να έχει
εκείνα τα χαρακτηριστικά που θέλουµε, πρέπει να λαµβάνει υπ’
όψιν όλες αυτές τις πτυχές τέτοιων ζητηµάτων που έχουν να κά-

νουν µε ελεύθερο χώρο πρόσβασης φυσικά για τους δηµότες και
τους επισκέπτες, τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε την αισθη-
τική και λειτουργική εναρµόνιση µε όλο τον χώρο σε µια περιοχή
ιδιαίτερου κάλλους όπως είναι η Καλαµαριά και εν προκειµένω
το συγκεκριµένο ακίνητο που είναι σε έναν από τους πιο εµπορι-
κούς δρόµους της περιοχής. Εποµένως, όλα αυτά πρέπει να λαµ-
βάνονται υπ’ όψιν.

Φυσικά αυτό µας φτάνει στο θέµα του τιµήµατος για την απαλ-
λοτρίωση. Καταλαβαίνω αυτό που λέτε. Δεν µπορεί να είναι
αέναη µια συζήτηση απαλλοτρίωσης. Πρέπει να καταλήγει, σύµ-
φωνα µε το Σύνταγµα και τους νόµους, σε συγκεκριµένα χρονικά
όρια. Δεν µπορεί να είναι επί δεκαετίες και να σέρνεται. Όµως
εγώ θα ήθελα να πω, για να κρατήσετε υπ’ όψιν σας το θετικό
στοιχείο της πρώτης µου τοποθέτησης, ότι εµείς ως Υπουργείο
Εσωτερικών σε θέµατα που έχουµε αποφασίσει ότι είναι πολύ ση-
µαντικά για να προχωρήσουµε στην  απαλλοτρίωση βρίσκουµε
τους πόρους. 

Χαρακτηριστικότερο παράδειγµα που αυτήν τη στιγµή έχω
πρόχειρο να σας πω είναι πάλι στην περίπτωση της Θεσσαλονί-
κης. Για τον Δήµο Θεσσαλονίκης προχωρήσαµε µόλις την άνοιξη
για καταβολή 12 εκατοµµυρίων ευρώ για τις απαλλοτριώσεις,
προκειµένου να γίνει ο υπέργειος σταθµούς µετεπιβίβασης για
το µετρό της Θεσσαλονίκης στα όρια της εισόδου της πόλης
στον Δήµο Πυλαίας, Χορτιάτη και Θέρµης, µε αποτέλεσµα να
έχουµε έναν πραγµατικά λειτουργικό σταθµό µετεπιβίβασης.
Βρήκαµε τους πόρους σε συνεννόηση µε το Υπουργείο Οικονο-
µικών και το αρµόδιο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών και
προχωρήσαµε σε αυτό. 

Άρα µε αυτό το παράδειγµα θέλω να σας πω ότι είµαστε στη
διάθεση του Δήµου της Καλαµαριάς να βρούµε λύσεις και να
αξιοποιήσουµε, µαζί µε τα άλλα συναρµόδια Υπουργεία, χρηµα-
τοδοτικά εργαλεία για να δώσουµε αυτήν την πτυχή της βιώσιµης
ανάπτυξης που όλοι θέλουµε για την πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαριστού-
µε τον Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 314/16-1-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Εσωτερικών µε θέµα «9ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω: έωλες υπο-
σχέσεις σε µαθητές, γονείς και εκπαιδευτικούς».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µια ερώτηση που ήταν αναπάντητη γραπτή και έγινε επί-

καιρη λόγω των εξελίξεων. Οι εξελίξεις, για να γνωρίζουν οι πο-
λίτες, ήταν σαρωτικές. 

Ένα σχολείο βρέθηκε από την επιστροφή από τις γιορτές, από
την πρώτη µέρα που άνοιξαν τα σχολεία, κλειστό. Είχαν πάει και
είχαν κάνει έξωση οι διώκτες ιδιοκτήτες, έξωση στα παιδιά της
Α’ δηµοτικού, που αυτή ήταν η πρώτη εµπειρία τους στο σχολείο,
στα παιδιά της Β’ και της Γ’ µε τα µαθήµατα που είχαν χάσει από
τα lockdown και την τηλεκπαίδευση, στα παιδιά µιας διαλυµένης
µαθητικής κοινότητας που προσπαθεί να ανασυγκροτηθεί. 

Ένα σχολείο το οποίο είναι το µοναδικό στην περιοχή. Το πιο
κοντινό σχολείο είναι πάρα πολλά οικοδοµικά τετράγωνα µακριά.
Για πολλούς γονείς αυτό σηµαίνει δύο και τρία χιλιόµετρα, κύριε
Πρόεδρε και κύριε Υπουργέ. Σκεφτείτε παππούδες, γιαγιάδες να
περπατάνε δύο και τρία χιλιόµετρα, γιατί όταν δουλεύουν οι γο-
νείς -και όλοι προσπαθούν να βρουν εργασία στην εποχή µας-
αυτοί πηγαίνουν για να πάρουν αυτά τα παιδιά. 

Ένα σχολείο, το 14ο στο οποίο θέλουν να συστεγάσουν τους
µαθητές του 9ου, που χτίστηκε κατά παρέκκλιση. Δηλαδή δεν χω-
ρούσε το οικόπεδο και κατά παρέκκλιση, επειδή δεν υπήρχε
άλλο, το έχτισαν εκεί πέρα το σχολείο και τώρα θέλουν να βά-
λουν και άλλο ένα σχολείο πάνω σε αυτό το κατά παρέκκλιση
σχολείο, χωρίς αίθουσες, χωρίς τίποτα. 

Και βέβαια σε µια αυλή που, κύριε Πρόεδρε, είναι ίσα-ίσα όσο
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ένα µικρό γήπεδο µπάσκετ και εκεί πέρα θα είναι στοιβαγµένα
διακόσια παιδιά. Ούτε ενάµισι τετραγωνικό που προβλέπει ο
νόµος δεν θα υπάρχει, πόσω µάλλον να τρέξουν, να παίξουν. 

Αυτήν τη στιγµή το αίτηµα είναι παλλαϊκό. Είχε µαζευτεί όλο
το Αιγάλεω πριν από λίγες µέρες στην κεντρική πλατεία του Αι-
γάλεω και ζήτησε να προχωρήσουµε πλέον σε αυτό που µπορεί
να γίνει, που είναι η επίταξη, η οποία έχει ξαναγίνει στο παρελθόν
και για σχολικά κτήρια. Είναι το γνωστό θέµα µε το 1ο Αθηνών,
στην Πλάκα, το οποίο επίσης είχε αντίστοιχα προβλήµατα και
βγήκε τότε και προεδρικό διάταγµα. Υπάρχει νοµική λύση. Την
καταθέσαµε ως ΜέΡΑ25 πριν από δύο µέρες σαν τροπολογία.
Πριν από λίγο είχαµε συνάντηση µε τον Υπουργό και κατατέθηκε
και από τον νοµικό του δήµου αντίστοιχη τροπολογία για το πώς
µπορεί να λυθεί. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα τη δηµόσια δέσµευσή σας εδώ πέρα
στην Αίθουσα της Ολοµέλειας ότι θα προχωρήσει αυτή η επίταξη,
γιατί δεν υπάρχει άλλη λύση. Τα παιδιά και του 9ου και του 14ου

µετά από απόφαση των γονιών τους απέχουν από το µάθηµα εδώ
και δύο εβδοµάδες πλέον. Έχουν κηρύξει αποχή πολλές ηµέρες
όλα τα σχολεία του Αιγάλεω, γιατί η κατάσταση, όπως θα συζη-
τήσουµε και στην επόµενη επίκαιρη µε τα σεισµόπληκτα, είναι γε-
νικευµένο πρόβληµα και αφορά πλέον των χιλίων µαθητών από
τους οκτώ χιλιάδες µαθητές στο Αιγάλεω. Δεν θέλουµε να χαθεί
αυτό το σχολείο, γιατί δεν υπάρχει άλλο σχολείο στη γειτονιά.
Δεν µας περισσεύει κανένα σχολείο, γιατί δεν µας περισσεύει κα-
νένα παιδί για να το πακτώσουµε σε ακατάλληλα κτήρια που χτί-
στηκαν κατά παρέκκλιση. 

Θα ήθελα τη δέσµευσή σας ότι θα προχωρήσει αυτή η πρωτο-
βουλία για την επίταξη. Υπάρχει νοµική οδός, υπάρχει προηγού-
µενο και πραγµατικά είναι απολύτως απαραίτητο. Πέρα από
οποιοδήποτε κόµµα, πέρα από οποιαδήποτε πλευρά της ιδεολο-
γίας που έχει κανένας, µιλάµε για παιδιά τα οποία τους στερούµε
την παιδικότητα τους. Δεν έχουµε αυτό το δικαίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι είναι ένα θέµα ευαίσθητο. Το έχετε αναδείξει, κύριε

Αρσένη, και άλλες φορές µε ερωτήσεις σας, όπως και άλλοι Βου-
λευτές της περιοχής της δυτικής Αθήνας. Είναι ένα ζήτηµα που
απασχολεί έντονα τις τελευταίες ηµέρες λόγω των εξελίξεων
µετά την 9η Ιανουαρίου. Θα ήθελα να µπω στην ουσία του θέµα-
τος για την πληρότητα της απάντησής µου και θα καταλήξω σε
αυτό που ρωτήσατε, κύριε Αρσένη. 

Κατ’ αρχάς, η ανέγερση των σχολικών κτηρίων, η επισκευή, η
συντήρηση και όλα αυτά που σχετίζονται µε τη βελτίωση των συν-
θηκών στις σχολικές µας µονάδες εµπίπτει στις αρµοδιότητες
των δήµων µε βάση το άρθρο 75 του ν.3463/2006 και το άρθρο
94 του ν.3852/2010. Εποµένως η αρµοδιότητα ως Υπουργείο
είναι επικουρική και έχει να κάνει µε την ενίσχυση των δήµων για
την κάλυψη λειτουργικών και επενδυτικών υποχρεώσεων που
σχετίζονται µε τις σχολικές µας αίθουσες. Είναι αυτοτελής θε-
σµός η τοπική αυτοδιοίκηση και εποµένως εµείς έχουµε την ευ-
θύνη του ρυθµιστικού πλαισίου. Η διοικητική και οικονοµική
αυτοτέλεια των οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης είναι συντα-
γµατικά κατοχυρωµένες και δεν είναι δυνατόν αυτό να το αγνο-
ούµε στις παρεµβάσεις µας. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά το έγγραφο του δήµου που µας
εξιστορεί τις βασικές πτυχές αυτού του θέµατος. Για την πληρό-
τητα της απάντησής µου, έχω να σηµειώσω δύο χαρακτηριστικά
στοιχεία. Βάσει της υπ’ αριθµ. 343/2023 απόφασης του Μονοµε-
λούς Πρωτοδικείου Αθηνών, ο Δήµος Αιγάλεω υποχρεώθηκε να
αποδώσει τη χρήση του ακινήτου στους ιδιοκτήτες του. Λόγω
εξώδικων δηλώσεων των ιδιοκτητών κατόπιν επανεκτέλεσης της
απόφασης του Μονοµελούς Πρωτοδικείου Αθηνών που προανέ-
φερα, οι ιδιοκτήτες προχώρησαν στη σφράγιση των κλειδαριών
του σχολείου. Με απόφαση του δηµάρχου αποφασίστηκε η συ-
στέγαση του 9ου Δηµοτικού Σχολείου στον χώρο του 14ου Δηµο-
τικού Σχολείου µέχρι την υλοποίηση της αναγκαστικής απαλλο-
τρίωσης του ακινήτου, διαδικασία η οποία συνεχίζεται σύµφωνα
µε την υπ’ αριθµ. 111/2022 απόφαση του δηµοτικού συµβουλίου.

Άρα αυτό είναι το ιστορικό πλαίσιο, µέσα στο οποίο όµως δεν
έχουν επιλυθεί τα προβλήµατα τα οποία είναι άµεσα και έχουν να
κάνουν µε το γεγονός ότι, όπως πολύ σωστά είπατε, οι µαθητές
αυτήν τη στιγµή δεν είναι στις σχολικές αίθουσες και δεν παρα-
κολουθούν τα µαθήµατά τους. 

Στο πλαίσιο αυτό, χωρίς καµµία µικροπολιτική διάθεση, χωρίς
καµµία αντιπαράθεση, γιατί δεν νοµίζω ότι είναι θέµα πολιτικής
αντιπαράθεσης, και επειδή όλοι ή ίσως για όλους µας η ζυγαριά
πάντα γέρνει υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος και των µαθητών,
αυτό που έχω να σας πω σήµερα, όσον αφορά σε εµένα, είναι ότι
θα εισηγηθώ σχετική νοµοθετική παρέµβαση προκειµένου να
λυθεί το θέµα, πάντα βέβαια στα όρια τα συνταγµατικά. Θα πα-
ρακολουθήσουµε το θέµα στενά µαζί µε τον δήµο, προκειµένου
να πληρούνται οι συνθήκες καταλληλότητας των σχολείων µας
για την ασφάλεια των παιδιών µας. 

Άρα, η δέσµευση την οποία ζητάτε όσον αφορά στο Υπουργείο
Εσωτερικών είναι ότι σήµερα θα προχωρήσουµε στη σχετική ει-
σήγηση. Είναι θέµα συλλογικό βέβαια, όπως αντιλαµβάνεστε, της
Κυβέρνησης και της Γενικής Γραµµατείας της Κυβέρνησης, αλλά
φαντάζοµαι ότι θα έχουµε µία γρήγορη διευθέτηση του ζητήµα-
τος γιατί πρέπει να σταµατήσει αυτό το καθεστώς που βιώνουµε
τις τελευταίες δέκα ηµέρες. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Υπουρ-
γέ.

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολύ σηµαντικό αυτό που µας λέτε, κύριε Υπουργέ, και

δικαιώνει σε µεγάλο βαθµό τον αγώνα αυτών των ανθρώπων. Θα
θέλαµε να µας πείτε το χρονοδιάγραµµα, δηλαδή ποια είναι η
εκτίµησή σας, επειδή αυτή τη στιγµή τα παιδιά είναι εκτός σχο-
λείου. Πότε θα επιστρέψουν στο σχολείο τους; Πότε θα ολοκλη-
ρωθεί αυτή η νοµική διαδικασία για να προχωρήσει η επίταξη;

Και επίσης, επειδή εποπτεύετε τον δήµο -υπάρχει το αυτοδιοί-
κητο, αλλά είναι στις αρµοδιότητές σας η αυτοδιοίκηση- θέλουµε
να µας πείτε αν θα προχωρήσει άµεσα ο δήµος στις επισκευές.
Σας ρωτώ για έναν πολύ απλό λόγο. Χρησιµοποίησαν αυτό το
διάστηµα, µε την απόφαση του δηµάρχου για αναστολή της λει-
τουργίας του 9ου τις πρώτες ηµέρες µετά από τις γιορτές των
Χριστουγέννων, οι ιδιοκτήτες για να µπουν παράνοµα –καλέσαµε
και την Αστυνοµία στη συγκεκριµένη περίπτωση- να βγάλουν
πορτοπαράθυρα, ενώ ήταν µέσα στο σχολείο τα θρανία, τα πρά-
γµατα των παιδιών, οι ιατρικοί φάκελοι των παιδιών –καταλαβαί-
νετε, προσωπικά δεδοµένα- οι σφραγίδες για τα δηµόσια έγγρα-
φα. 

Καταλαβαίνετε ότι υπάρχουν εδώ πάρα πολύ σηµαντικές ευ-
θύνες και απαγορεύεται να προχωρήσει οποιαδήποτε εργασία
αν δεν έχει γίνει παραλαβή όλων αυτών των υλικών, η οποία έγινε
πολλές ηµέρες µετά από τις εργασίες. Εδώ πέρα έχουµε ένα
σχολείο το οποίο πρέπει άµεσα να επιταχθεί, αλλά πρέπει να δε-
σµευτεί και ο δήµος να κάνει τις απαραίτητες εργασίες. Γι’ αυτό
θα ήθελα να µας απαντήσετε ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για
την επίταξη, αυτό είναι που «καίει» τους γονείς, γιατί αυτή τη στι-
γµή τα παιδιά δεν πάνε σχολείο, δεν είναι στην εκπαιδευτική δια-
δικασία και ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για την άµεση -ελπί-
ζουµε και ζητάµε και απαιτούµε- αποκατάσταση του κτηρίου, να
µπουν δηλαδή, τα πορτοπαράθυρα που -για να µην µπορούν να
ξαναµπούν τα παιδιά- οι ιδιώτες βγάλανε άρον-άρον, για να µην
υπάρχει γυρισµός. 

Εδώ σε αυτή την Αίθουσα αλλάζουν τα πράγµατα, θα υπάρχει
γυρισµός, αλλά να υπάρχει άµεσα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ, κύριε

Αρσένη. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα είµαι πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
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Το χρονοδιάγραµµα είναι άµεσα. Δεν µπορούµε, εφόσον δεν
γίνονται µαθήµατα αυτές τις ηµέρες, να περιµένουµε. Όπως σας
είπα και πριν, εγώ θα εισηγηθώ σήµερα, µετά από τη συνεννόηση
που είχαµε και το πρωί για τη σχετική νοµοθετική πρωτοβουλία,
στο πρώτο νοµοσχέδιο που θα είναι στη Βουλή, εφόσον συµφω-
νήσουµε -γιατί σας είπα ότι η Κυβέρνηση λειτουργεί συλλογικά-
θα έχετε τη σχετική διάταξη. 

Όσον αφορά στις εργασίες καταλληλότητας, ξέρετε και εσείς
ότι δεν µπορεί να προβεί ο δήµος σε κάποιες εργασίες για την
ενίσχυση ή την άρση κάποιων δυσλειτουργιών, αν δεν έχει την
κυριότητα του χώρου. Δεν µπορεί σε ιδιωτικό χώρο να παρέµβει.
Πιστεύω ότι -και γι’ αυτό είπα στην πρωτολογία ότι θα είµαστε σε
συνεννόηση µε τον δήµο- αυτά να γίνουν άµεσα. 

Αυτό που πρέπει να κάνουµε είναι να λειτουργήσουµε γρήγορα.
Και, φυσικά, οποιοδήποτε έκτακτο µέτρο πρέπει να έχει ένα εύ-
λογο χρονικό διάστηµα. Δεν µπορεί να είναι εις το διηνεκές. 

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό. 
Πριν περάσουµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, επιτρέψτε

µου µία ανακοίνωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 7ο Γυµνάσιο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 960/52/21-11-2022 ερώ-
τηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφων του κύκλου των αναφορών
– ερωτήσεων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών, µε θέµα: «Σεισµόπληκτα σχολεία από το 2019 στο Αιγάλεω». 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι µία ερώτηση και αίτηση κατάθεσης εγγράφου, κύριε

Πρόεδρε, που έµεινε αναπάντητη και γι’ αυτό µετατράπηκε σε
επίκαιρη. Είναι αναπάντητη από την 21η Νοέµβρη του 2022. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, στη συνέχεια από την προηγούµενη ερώ-
τηση, µε το 9ο και το 14ο σχολείο, έχουµε δέκα σχολεία, τα οποία
έχουν πληγεί από τον σεισµό της 17ης Ιουλίου του 2019. Τέσσερις
σχολικές χρονιές µετά -σχεδόν τέσσερα χρόνια πλέον- αυτά τα
παιδιά είναι πακτωµένα σε σχολεία που δεν τους χωράνε, χωρίς
εργαστήρια, που χρειάζονται να µετακινούνται από σχολείο σε
σχολείο εν µέσω των σχολικών τους µαθηµάτων, τις ηµέρες δη-
λαδή που είναι στο σχολείο, για να αλλάξουν απλά µάθηµα, να
µετακινούνται σε άλλο σχολικό κτήριο µερικές φορές και οι ερ-
γασίες δεν προχωράνε. 

Σας έχουµε κάνει τα αναλυτικά ερωτήµατα και θα τα διαβάσω
ένα-ένα. Είναι πολλά, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι ερώτηση και
ΑΚΕ, οπότε θα χρειαστώ λίγο χρόνο, απλά για να τη διαβάσω.

Είναι δέκα σχολικά κτήρια, το 7ο, το 11ο, το 17ο, το Ειδικό Δη-
µοτικό Σχολείο, το Ειδικό Νηπιαγωγείο, άλλα δύο νηπιαγωγεία,
το Εσπερινό Γυµνάσιο - Λύκειο και το 1ο Γυµνάσιο που έχουν υπο-
στεί ζηµιές. Ειδικά για το 17ο, συστεγάζονται σε αυτό το 15ο και
το 26ο νηπιαγωγείο για τέταρτη σχολική χρονιά.

Κοιτάξτε τι γίνεται εδώ πέρα. Υπήρχε αρκετά µεγάλη ολιγωρία
από τον δήµο και καθυστέρηση στις διαδικασίες. Όµως, αυτή τη
στιγµή ο δήµος λέει -και πιθανώς αυτό είναι το µόνο που έχει
δίκιο- ότι είναι οι παρατάσεις λόγω της ακρίβειας που δίδονται
στους εργολάβους, που θα καθυστερούν τις εργασίες. 

Εδώ πέρα, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να συζητήσουµε ανοικτά
και να τοποθετηθείτε γιατί µιλάµε για χίλια παιδιά. Χρειάζεται σε
αυτές τις παρατάσεις να εξαιρεθούν οι εργολαβίες στα σεισµό-
πληκτα κτήρια. Για να καταλάβετε ότι περνάµε τέταρτη σχολική
χρονιά, ο δήµαρχος ήδη ανακοίνωσε ότι τον Σεπτέµβρη µπορεί
να δοθεί και άλλη παράταση, γιατί µπορεί να νοµοθετήσετε κι
άλλη τετράµηνη παράταση. Αυτό σηµαίνει για τα σχολεία ότι θα
υπάρχει παιδί που πήγε στην Α’ δηµοτικού και θα ξαναπάει στο

σχολείο του όταν αποφοιτήσει, αν αποφοιτήσει, στη Στ’ δηµοτι-
κού. Δηλαδή, έλειψε από την Α’ δηµοτικού και ίσως το σχολείο
το δει στην αποφοίτηση. Καταλαβαίνετε ότι έχουµε χάσει µία
γενιά από αυτά τα σχολεία, ενώ είχαµε lock down, ήταν κλειστά
τα σχολεία και είχαµε κάθε ευκαιρία για να τα φτιάξουµε. 

Οπότε, θέλω να εξετάσετε άλλους τρόπους, αν θέλετε να κα-
λυφθεί το θέµα της ακρίβειας στα υλικά. Οι εργολαβίες στα σει-
σµόπληκτα σχολεία δεν µπορούν να πάρουν άλλη παράταση.
Είναι τέσσερα χρόνια, κύριε Υπουργέ. Πόσο θα µείνουν αυτά τα
παιδιά εκτός;

Διαβάζω πολύ γρήγορα τα ερωτήµατα. Έχει εξασφαλιστεί
επαρκής χρηµατοδότηση προς τις αρµόδιες υπηρεσίες µε εξει-
δικευµένο επιστηµονικό προσωπικό, ώστε να ενισχυθεί αποφασι-
στικά ο προσεισµικός έλεγχος στα σχολεία του δήµου; Συνεχί-
ζουν να λειτουργούν σχολεία χωρίς προσεισµικό έλεγχο. Σε
αυτόν το δήµο χάθηκαν σχεδόν τα µισά. 

Έχουν γίνει για φέτος οι απαραίτητοι έλεγχοι -στατική επάρ-
κεια, έξοδοι διαφυγής, πυρασφάλεια, επάρκεια σε προαύλια, σε
χώρους συγκέντρωσης, παράθυρα, αθλητικές εγκαταστάσεις,
κάγκελα, κ.λπ.- σε όλα τα σχολεία του δήµου, αλλά και οι παρεµ-
βάσεις που θα κριθούν απαραίτητες σύµφωνα µε τον αντισει-
σµικό κανονισµό του 2003; Ποια είναι τα αποτελέσµατα των
ελέγχων της τεχνικής υπηρεσίας του δήµου ως σήµερα; 

Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα για το σεισµόπληκτο 11ο Δηµο-
τικό Σχολείο και το 11ο Νηπιαγωγείο Αιγάλεω, για τα οποία καθυ-
στερεί άνω των τριών χρόνων η υπογραφή της σύµβασης ανάθε-
σης εκπόνησης µελέτης, της µελέτης, όχι της εργολαβίας; 

Ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα εργασιών για την οριστική απο-
κατάσταση του 17ου όπου -και πάλι το έχω επισκεφθεί- έχουν στα-
µατήσει οι εργασίες ή υλοποιούνται µε ελάχιστο προσωπικό µε
αποτέλεσµα να µην υλοποιούνται στην πράξη; 

Πότε θα αρχίσουν οι εργασίες αποκατάστασης στο κτηριακό
συγκρότηµα του 7ου Δηµοτικού; Είναι τεράστιο πρόβληµα και
αυτό, κύριε Υπουργέ. 

Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι διαδικασίες για την αποκατά-
σταση του 1ου Γυµνασίου, για το οποίο υπάρχει έγκριση για το
πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» από τον Γενάρη του 2022;
Γιατί καθυστερεί η εκπόνηση του έργου και ποιο είναι το χρονο-
διάγραµµα; Έχουν τεθεί προ µελέτης από τον δήµο;

Με ποιον τρόπο έχουν κατανεµηθεί έως σήµερα τα χρήµατα
από το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» σχετικά µε την παιδεία στον
δήµο και συγκεκριµένα για τα σεισµόπληκτα κτήρια; 

Πόσα χρήµατα έχει, σε ποια από τα προαναφερόµενα σεισµό-
πληκτα κτήρια έχουν δαπανηθεί, από την ετήσια επιχορήγηση
του Υπουργείου Εσωτερικών;

Επίσης, αιτούµαστε και τρία έγγραφα: Τη σύµβαση ανάθεσης
εκπόνησης µελέτης για το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω και το
11ο Νηπιαγωγείο Αιγάλεω. Την παράταση της σύµβασης που
έληξε 3 Νοέµβρη 2022 για το έργο αποκατάστασης των σεισµο-
πλήκτων σχολείων, για το 7ο και 17ο. και τέλος, τα δελτία ελέγχων
ασφαλείας που έγιναν στα σχολεία του Δήµου Αιγάλεω από τις
αρµόδιες τεχνικές υπηρεσίες. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Θα ήθελα για µία ακόµα φορά να είναι σαφές ότι το Σύντα-
γµά µας έχει σαφείς διατάξεις σχετικά µε την αυτοτέλεια των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Εν προκειµένω, τα θέµατα
της σχολικής στέγης ανήκουν στην αρµοδιότητα των δήµων. Δεν
µπορούµε να ζητούµε ενίσχυση της αυτοδιοίκησης όσον αφορά
στις αρµοδιότητές τους και όταν αυτές οι αρµοδιότητες είναι
στους δήµους να προσπαθούµε να βρούµε τρόπους να πούµε ότι
ευθύνεται η κεντρική διοίκηση, ενδεχοµένως αν υπάρχει κάποιο
ζήτηµα ολιγωρίας ή δυσλειτουργίας. 

Εµείς τι κάνουµε; Επικουρικά συνδράµουµε την αυτοδιοίκηση
στα θέµατα τα οποία εµπίπτουν στην αρµοδιότητά τους. Εν προ-
κειµένω, προσπαθούµε να ενισχύσουµε µε πόρους ώστε να µπο-
ρέσει να αντιµετωπίσει το ζήτηµα της σχολικής στέγης κάθε
δήµος της πατρίδας µας και συγκεκριµένα ο Δήµος Αιγάλεω που
ρωτάτε. 
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Όσον αφορά στα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε τους πό-
ρους που έχουµε διαθέσει στον Δήµο Αιγάλεω, για να αντιµετω-
πίσει όλα τα ζητήµατα που προκύπτουν για τη σχολική στέγη,
συµπεριλαµβανοµένων αυτών που προέκυψαν από τον σεισµό
του 2019, έχω να σας πω ότι Δήµος Αιγάλεω που χορηγήθηκε µε
το ποσό των 519.360 ευρώ για την κάλυψη δαπανών εκτέλεσης
έργων και επενδυτικών δραστηριοτήτων µέσω των κεντρικών αυ-
τοτελών πόρων του έτους 2022. 

Δεύτερον, ειδικά για την επισκευή και συντήρηση σχολικών
κτηρίων έχει κατανεµηθεί στον δήµο για το έτος 2022 ποσό
183.700 ευρώ και ανάλογο ποσό προβλέπεται για το τρέχον έτος. 

Τρίτον, από το πρόγραµµα ενίσχυσης «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ ΙΙ» ο δή-
µος έχει χρηµατοδοτηθεί µε ποσό ύψους ενός 1.168.100 ευρώ
σε σχετικές µε την παιδεία προσκλήσεις του προγράµµατος
αυτού. 

Τέταρτον, στο πλαίσιο του αναπτυξιακού προγράµµατος
«ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» έχει ενταχθεί το έργο µε τίτλο κατεδάφιση
παλαιού και ανέγερσης νέου διδακτηρίου 1ου Γυµνασίου Αιγάλεω,
Εσπερινού Γυµνασίου και Λυκείου, που έχει πληγεί από τον σει-
σµό της 19ης Ιουλίου 2019. Κατ’ επέκταση του πρώην 8ου Γυµνα-
σίου και ανακαίνιση όψεων, προϋπολογισµού 6.504.960 ευρώ.

Εποµένως, σοβαροί χρηµατοδοτικοί πόροι µέσω των χρηµατο-
δοτικών εργαλείων του Υπουργείου Εσωτερικών έχουν κατευθυν-
θεί προς τον Δήµο Αιγάλεω για τη σχολική στέγη και αν ζητηθεί
περαιτέρω ενίσχυση, φυσικά εδώ είµαστε να συνδράµουµε για
την καλύτερη δυνατή σχολική στέγη των παιδιών µας. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά έγγραφο του δήµου σε σχέση µε
όλες αυτές τις ενέργειες που έχουµε προβεί και για τις οποίες
ρωτάτε στην ερώτησή σας, κύριε Αρσένη. Θα ήθελα, όµως, να
σταχυολογήσω τα πιο σηµαντικά. 

Η σύµβαση για το έργο της αποκατάστασης του 7ου Δηµοτικού
Σχολείου, του συγκροτήµατος Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου, του
17ου Δηµοτικού Σχολείου και του 15ου και 28ου Νηπιαγωγείου µε
τίτλο «Αρχιτεκτονικές και στατικές παρεµβάσεις σε κτήρια των
σχολείων συνολικού προϋπολογισµού 1,5 εκατοµµυρίου ευρώ»
υπεγράφη στις 3 Νοεµβρίου 2021 µε συµβατικό χρόνο εκτέλεσης
του έργου δώδεκα ηµερολογιακών µηνών. Εν συνεχεία, δόθηκε
εξάµηνη επιµήκυνση στο έργο και τώρα εξετάζεται από τις τεχνι-
κές υπηρεσίες του δήµου µια επιπλέον παράταση για τέσσερις
ηµερολογιακούς µήνες. 

Η µελέτη µε τίτλο «Εκπόνηση µελετών, απαιτούµενες εγκρίσεις
και έκδοση οικοδοµικής άδειας για το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Αι-
γάλεω και το 11ο Νηπιαγωγείο Αιγάλεω συνολικού προϋπολογι-
σµού 280.000 ευρώ» ανατέθηκε στις 7 Οκτωβρίου 2022 και θα
ολοκληρωθεί µέσα σε επτά µήνες. 

Όσον αφορά το 1ο Γυµνάσιο και Εσπερινό Γυµνάσιο και Λύκειο,
το έργο της κατεδάφισης και της ανέγερσης νέων διδακτηρίων
έχει ενταχθεί στο πρόγραµµα «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ» µε προϋπο-
λογισµό 6,5 εκατοµµύρια ευρώ. Στις 21 Δεκεµβρίου εγκρίθηκε το
τελικό κτηριολογικό πρόγραµµα των σχολείων από το Υπουργείο
Παιδείας και Θρησκευµάτων και ο δήµος βρίσκεται τώρα στη δια-
δικασία δηµοπράτησης του έργου. Τις λεπτοµέρειες θα τις δείτε
και στο σχετικό έγγραφο του δήµου, το οποίο καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Αρσένη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν έχει γίνει σαφές αν θα καταθέσετε, πέρα

από τα έγγραφα του δήµου, τις συµβάσεις ανάθεσης, εκπόνησης
µελέτης για το 11ο Δηµοτικό Σχολείο Αιγάλεω και το 11ο Νηπια-
γωγείο, την παράταση της σύµβασης για την αποκατάσταση των
σεισµόπληκτων 7ου και 17ου Δηµοτικού, τα δελτία ελέγχου ασφα-
λείας που έγιναν στα σχολεία του Αιγάλεω από τις αρµόδιες τε-
χνικές υπηρεσίες. 

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, µε τη δικαιοδοσία σας να ζητήσετε
από τον Υπουργό αυτή την κατάθεση, γιατί είναι συµβατική υπο-

χρέωσή του όταν έρχεται για απάντηση ερώτησης και ΑΚΕ, η
οποία µετατρέπεται σε επίκαιρη επειδή έµεινε αναπάντητη. 

Επίσης, δεν απαντήσατε καθόλου τι γίνεται µε τον προσεισµικό
έλεγχο στα σχολεία του δήµου, αν έχουν γίνει οι απαραίτητοι
έλεγχοι για τη στατική επάρκεια όλες -εκτός αν είναι στο κείµενο
του δήµου, δεν µου αναφέρατε ότι περιλαµβάνει τέτοια στοιχεία-
, για όλους τους ελέγχους καταλληλότητας στην ουσία και προ-
σεισµικό έλεγχο που είναι εντελώς απαραίτητος σε έναν δήµο
που έχει πληγεί τόσο έντονα από ένα σεισµό, ο οποίος ήταν κά-
ποιος έκτασης αλλά δεν είναι και ο  µεγαλύτερος που έχει δει η
Αθήνα ούτε καν η δυτική Αθήνα. Ποια είναι τα αποτελέσµατα, λοι-
πόν, των τεχνικών ελέγχων; 

Νοµίζω στα υπόλοιπα έχει απαντηθεί. Θα δούµε και την απά-
ντηση του δήµου και θα επανέλθουµε, αλλά ζητάµε αυτά τα τρία
έγγραφα συν το κοµµάτι των ελέγχων, τι έχει γίνει και ποια ήταν
τα αποτελέσµατά τους, γιατί είναι σηµαντικό για την ασφάλεια
των παιδιών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πολύ σύντοµα να σας πω ότι τα έγγραφα που ζητούνται θα κα-
τατεθούν µόλις µας κοινοποιηθούν από τον δήµο. Επιφυλάσσο-
µαι, λοιπόν, να καταθέσω τις συµβάσεις όταν µας κοινοποιηθούν
από τον δήµο.

Όσον αφορά τα θέµατα που έχουν να κάνουν µε την καταλλη-
λότητα των κτηρίων, για τα θέµατα αυτά έχει, όπως σας είπα
πριν, χρηµατοδοτηθεί ο δήµος µε πόρους για να κάνει τις απα-
ραίτητες ενέργειές του. Δεν είµαι ενήµερος για κάποιο θέµα το
οποίο έχει να κάνει µε µη καταλληλότητα κτηρίου, πλην της συ-
ζήτησης που κάναµε πριν για το άλλο σχολείο, το οποίο έχει ει-
δικές συνθήκες. 

Άρα, δεν έχω να προσθέσω κάτι παραπάνω σε αυτό παρά µό-
νον να επιφυλαχθώ για την κατάθεση των συµβάσεων που ζήτησε
ο κ. Αρσένης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Πέτσα.

Συνεχίζουµε µε τη µε αριθµό 1118/28-11-2022 ερώτηση του
Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κε-
γκέρογλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Εφαρµογή
του νόµου για θανόντες από φυσική καταστροφή, πληµµύρα ή
πυρκαγιά».

Στην ερώτηση αυτή θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ.
Μαυρουδής (Μάκης) Βορίδης.

Κύριε Κεγκέρολου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, στις 15 του Οκτώβρη υπήρξε

µια καταστροφική πληµµύρα στην περιοχή του Ηρακλείου και συ-
γκεκριµένα µε επίκεντρο την περιοχή της Αγίας Πελαγίας, όπου
δυστυχώς έχασαν τη ζωή τους δύο συνάνθρωποί µας, ο Κώστας
και η Ευγενία. 

Η ερώτηση έχει ως αντικείµενο να παροτρύνει το Υπουργείο
να επισπεύσει τη διαδικασία που αφορά την εφαρµογή του νόµου
για την αποκατάσταση µέλους της οικογένειας στον δηµόσιο
τοµέα, όπως αυτός ο νόµος τροποποιήθηκε και βελτιώθηκε το
2021, γιατί οι οικογένειες αυτές είναι σε πολύ δύσκολη οικονο-
µική και κοινωνική κατάσταση. 

Ταυτόχρονα, βέβαια, ενηµερωτικά σας λέω ότι το Υπουργείο
Εργασίας και Παιδείας µου απάντησαν για τη διαδικασία στήρι-
ξης των παιδιών, όπως προβλέπεται από τον νόµο. 

Με αφορµή και την ερώτηση αυτή θα ήθελα, αν µπορείτε, να
µας πείτε για την περίπτωση της περιοχής που επλήγη από τον
σεισµό και την ένταξη στο θεσµικό πλαίσιο της αποκατάστασης
της οικογένειας του Ιάκωβου που έχασε τη ζωή του στην εκκλη-
σία του Προφήτη Ηλία στις 27 Σεπτεµβρίου του 2021.

Περιµένουµε τις απαντήσεις σας, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βορίδη, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Απλώς θέλω να διευκρινίσω το εξής: Καταλαβαίνω το ζήτηµα
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που θέτετε. Προφανώς αυτά τα γεγονότα είναι εξαιρετικά λυ-
πηρά, κυρίως, για τις οικογένειες που χάνουν τους δικούς τους
ανθρώπους. 

Να διευκρινίσω, όµως, κύριε συνάδελφε, ότι δεν έχουµε γενικό
θεσµικό πλαίσιο που εφαρµόζουµε. Τι θέλω να σας πω; Πράγµατι
σε ορισµένες περιπτώσεις στο παρελθόν υπήρξαν ρυθµίσεις, οι
οποίες έλαβαν τέτοιου είδους πρόνοιες. Για παράδειγµα, τέτοιες
ρυθµίσεις υπήρξαν για τους πληγέντες από καταστροφικές πυρ-
καγιές το 2007, το 2016, το 2018, το 2021. Υπήρξαν και ρυθµίσεις
και για τον σεισµό της 7-9-1999, αλλά είναι ειδικές ρυθµίσεις. 

Εποµένως εδώ, για να είµαστε συνεννοηµένοι, δεν υπάρχει δυ-
νατότητα ενεργοποίησης ενός θεσµικού πλαισίου στο οποίο µου
υποβάλλει κάποιος µια αίτηση και εγώ αποδέχοµαι την αίτηση.
Εδώ πρέπει να υπάρξει ειδική νοµοθετική ρύθµιση, να αποφασί-
σει το Κοινοβούλιο ότι θέλει να συµπεριλάβει τα συγκεκριµένα
θέµατα. 

Τώρα ως προς αυτό, για να µην αποφύγω την ερώτησή σας, η
οποία φαντάζοµαι θα τροποποιηθεί µετά ταύτα και θα είναι όχι
να εφαρµόσουµε το νοµοθετικό πλαίσιο αλλά να διαµορφώσουµε
νοµοθετικό πλαίσιο, το κριτήριο θεωρώ το οποίο πρέπει να πρυ-
τανεύει είναι ότι θα πρέπει να υπάρχει µια εκτεταµένη κατα-
στροφή και όχι κάθε καταστροφή. Άρα, σας λέω ότι ως προς
αυτό είµαι επιφυλακτικός. Παρά ταύτα καταλαβαίνω την ευαισθη-
σία σας. Αφήνω ένα µικρό παράθυρο να σκεφτώ και τις τρεις πε-
ριπτώσεις –για το Αρκαλοχώρι έχουµε ξαναµιλήσει- να δούµε
πώς µπορούµε να το αντιµετωπίσουµε. 

Όµως,  αντιλαµβάνεστε ότι εδώ ελλοχεύει ένας κίνδυνος: Σε
κάθε τέτοιου είδους απώλεια ζωής, επαναλαµβάνω που µπορεί
να µη συνδέεται µε ευρύτερα µεγαλύτερα καταστροφικά φαινό-
µενα, να πρέπει να κάνουµε τέτοιου είδους ρυθµίσεις. Εγώ είµαι,
κατ’ αρχάς, επιφυλακτικός ως προς αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κεγκέρογλου,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Η απάντησή σας έχει και θετικά
και αρνητικά στοιχεία. Στην ουσία είναι αντιφατική. 

Γιατί είναι αντιφατική, κύριε Υπουργέ; Γιατί µόνος σας µας ενη-
µερώσατε ότι έχουν υπάρξει ρυθµίσεις για ανάλογες περιπτώ-
σεις. Η πιο πρόσφατη αφορά τις πυρκαγιές νοµίζω του 2021 αλλά
και τα προηγούµενα χρόνια. Υπάρχει ένα θεσµικό πλαίσιο το
οποίο ξεκινά από το ειδικό, αλλά στην ουσία προσδιορίζει τη δια-
δικασία που θα µπορούσε να εφαρµοστεί σε ανάλογη περίπτωση. 

Εποµένως, δεν είναι το ζήτηµα του να τεθεί σε εφαρµογή και
για αυτές τις περιπτώσεις ότι εφαρµόστηκε τις προηγούµενες,
αλλά της πολιτικής βούλησης και το πρόβληµα είναι η επιφυλα-
κτικότητα που εκφράσατε.

Θα ήθελα, λοιπόν, να πω δυο λόγια για να άρω την επιφυλα-
κτικότητά σας. Οι σεισµοί στην Αθήνα το 1999 προκάλεσαν ζη-
µιές σε έξι χιλιάδες περίπου κτήρια. Υποβλήθηκαν έξι χιλιάδες
περίπου φάκελοι στους δώδεκα τοµείς που λειτουργούσαν τότε
και υπήρξε η διαδικασία αποκατάστασης. 

Οι φάκελοι οι οποίοι αναµένεται να υποβληθούν στη σεισµό-
πληκτη περιοχή –ξεκινώ από αυτό- του Ηρακλείου από τον πρό-
σφατο σεισµό είναι περίπου εννιά χιλιάδες. Ήδη έχουν υποβληθεί
χίλιοι διακόσιοι –είναι αργή η διαδικασία- άρα το µέγεθος της κα-
ταστροφής είναι απολύτως ανάλογο, εάν πάρουµε το κριτήριο
του πόσα κτήρια επλήγησαν.

Βεβαίως, η απώλεια ενός ανθρώπου για κάθε οικογένεια είναι
το µείζον και αυτό δεν αλλάζει είτε προκλήθηκε ευρύτερη ζηµιά
από τον σεισµό είτε στενότερη.

Το ίδιο ισχύει και για τις πληµµύρες της 15ης Οκτωβρίου µε
ανάλογες που είχαν συµβεί στο παρελθόν.

Και, βεβαίως, και στο Ηράκλειο είχαµε πριν κάµποσα χρόνια
ολόκληρη οικογένεια που είχε χάσει πολλά µέλη.

Σας ζητώ, λοιπόν, να δείτε από το ειδικό που έχει εφαρµοστεί
και να εξετάσετε το θεσµικό πλαίσιο, πώς µπορεί να προσαρµο-
στεί για τις περιπτώσεις.

Και, βεβαίως, εµείς από την πλευρά µας έχουµε καταθέσει µια
τροπολογία αλλά θα µπορούσαµε να στηρίξουµε οποιαδήποτε
δική σας νοµοθετική πρωτοβουλία είχε ως αντικείµενο την απο-
κατάσταση αυτών των τριών ανθρώπων.

Κατανοώ από την τοποθέτησή σας -και έχει βάση- αυτό που

υποστηρίξατε έµµεσα, ότι δεν πρέπει να δηµιουργήσουµε ένα γε-
νικό θεσµικό πλαίσιο για κάθε περίπτωση, γιατί είναι σαν να θεω-
ρούµε ότι είναι κάτι φυσικό αυτό το οποίο συνέβη, παρ’ ότι σε
µεγάλες καταστροφές, δυστυχώς, συµβαίνουν τέτοια γεγονότα,
ότι είναι -ας πούµε- σαν αντιµετώπιση ενός φαινοµένου.

Εποµένως, ζητούµε την ενεργοποίηση ή τη θεσµοθέτηση αντί-
στοιχων διατάξεων µε αυτές που έχουν ισχύσει στο παρελθόν και
για τις περιπτώσεις των θανόντων από την πληµµύρα της 15ης

Οκτωβρίου του Κώστα και της Ευγενίας αλλά και για την περί-
πτωση του Ιάκωβου, που σας ξαναλέω ότι ουσιαστικά ήταν δη-
µόσιο το κτήριο µέσα στο οποίο ο άνθρωπος έχασε τη ζωή του
και δεν ήταν το σπίτι του.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κοιτάξτε,

το ερώτηµα που τίθεται το θέσατε, αλλά κατά τη γνώµη µου θέλει
περαιτέρω και επεξεργασία και σκέψη. Εδώ έχουµε ειδικές και
συγκεκριµένες περιπτώσεις και περιστατικά στα οποία ο νοµοθέ-
της στο παρελθόν επέλεξε αυτή τη λύση, δηλαδή όταν υπήρξε
απώλεια ζωής από φυσικές καταστροφές και σε ορισµένες περι-
πτώσεις -θυµάµαι µία- και εκτεταµένες σωµατικές βλάβες -αυτή
είναι η περίπτωση στο Μάτι- τότε υπήρξαν τέτοιες αντίστοιχες
περιπτώσεις.

Τώρα, το ερώτηµα, όµως, είναι το εξής: Αυτό θα το κάνουµε
κατά περίπτωση ή θα εφαρµόσουµε -εν πάση περιπτώσει- κάποιο
γενικό πλαίσιο; Χρειαζόµαστε ένα τέτοιο γενικό πλαίσιο; Θεω-
ρούµε ότι η κατάλληλη προνοιακή και αποκαταστατική λύση είναι
ο διορισµός του µέλους της οικογενείας στο δηµόσιο σε αυτές
τις περιπτώσεις;

Αυτό, λοιπόν, ανοίγει µια ευρύτερη συζήτηση γιατί κοιτάξτε,
εάν µεν το κριτήριο το οποίο µέχρι τώρα χρησιµοποιούσε ο νο-
µοθέτης είναι η έκταση των καταστροφών ή ακόµα και ο αριθµός
της απωλείας ζωών, ώστε µε αυτόν τον τρόπο, µε την παρέµβασή
του –φαντάζοµαι- να απαµβλύνει και ένα αίσθηµα αδικίας και κοι-
νωνικής αναντιστοίχισης στα προνοιακά µέτρα ή ακόµα ίσως και
να υπάρχει εδώ µια έµµεση οµολογία αβελτηρίας για την αντιµε-
τώπιση των φυσικών καταστροφών σε αυτές τις περιπτώσεις, το
ερώτηµα είναι κατά πόσον αυτό θα το κάνουµε ανά περίπτωση ή
κάποια στιγµή θα διαµορφώσουµε ένα γενικό πλαίσιο. Βλέπουµε
ότι αυτό πρέπει να γίνει γενικά ή ότι δεν πρέπει να γίνει γενικά;

Σας καταθέτω τώρα τον προβληµατισµό µου και σας λέω ότι
θα το σκεφτώ και θα πάρω και µία θέση για να µη µένουν έτσι τα
θέµατα. Όµως, νοµίζω ή ότι πρέπει να φτιάξουµε ένα γενικό πλαί-
σιο και αυτό να είναι ένας κανόνας και να έχει µέσα και εσωτερι-
κούς κανόνες, να το συνδέσουµε µε την έκταση των φυσικών
καταστροφών, µε τον αριθµό της απωλείας ζωών, µε την ενδε-
χόµενη ανάληψη άλλου τύπου ευθυνών από πλευράς λειτουργίας
του κρατικού µηχανισµού, ή αλλιώς η κατά περίπτωση προσέγ-
γιση πάντως ενέχει και στοιχεία αδικίας. Διότι τότε µπορεί να ση-
κώσει κάποιος το χέρι του και να πει «µε συγχωρείτε, το κάνατε
σε αυτή την περίπτωση που είχαµε, παραδείγµατος χάριν, την
απώλεια µίας ανθρώπινης ζωής. Γιατί δεν το κάνετε και στην άλλη
περίπτωση που έχουµε ένα αντίστοιχο φαινόµενο;». Θεωρώ, δη-
λαδή, ότι εδώ εάν αυτό είναι να το γενικεύουµε και µάλιστα να
πηγαίνουµε κάθε φορά από τα ειδικά στην επόµενη ειδική ρύθ-
µιση και στη µεθεπόµενη ειδική ρύθµιση και στην επόµενη ειδική
ρύθµιση, είναι πολύ καλύτερο να κάτσουµε να σκεφτούµε µία γε-
νική ρύθµιση, αν θεωρούµε ότι πρέπει να γίνεται αυτό, ή αν δεν
θεωρούµε ότι πρέπει να γίνεται αυτό, τότε να µην το κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε τη συνεδρίαση για λίγα λεπτά
και θα επανέλθουµε.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, συνεχίζεται η συνεδρίαση κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Προχωρούµε στη δεύτερη µε αριθµό 317/16-1-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου Τοµέα Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κα-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΗ’ - 20 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2023 6665



τσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Σχετικά µε τον θάνατο εργάτριας στην καθαριότητα
στον Δήµο Ξυλοκάστρου - Ευρωστίνης και τις συνθήκες εργα-
σίας στους δήµους».

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 

Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το τραγικό εργατικό δυστύχηµα ανασφάλιστης εργαζόµενης

στην καθαριότητα και µητέρας πέντε παιδιών στον Δήµο Ξυλο-
κάστρου - Ευρωστίνης φέρνει στο προσκήνιο, κύριε Υπουργέ, την
εγκληµατική πρακτική να δουλεύουν εργαζόµενοι χωρίς σύµβαση
και ανασφάλιστοι και µάλιστα σε κρατικό φορέα, κάτι για το
οποίο πρέπει να αποδοθούν ευθύνες. Όµως, όπως φαίνεται µέχρι
τώρα, αυτές δεν αποδίδονται. 

Συγκεκριµένα, η εργαζόµενη σκοτώθηκε τις πρωινές ώρες της
8ης Γενάρη του 2023 από οδηγό διερχόµενου οχήµατος την ώρα
που έκανε αποκοµιδή των σκουπιδιών. Η εργαζόµενη δεν είχε
καµµία εργασιακή σχέση µε τον δήµο. Ήταν αδήλωτη και ανα-
σφάλιστη. Την επόµενη µέρα του θανάτου της, στις 9-1-2023, οι
υπηρεσίες του δήµου µε εντολή της δηµοτικής αρχής έκαναν
αναγγελία πρόσληψης της θανούσης εργαζόµενης για το διά-
στηµα από 5-1-2023 έως 9-1-2023, δηλαδή για τέσσερις µέρες. 

Η δηµοτική αρχή για να προσδώσει νοµιµοφάνεια στην αισχρή
και αντεργατική πρακτική της ανάρτησε στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» λίγες
ώρες αργότερα, αφού είχε σκοτωθεί η γυναίκα, απόφαση του δη-
µοτικού συµβουλίου που προκηρύσσει τέσσερις θέσεις για προσ-
λήψεις λίγων ηµερών και αµέσως µετά, ανάρτησε απόφαση
πραγµατοποίησης αυτών των προσλήψεων. Με αυτές τις ενέρ-
γειες η δηµοτική αρχή παραδέχεται ουσιαστικά ότι άλλοι τρεις
εργαζόµενοι, πέρα από τη θανούσα, δούλευαν χωρίς να έχουν
καµµία εργασιακή σχέση µε τον δήµο.

Με ευθύνη διαχρονικά των κυβερνήσεων και των δηµοτικών
αρχών οι συνθήκες εργασίας των εργαζοµένων στους δήµους
είναι τραγική, κύριε Υπουργέ. Υπάρχουν οχήµατα παλιά και επι-
κίνδυνα χωρίς φώτα και µε σκισµένα ελαστικά. Τα µέσα ατοµικής
προστασίας που δίνονται είναι ελλιπή και δίνονται µε το σταγο-
νόµετρο. Δεν υπάρχουν τεχνικοί ασφάλειας στους περισσότε-
ρους περιφερειακούς δήµους, µε αποτέλεσµα να µη γίνεται
καµµία εκπαίδευση στο προσωπικό. Την ίδια στιγµή, το Σώµα Επι-
θεώρησης συνεχίζει να είναι άφαντο. Δεν υπάρχει πουθενά, παρά
τις καταγγελίες των εργαζοµένων. Η κατάσταση αυτή δεν µπορεί
να συνεχιστεί. 

Την τελευταία δεκαετία, οι εργαζόµενοι στους δήµους µετρούν
δεκάδες νεκρούς και εκατοντάδες σακατεµένους εργάτες. Σε αυ-
τούς δεν συµπεριλαµβάνονται αυτοί που νόσησαν από διάφορες
επαγγελµατικές ασθένειες, όπως νεοπλασίες, µυοσκελετικά προ-
βλήµατα και άλλα. Δεν µπορεί, κύριε Υπουργέ -κάτι που ούτε
εσείς βέβαια δέχεστε- να φεύγει ένας πατέρας και µία µάνα για
να πάει να µαζέψει τα σκουπίδια και να µην ξέρει αν θα γυρίσει
πίσω στα παιδιά του. 

Εµείς, λοιπόν, σας ρωτάµε να µας πείτε τι µέτρα θα λάβετε ως
Κυβέρνηση, ώστε να στελεχωθεί επαρκώς το Σώµα Επιθεωρητών
Εργασίας και να προχωρήσει σε µαζικούς ολοκληρωµένους ελέγ-
χους στους δήµους, ιδιαίτερα σε αυτούς τους τοµείς που έχουµε
τα µεγάλα προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Κατσώτη. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ κύριε Κατσώτη, έχω πει ξανά από αυτό το Βήµα -και
πραγµατικά στεναχωριέµαι που το επαναλαµβάνω- πως δεν χω-
ράει καµµία αµφιβολία ότι ο θάνατος ενός εργαζόµενου και µά-
λιστα εν ώρα εργασίας είναι ένα πραγµατικά τραγικό συµβάν
πρωτίστως για την οικογένεια του θανόντος ή της θανούσης,
αλλά και δευτερευόντως για όλους µας. Εποµένως επιτρέψτε
µου πριν ξεκινήσω την απάντησή µου να εκφράσω τα θερµά µου
συλλυπητήρια στην οικογένεια και τους οικείους της άτυχης γυ-
ναίκας. 

Αναφορικά µε τις συνθήκες του συγκεκριµένου δυστυχήµατος,
όπως αναφέρατε κι εσείς προηγουµένως, σύµφωνα µε τον
έλεγχο που διενεργήθηκε από τους αρµόδιους επιθεωρητές του
ΣΕΠΕ, προέκυψε ότι στις 8-1-2023 και ώρα 6.40’ κατά τη διάρκεια
εργασιών αποκοµιδής απορριµµάτων στο τετρακοσιοστό τρίτο
χιλιόµετρο της παλαιάς εθνικής οδού Κορίνθου - Πατρών η συ-
γκεκριµένη γυναίκα που εργαζόταν ως συνοδός απορριµµατο-
φόρου τραυµατίστηκε θανάσιµα από διερχόµενο αυτοκίνητο,
όταν αυτό προσέκρουσε στην πίσω πλευρά του οχήµατος όπου
στέκονταν η εργαζόµενη στο ειδικό σκαλοπάτι της υπερκατα-
σκευής.

Κατά τον έλεγχο των επιθεωρητών, καταρτίστηκαν δύο δια-
κριτά δελτία. Το πρώτο αφορούσε τη νοµιµότητα της απασχόλη-
σης της θανούσης τη συγκεκριµένη ηµέρα του συµβάντος,
καθώς πράγµατι δεν είχε αναρτηθεί στο πληροφοριακό σύστηµα
«ΕΡΓΑΝΗ» η σχετική αναγγελία πρόσληψης. Σε αυτό το ζήτηµα
θα επανέλθω, γιατί φυσικά έχετε δίκιο, όταν λέτε ότι είναι πολύ
σοβαρό.

Το δεύτερο δελτίο ελέγχου αφορούσε την τήρηση των µέτρων
ασφαλείας και υγείας που λαµβάνει ο δήµος για τις αντίστοιχες
εργασίες αποκοµιδής απορριµµάτων και ειδικότερα τα µέτρα που
είχαν ληφθεί στο απορριµµατοφόρο που ενεπλάκη στο συµβάν. 

Αναφορικά µε το αν ήταν ή όχι ανασφάλιστη η συγκεκριµένη
εργαζόµενη κατά την ηµέρα του ατυχήµατος, καθώς επίσης και
οι άλλοι δύο συνάδελφοί της που επέβαιναν επίσης στο απορριµ-
µατοφόρο, ο ένας ως οδηγός και ο άλλος ως συνοδός απορριµ-
µατοφόρου, ο Δήµος Ξυλοκάστρου - Ευρωστίνης ως εργοδότης
προσκόµισε στο ΣΕΠΕ αποφάσεις του δηµάρχου που είχαν εκ-
δοθεί στις 2 και στις 4 Ιανουαρίου, στις οποίες οριζόταν η ανάγκη
πρόσληψης υπαλλήλων στην καθαριότητα για λίγες µέρες, προ-
κειµένου να καλυφθούν έκτακτες ανάγκες, λόγω της αναµονής
αυξηµένου αριθµού επισκεπτών κατά το τριήµερο των Θεοφα-
νίων.

Προσκοµίστηκαν, επίσης, από τον δήµο εκπρόθεσµες αναγγε-
λίες πρόσληψης που ανέβηκαν στο πληροφοριακό σύστηµα «ΕΡ-
ΓΑΝΗ» στις 9 Ιανουαρίου, µία µέρα, δηλαδή, µετά το δυστύχηµα.
Όπως πιθανότατα γνωρίζετε, οι δήµοι έχουν δικαίωµα να απα-
σχολούν εργατικό και τεχνικό προσωπικό µέχρι και πέντε ηµερο-
µίσθια κατ’ άτοµο τον µήνα µε έκτακτες προσλήψεις, εφόσον η
σχετική δαπάνη προβλέπεται στους προϋπολογισµούς τους.
Αυτό, βέβαια, σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει πως µπορούν
να απασχολούν αυτά τα άτοµα ανασφάλιστα. 

Δεν έχω τον ρόλο του δικαστή. Επιπλέον οι Οργανισµοί Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης δεν ανήκουν στην αρµοδιότητα του Υπουρ-
γείου Εργασίας. Συνεπώς θα µου επιτρέψετε να µην επεκταθώ
περαιτέρω στις ευθύνες του δήµου. Άλλωστε, ο αρµόδιος Υπουρ-
γός κ. Βορίδης που ήταν προηγουµένως στην Αίθουσα, σύµφωνα
µε ανακοίνωση που εξέδωσε η ΠΟΠ - ΟΤΑ σε συνάντηση που
είχαν οι εργαζόµενοι µαζί του, τους δήλωσε ότι έχει ήδη δοθεί
εντολή στην Αποκεντρωµένη Διοίκηση να καλέσει τη δηµοτική
αρχή για να δώσει εξηγήσεις σχετικά µε την ανασφάλιστη εργα-
σία και τα µέτρα προστασίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα.
Πάντως, η αρµόδια υπηρεσία, δηλαδή το ΣΕΠΕ, επέβαλε το

προβλεπόµενο πρόστιµο για ανασφάλιστη εργασία, δηλαδή
10.500 ευρώ για τη θανούσα, καθώς η πρόσληψή της δεν είχε
αναγγελθεί εµπρόθεσµα. Επιπλέον, οι επιθεωρητές του Τµήµα-
τος Εργασιακών Σχέσεων Κορινθίας έχουν ήδη εκκινήσει τη δια-
δικασία επιβολής του ίδιου χρηµατικού προστίµου, δηλαδή των
10.500 ευρώ, και για τους άλλους δύο εργαζόµενους που επέ-
βαιναν στο απορριµµατοφόρο και ήταν επίσης ανασφάλιστοι.

Σε σχέση µε τη στήριξη της οικογένειας της άτυχης εργαζόµε-
νης, θα ήθελα να αναφέρω πως η νοµοθετική µέριµνα σε αυτές
τις περιπτώσεις είναι αυξηµένη. Σύµφωνα µε την παράγραφο 2
του άρθρου 31 του ν.4387, σε περίπτωση θανάτου ασφαλισµένου
που οφείλεται σε εργατικό ατύχηµα, τα µέλη της οικογένειας του
θανόντος δικαιούνται σύνταξη ανεξαρτήτως του χρόνου ασφά-
λισης του ασφαλισµένου. Δεν θα µπω στις λεπτοµέρειες των προ-
ϋποθέσεων χορήγησης. Όµως, αυτό που θα ήθελα να αναφέρω
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είναι πως το ποσό της σύνταξης που επιµερίζεται µεταξύ των
προσώπων που δικαιούνται σύνταξη λόγω θανάτου δεν µπορεί
να υπολείπεται του ποσού που αντιστοιχεί στο διπλάσιο της εθνι-
κής σύνταξης για είκοσι έτη ασφάλισης. Με τις πρόσφατες, δη-
λαδή, αυξήσεις το κατώτατο όριο, ανέρχεται πλέον στα 828
ευρώ.

Σε σχέση τώρα µε τα µέτρα προστασίας των συγκεκριµένων
εργαζοµένων, προσκοµίστηκαν στο ΣΕΠΕ από τον δήµο ενυπό-
γραφες λίστες παραλαβής µέσων ατοµικής προστασίας της θα-
νούσης, η άδεια κυκλοφορίας, το εν ισχύ δελτίο ΚΤΕΟ και το ασ-
φαλιστήριο συµβόλαιο για το απορριµµατοφόρο, καθώς και το
δίπλωµα οδήγησης του οδηγού του οχήµατος που ήταν το ενδε-
δειγµένο. 

Επιπλέον, διαπιστώθηκε ότι ο Δήµος Ξυλοκάστρου - Ευρωστί-
νης παρέχει στους εργαζόµενους υπηρεσίες τεχνικού ασφαλείας
και ιατρού εργασίας σε συµµόρφωση µε προηγούµενες µηνυτή-
ριες αναφορές του ΣΕΠΕ. Άρα το ΣΕΠΕ δεν έλειπε από εκεί. Συ-
νεπώς δεν προκύπτει καµµία ολιγωρία ή ακόµα χειρότερα συ-
γκάλυψη των ευθυνών των δήµων από τους αρµόδιους ελεγκτι-
κούς µηχανισµούς.

Το γεγονός ότι οι δήµοι έχουν το δικαίωµα να κάνουν αυτού
του είδους τις προσλήψεις για να καλύπτουν τις έκτακτες ανά-
γκες τους δεν σηµαίνει σε καµµία περίπτωση ότι τους παρέχεται
η δυνατότητα να απασχολούν ανασφάλιστο προσωπικό.

Στη δευτερολογία µου θα επανέλθω σε σχέση µε τη στελέ-
χωση της ανεξάρτητης πλέον αρχής, της Επιθεώρησης Εργα-
σίας, καθώς και σε σχέση µε τους ελέγχους που έχει πραγµατο-
ποιήσει το ΣΕΠΕ στον συγκεκριµένο δήµο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το θέµα είναι να µη

φτάνουµε στο ατύχηµα ή στο δυστύχηµα. Άρα, λοιπόν, η πρό-
ληψη είναι αυτή που προέχει και πάνω σε αυτό πρέπει να απολο-
γηθείτε. Αυτό, λοιπόν, σας λέµε και µέσα από την ερώτησή µας,
γιατί η έλλειψη µέτρων προστασίας, η ραγδαία άνοδος των ευ-
ρύτερων µορφών εργασίας, η αύξηση των ορίων ηλικίας συντα-
ξιοδότησης και οι ανύπαρκτοι αρµόδιοι ελεγκτικοί µηχανισµοί
είναι αυτοί οι παράγοντες που βρίσκονται πίσω από τα χιλιάδες
εργατικά ατυχήµατα και τις επαγγελµατικές ασθένειες. Και όλα
αυτά προέρχονται από την πολιτική σας, και τη δική σας, αλλά
και των προηγούµενων. Είναι µία στρατηγική που εφαρµόζετε για
να µειώσετε το κόστος εργασίας των ίδιων των εργοδοτών, γιατί
η πρόληψη κοστίζει. 

Αυτό είναι το ζήτηµα και γι’ αυτό εσείς δεν ελέγχετε την υλο-
ποίηση αυτών των µέτρων πρόληψης για την υγεία και την ασφά-
λεια των εργαζοµένων κατά την εργασία.

Η προστασία και η πρόληψη του επαγγελµατικού κινδύνου
υποτάσσεται στους νόµους για τη διασφάλιση του µέγιστου πο-
σοστού κέρδους, του ανταγωνισµού των µονοπωλίων και της
ζούγκλας της αγοράς. Βέβαια στη συγκεκριµένη περίπτωση
έχουµε τον δήµο, αλλά και οι δήµοι έχουν γίνει επιχειρήσεις πια
και δεν έχουν καµµία σχέση µε αυτό που ήταν πριν λίγα χρόνια.
Το κίνητρο της παραγωγής επιτυγχάνεται µε την αύξηση του
βαθµού εκµετάλλευσης.

Τι λέτε; Υπάρχουν έκτακτες ανάγκες των δήµων και έχουν το
δικαίωµα να προσλάβουν έκτακτο προσωπικό για κάποιες µέρες.
Γιατί να έχουν το δικαίωµα πρόσληψης έκτακτου προσωπικού για
κάποιες µέρες; Θα πρέπει να στελεχωθεί πλήρως ο κάθε τοµέας
των δήµων για να µπορεί να γίνεται µε ασφάλεια η αποκοµιδή
των σκουπιδιών, για παράδειγµα, και όχι να έχουµε ανθρώπους
ανεκπαίδευτους που θα τους παίρνουµε για τρεις, τέσσερις ηµέ-
ρες και να έχουµε αυτά τα αποτελέσµατα που είδαµε. Βλέπετε
ότι αυτό το «έκτακτη ανάγκη» και «µπορώ να παίρνω για τρεις,
τέσσερις µέρες κάποιον χωρίς τα µέτρα, χωρίς την εκπαίδευση,
χωρίς την εµπειρία» είναι τραγικό, είναι εγκληµατικό. Άρα πρέπει
εσείς οι ίδιοι ως Κυβέρνηση να το αλλάξετε αυτό. Δεν µπορεί να
συνεχίζεται. 

Το πλαίσιο, λοιπόν, ελέγχου της αποκλειστικής εργοδοτικής

ευθύνης για την τήρηση των µέτρων υγιεινής και ασφάλειας είναι
καθορισµένο και έτσι έχουµε ελάχιστους επιθεωρητές υγείας και
ασφάλειας. Αυτό είναι το κύριο. Δεν φτάνουν να ελέγξουν τις επι-
χειρήσεις. Είναι ζήτηµα αν ενδέχεται να ελεγχθεί µία επιχείρηση
στα τόσα χρόνια, πόσω µάλλον στους δήµους.

Έχουµε τριακόσιους πενήντα δύο δήµους σε όλη τη χώρα,
κύριε Υπουργέ, και δεν µπορεί να είναι ανεξέλεγκτοι, τη στιγµή
που οι εργασιακές σχέσεις έχουν ανατραπεί, τη στιγµή που οι ερ-
γαζόµενοι δουλεύουν κάτω από άθλιες συνθήκες, τη στιγµή που
η εντατικοποίηση της δουλειάς είναι αυτή που κυριαρχεί. Χρει-
άζεται η ένταση των ελέγχων στους χώρους δουλειάς για να προ-
στατευτούν οι εργαζόµενοι, να µη φτάνουµε στο σηµείο σήµερα
να δίνουµε συλλυπητήρια στην οικογένεια, να µη χρειάζεται κάτι
τέτοιο. 

Έχει δικαίωµα ο εργαζόµενος να δουλεύει µε ασφάλεια, µε
υγεία και αυτό πρέπει να διασφαλίζεται από µία οργανωµένη κοι-
νωνία. Δυστυχώς, όµως, όταν το κέρδος είναι µπροστά, το
έγκληµα είναι βέβαιο. Έχουµε δύο χιλιάδες διακοσίους νεκρούς
εργάτες -ούτε σε πόλεµο να είµαστε!- µέσα στα τελευταία χρό-
νια. Αυτό το έγκληµα δυστυχώς το συγκαλύπτετε ή το συνεχίζετε
µε το να µην παίρνετε µέτρα πρόληψης. Κανένας εργάτης δεν θα
πρέπει να φτάνει στο σηµείο να µη γυρνά πίσω στο σπίτι του. 

Αν, λοιπόν, αυτό το αποδέχεστε, θα πρέπει να πάρετε µέτρα.
Αφήστε το δηµοσιονοµικό κόστος στην άκρη. Δεν έχει κόστος η
ζωή του ανθρώπου, του εργάτη και της εργάτριας. Είναι υπεράνω
όλων. Όµως, εσείς µπροστά στο δηµοσιονοµικό κόστος δεν παίρ-
νετε τα µέτρα, δεν προσλαµβάνετε τους επιθεωρητές που είναι
αναγκαίοι για να κάνετε τους ελέγχους, να επιβάλλετε όλα τα
µέτρα υγείας και ασφάλειας στους χώρους εργασίας και έχουµε
αυτά τα αποτελέσµατα. 

Κατόπιν εορτής, µετά το ατύχηµα, κύριε Υπουργέ, βεβαίως θα
πάει ο επιθεωρητής να κάνει τον έλεγχο, να επιβάλει και τα
10.500 που είπατε κ.λπ.. Δεν θέλουµε, όµως, να φτάνει εκεί, κύριε
Υπουργέ, δεν θέλουµε να είναι κατόπιν του εγκλήµατος αυτός ο
έλεγχος. Θέλουµε να είναι προληπτικός. Και εδώ πρέπει να απο-
λογηθείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Κατσώτη, θα συµφωνήσω κατ’ αρχάς µε ένα

πράγµα που είπατε: Η πρόληψη είναι πάντα καλύτερη από τη θε-
ραπεία. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία γι’ αυτό. Φυσικά, όµως,
δεν πρόκειται να συµφωνήσω µε το τελευταίο που µου είπατε,
ότι πρέπει να απολογηθώ. Ξεκάθαρα απάντησα στην πρωτολογία
µου και µε λεπτοµερειακά στοιχεία ότι τα προβλεπόµενα µέτρα
πρόληψης είχαν ληφθεί όλα, ανεξαιρέτως. Αν υπάρχει ασυνείδη-
τος οδηγός, ο οποίος δεν τηρεί τους κανόνες οδικής κυκλοφο-
ρίας και προκαλεί αυτό το δυστύχηµα αυτό είναι τελείως δια-
φορετικό ζήτηµα. Δεν έχει σχέση µε τα µέτρα πρόληψης το συ-
γκεκριµένο ατύχηµα. 

Το δεύτερο το οποίο αναφέρατε, περί περισσότερων προσλή-
ψεων και ούτω καθεξής, πάντα αυτός ήταν -και πρέπει να είναι-
ο κανόνας: Πρόσκαιρες ανάγκες - πρόσκαιρες προσλήψεις, µό-
νιµες ανάγκες - µόνιµες προσλήψεις. Στη συγκεκριµένη περί-
πτωση ήταν ανάγκες ενός τριηµέρου. Είχαν τα προσόντα οι
εργαζόµενοι; Εµµέσως σας το απάντησα και αυτό προηγουµέ-
νως. Από αυτά που προβλέπονταν, τα είχαν. 

Να έρθω τώρα στο γενικότερο ζήτηµα. Ας µη γενικεύουµε και
ας µην ξεχνάµε -το ΚΚΕ διαφωνεί σε αυτό- ότι οι συνθήκες εργα-
σίας στη χώρα διαχρονικά, αντίθετα απ’ ό,τι είπατε προηγουµέ-
νως, βελτιώνονται και µε τα συντελούµενα άλµατα στην τεχνο-
λογία οι προκλήσεις που θα βρούµε µπροστά µας τα επόµενα
χρόνια είναι µεγάλες και πρέπει να είµαστε ευέλικτοι. Για να µην
παρεξηγηθώ, να διευκρινίσω ότι ευελιξία σε καµµία περίπτωση
δεν σηµαίνει ασυδοσία. Το αντίθετο. Ο στόχος της ευελιξίας πρέ-
πει να συµβαδίζει µε την εργασιακή ασφάλεια, κάτι που το έχουν
πετύχει, µε ευεργετικές συνέπειες, αρκετές ευρωπαϊκές χώρες
και σε αυτόν τον δρόµο βαδίζουµε και εµείς. Το κλειδί για να επι-
τευχθεί αυτός ο στόχος είναι η ενδυνάµωση και η διαφύλαξη της
ακεραιότητας των ελεγκτικών µηχανισµών και αυτό νοµίζω πως
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µέρα µε τη µέρα επιτυγχάνεται όλο και περισσότερο στην περί-
πτωση της Επιθεώρησης Εργασίας.

Επιστρέφω, επειδή αναφερθήκατε και εσείς σε αυτό, στο ερ-
γατικό ατύχηµα για το οποίο συζητάµε. Στον συγκεκριµένο δήµο
από το 2017 και µετά έχουν γίνει εννέα έλεγχοι και έχουν επιβλη-
θεί τρεις ποινικές κυρώσεις. Συνεπώς, δεν ισχύει αυτό που ακού-
στηκε νωρίτερα ότι το ΣΕΠΕ είναι εξαφανισµένο από τους δή-
µους ή από τον συγκεκριµένο δήµο. Θα θέλαµε οι έλεγχοι αυτοί
να είναι περισσότεροι; Ακόµη και στην περίπτωση θετικής απά-
ντησης, αντιλαµβάνεστε ότι είναι ανέφικτο σε κάθε χώρο εργα-
σίας να υπάρχει και ένας επιθεωρητής εργασίας. 

Ο λόγος πάντως για τον οποίο µετατρέψαµε την Επιθεώρηση
Εργασίας σε ανεξάρτητη αρχή είναι ακριβώς γιατί θέλουµε να τη
φέρουµε όσο το δυνατόν πιο κοντά στους εργαζόµενους. Με δη-
µιουργία νέων οργανωτικών δοµών στοχεύουµε στην ταχύτερη
και αποτελεσµατική ανταπόκριση της υπηρεσίας στα αιτήµατα
και τις ανάγκες των εργαζοµένων. Ο επιχειρησιακός εκσυγχρο-
νισµός των υπηρεσιακών µονάδων και η αξιοποίηση του ανθρώ-
πινου δυναµικού θεωρούµε ότι θα αλλάξουν σηµαντικά τις
δυνατότητες επιθεώρησης. Κύριο µέληµα της αρχής είναι η δια-
σφάλιση της αδιάλειπτης, έγκαιρης και αποτελεσµατικής παρου-
σίας της σε όλη τη γεωγραφική επικράτεια της χώρας, για την
προστασία των συµφερόντων των εργαζοµένων. 

Όσον αφορά την ενίσχυση του προσωπικού της Επιθεώρησης
Εργασίας στην περιοχή που συνέβη το δυστύχηµα, στο τµήµα
Επιθεώρησης Εργασιακών Σχέσεων Κορινθίας προβλέπονται έξι
οργανικές θέσεις εκ των οποίων τρεις επιθεωρητών και τρεις
γραµµατειακής υποστήριξης. Σήµερα στο τµήµα υπηρετεί ένας
επιθεωρητής και τρεις υπάλληλοι γραµµατειακής υποστήριξης
και έχουν δοθεί προς κάλυψη µέσω των διαδικασιών προσλή-
ψεων του ΑΣΕΠ δύο θέσεις µόνιµου προσωπικού για τον ετήσιο
προγραµµατισµό προσλήψεων του 2022 και του 2023 αντίστοιχα.
Στο τµήµα Επιθεώρησης Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία
προβλέπονται πέντε οργανικές θέσεις, εκ των οποίων τέσσερις
επιθεωρητών ασφάλειας και υγείας στην εργασία και µία υπαλ-
λήλου γραµµατειακής υποστήριξης. Σήµερα στο τµήµα υπηρε-
τούν δύο επιθεωρητές ασφάλειας και υγείας στην εργασία και
ένας υπάλληλος γραµµατειακής υποστήριξης. Να επισηµάνω
όµως ότι το ελεγκτικό έργο των τµηµάτων Επιθεώρησης Εργα-
σίας όλης της χώρας ενισχύεται και µε την αποστολή κλιµακίου
ειδικών επιθεωρητών εργασίας µετά από εντολή του διοικητή της
αρχής.

Συνεπώς, ναι, η αναδιοργάνωση πάντα δηµιουργεί µια διοικη-
τική αναστάτωση, αλλά όπως έχουµε πρόσφατα διαπιστώσει
στον ΕΦΚΑ, αλλά και σε πολλούς άλλους οργανισµούς, µόλις οι
νέες διαδικασίες εφαρµοστούν και γίνουν κατανοητές από το
προσωπικό, τα πράγµατα παίρνουν τον δρόµο τους και οι αλλα-
γές έρχονται πολύ πιο εύκολα από ό,τι διαφαινόταν αρχικά.

Κύριε Κατσώτη, προφανώς δεν θα ισχυριστώ ότι όλα είναι
καλώς καµωµένα και ειδικά όταν µιλάµε µε αφορµή την απώλεια
της ζωής µιας γυναίκας εν ώρα εργασίας. Όµως αυτό που υπο-
στηρίζω είναι ότι η προσπάθεια, που καταβάλλεται από την Κυ-
βέρνηση για την προστασία των εργαζοµένων είναι οργανωµένη,
συνεχής και αδιάλειπτη. 

Δυστυχώς δεν µπορούµε να εξαλείψουµε παντελώς τα εργα-
τικά ατυχήµατα, όσους κανόνες να βάλουµε και όσο εποπτικό
προσωπικό και να προσλάβουµε. Αυτό που οφείλουµε στους πο-
λίτες είναι να δουλεύουµε συστηµατικά και µε σχέδιο προκειµέ-
νου να τα µειώσουµε όσο το δυνατόν περισσότερο. Αυτός είναι
ο στόχος µας, σε αυτή την κατεύθυνση εργαζόµαστε άοκνα και
είµαι βέβαιος ότι τελικά θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την τρίτη µε αριθµό 329/16-1-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς
την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού µε θέµα: «Για το µέλλον
των εγκαταστάσεων του Εθνικού Αθλητικού Κέντρου Νεότητας
Αγίου Κοσµά». Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού, ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης.

Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αφορά στο πολύ σοβαρό και επί-

καιρο ζήτηµα των αθλητικών εγκαταστάσεων του Αγίου Κοσµά.
Είναι απόλυτα επίκαιρο και θα εξηγήσω και στη συνέχεια τους
λόγους.

Εκεί, τα σωµατεία και οι αθλούµενοι οδηγούνται σε έξωση εν
όψει της επικείµενης επένδυσης της «LAMDA DEVELOPMENT»
στο Ελληνικό. Είναι δεκάδες αθλητικά σωµατεία και χιλιάδες
αθλούµενοι, γιατί δεν είναι µόνο οι αθλητές που κάνουν πρωτα-
θλητισµό, αλλά είναι και χιλιάδες άλλοι άνθρωποι όλων των ηλι-
κιών. Είναι δροµείς, είναι τα σχολεία της περιοχής, νέοι άνθρωποι
που εκδιώκονται από τις εγκαταστάσεις του Αγίου Κοσµά, είτε
κανονικά, µε κανονικές επιστολές εξώσεων, είτε εκδιώκονται διά
της πλαγίου, αφού και όσοι µένουν εκεί ή για όσο µένουν εκεί θα
πρέπει να συµβιβαστούν µε ένα καθεστώς πλήρως εγκαταλελειµ-
µένων και ξεχαρβαλωµένων εγκαταστάσεων που σε αρκετές πε-
ριπτώσεις συνιστούν και απειλή για την ασφάλεια των αθλητών
και όσων κάνουν χρήση.

Δεν είναι η πρώτη φορά, που οι βουλευτές του ΚΚΕ φέρνουν
το συγκεκριµένο ζήτηµα στη Βουλή στο πλαίσιο του κοινοβου-
λευτικού ελέγχου, επισηµαίνοντας αυτούς τους κινδύνους, προ-
ειδοποιώντας για αυτούς τους κινδύνους.

Τι µας είχε απαντήσει τότε η Κυβέρνηση και ο κ. Αυγενάκης;
Μας είχε απαντήσει το εξής επί λέξει: «Το Ελληνικό δεν θα επη-
ρεάσει τον Άγιο Κοσµά και κανένα άθληµα ή αθλητής δεν πρό-
κειται να µετακινηθεί από τον Άγιο Κοσµά, αν πρώτα δεν έχει
διασφαλιστεί η νέα αθλητική του έδρα, είτε µε όσες δηµιουργη-
θούν στο Ελληνικό είτε µε την περαιτέρω αξιοποίηση των ολυ-
µπιακών εγκαταστάσεων».

Μετά από αυτή τη διαβεβαίωση της Κυβέρνησης, τι είχαµε;
Επιστολές εξώσεων -θα κατατεθούν και στα Πρακτικά της Βου-
λής- των σωµατείων προς τον Ελληνικό Ναυτικό Όµιλο Αιγυπτιω-
τών, προς τον Κωπηλατικό Όµιλο Ελλάδος. Μιλάµε για σωµατεία
µε ιστορία, µε προσφορά, µε διακρίσεις.

Σήµερα, µάλιστα -γι’ αυτό είπα ότι είναι πολύ επίκαιρο- στις 20-
1-2023, πρέπει να εγκαταλείψουν τον χώρο. Επειδή ο χώρος ανή-
κει στη «LAMDA DEVELOPMENT», πρέπει να φύγουν από τον
συγκεκριµένο χώρο, για να αναλάβει ο επενδυτής. Σήµερα γίνε-
ται αυτό, την ώρα που µιλάµε.

Κατά συνέπεια, οι διαβεβαιώσεις της Κυβέρνησης και του κυ-
ρίου Υπουργού ήταν ψεύτικες. Δεν έγινε τίποτα από όλα αυτά
που υποσχέθηκε. Για αυτόν τον λόγο, εµείς ρωτάµε: Τι µέτρα θα
πάρει η Κυβέρνηση για την εξασφάλιση της απρόσκοπτης λει-
τουργίας όλων των συλλόγων, για τη συνέχιση της αθλητικής
δραστηριότητας στον Άγιο Κοσµά, ώστε όλοι οι αθλητές, τα σω-
µατεία, οι ασκούµενοι να συνεχίσουν αυτή τη δραστηριότητα; Τι
µέτρα θα πάρει για τη συντήρηση των εγκαταστάσεων, για να
µην υπάρχουν κίνδυνοι για την ασφάλεια των αθλουµένων; Και
φυσικά, τι µέτρα θα πάρει για την ενηµέρωση των εργαζοµένων,
την ενηµέρωση των σωµατείων και των οµοσπονδιών για το τι
µέλλει γενέσθαι µε την αθλητική δραστηριότητά τους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Γκιό-
κα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γκιόκα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας ευχαριστώ

πολύ για την ερώτηση. Βέβαια, έχουµε συζητήσει αρκετές φορές
σε αυτή εδώ την Αίθουσα το θέµα του Εθνικού Αθλητικού Κέ-
ντρου Νεότητας Αγίου Κοσµά, αλλά µου δίνετε την ευκαιρία να
ενηµερώσω το Σώµα για άλλη µία φορά για τις τελευταίες εξελί-
ξεις και πολύ καλά κάνατε και διαβάσατε απόσπασµα προηγού-
µενης απάντησής µου. Διότι είµαστε σε όλα απολύτως τυπικοί,
θεσµικοί και συνεπείς και θα σας απαντήσω αµέσως µετά.

Πρώτα από όλα, να σας πω ότι είµαστε υπερήφανοι για την
αξιοποίηση που γίνεται συνολικά των ολυµπιακών µας εγκατα-
στάσεων, γιατί αξιοποιούµε τις ολυµπιακές εγκαταστάσεις και τις
αποδίδουµε πίσω στην αθλητική οικογένεια της χώρας µας, αλλά
και στην κοινωνία, γιατί καταφέραµε να κινητοποιήσουµε όλα τα
χρηµατοδοτικά εργαλεία τα οποία είχαµε ή δηµιουργήσαµε και
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τέθηκαν στη διάθεση της αθλητικής οικογένειας. Καταφέραµε να
συνεργαστούµε χωρίς προκαταλήψεις, ώστε να έχει οφέλη ο
αθλητισµός και από τον ιδιωτικό τοµέα.

Αναφέρω ενδεικτικά ότι µόνο στο ΟΑΚΑ έχουν κινητοποιηθεί
συνολικά πόροι οι οποίοι αγγίζουν τα 100 εκατοµµύρια ευρώ. Πιο
συγκεκριµένα, 54 εκατοµµύρια ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης,
σηµαντικοί πόροι από την Περιφέρεια Αττικής, 7 εκατοµµύρια
από κοινοπραξία ιδιωτικών εταιρειών που ανακατασκευάζουν το
κέντρο αντισφαίρισης και για το ΟΑΚΑ από τη «LAMDA DEVEL-
OPMENT» αντισταθµιστικά από τον Άγιο Κοσµά 15 εκατοµµύρια
σε έργα τα οποία έχουµε ανακοινώσει, για εγκαταστάσεις του
ΟΑΚΑ, για εγκαταστάσεις του ΕΑΚΝ του Αγίου Κοσµά, για το
Ολυµπιακό Χωριό και φυσικά, για το «Σπίτι του Κλειστού Στίβου»
και το «Κλειστό του Βόλεϊ» στην Παιανία, το οποίο ήταν παραµε-
ληµένο από τους Ολυµπιακούς Αγώνες και µετά.

Πιο συγκεκριµένα, στις 13 Δεκεµβρίου του 2022, ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης παρουσίασε τις προτεραιότητες
στα ζητήµατα των αθλητικών υποδοµών της χώρας µας, καθώς
και την πορεία του έργου αξιοποίησης των ολυµπιακών εγκατα-
στάσεων σε όλα τα επίπεδα. Όσον αφορά στον Άγιο Κοσµά, επα-
ναλαµβάνω δηµόσια για πολλοστή φορά ότι δεν καταργείται. Θα
συνεχίσει να λειτουργεί. Η σύµβαση συνεργασίας που υπογρά-
ψαµε το Υφυπουργείο Αθλητισµού, η «LAMDA DEVELOPMENT»,
ο Άγιος Κοσµάς, το ΟΑΚΑ και το Ολυµπιακό Χωριό είναι αποτέ-
λεσµα οµαδικής δουλειάς και πολύµηνης συνεργασίας.

Ενδεικτικά αναφέρω και παρακαλώ, κρατήστε τις ηµεροµηνίες
και τα γεγονότα: Στις 4 Οκτωβρίου του 2022, είχαµε συνάντηση
µε τη διοίκηση και το Σωµατείο Εργαζοµένων του ΕΑΚΝ Αγίου
Κοσµά και τον συντονιστή των αθλητικών εγκαταστάσεων Αττι-
κής. Αφού τους διαβεβαίωσα ότι δεν καταργείται ο Άγιος Κο-
σµάς, συζητήσαµε για τη µεταβατική πορεία και µια σειρά από
διαδικαστικά θέµατα, όπως µετεγκαταστάσεις και προσωρινή φι-
λοξενία αθλητών και σωµατείων.

Μάλιστα, το σωµατείο εργαζοµένων εξέδωσε δελτίο Τύπου
στις 10 Οκτωβρίου, όπου δήλωνε την ικανοποίησή του. Εξέ-
φραζε, µάλιστα, τη στήριξή του στις προσπάθειές µας για την
αναβάθµιση συνολικά των αθλητικών εγκαταστάσεων και τη δη-
µιουργία νέων.

Στις 25 Νοεµβρίου του 2022 ακολούθησε δεύτερη συνάντηση
µε τη διοίκηση και το Σωµατείο Εργαζοµένων του Αγίου Κοσµά,
τον γενικό διευθυντή του ΟΑΚΑ και τον πρόεδρο του Ολυµπιακού
Χωριού, όπου συζητήσαµε ξανά για την πορεία της σύµβασης
συνεργασίας µε τη «LAMDA DEVELOPMENT» και το αποτέλεσµα
των διαπραγµατεύσεων που βρισκόταν σε εξέλιξη. Την ίδια πε-
ρίοδο είχαµε συναντήσεις µε τις διοικήσεις των οµοσπονδιών των
οποίων στεγάζονται αθλητές στις εγκαταστάσεις του Αγίου
Κοσµά και συζητήσαµε για θέµατα µετεγκατάστασης αθλητικών
υποδοµών, την απρόσκοπτη προετοιµασία των αθλητών και την
αποτελεσµατική λειτουργία όλων των οµοσπονδιών και των σω-
µατείων τους.

Στις 25 Νοεµβρίου του 2022, κάναµε µια διευρυµένη συνάντη-
ση-συζήτηση, πριν την υπογραφή της σύµβασης µε τη «LAMDA
DEVELOPMENT», όπου συµµετείχαν όλα τα διοικητικά συµβού-
λια, όλα τα µέλη -τακτικά και αναπληρωµατικά- των Διοικητικών
Συµβουλίων του Αγίου Κοσµά, του ΟΑΚΑ, του Ολυµπιακού Χω-
ριού, καθώς και όλοι οι εκπρόσωποι των Διοικητικών Συµβουλίων
των εργαζοµένων ΕΑΚΝ Αγίου Κοσµά και ΟΑΚΑ.

Στη σύσκεψη αυτή εγκρίθηκε οµόφωνα -το τονίζω, οµόφωνα-
από όλους το περιεχόµενο της σύµβασης.

Καµµία αναστάτωση, κύριε Γκιόκα, κανένας προβληµατισµός,
καµµία έκπληξη, κανένας αιφνιδιασµός και καµµία συνέπεια. Όλοι
οι εµπλεκόµενοι γνώριζαν και γνωρίζουν και µάλιστα, όχι µόνο
είχαν ενηµερωθεί, αλλά είχαν συµφωνήσει οµόφωνα πριν από την
υπογραφή της σύµβασης.

Στις 28 Νοεµβρίου του 2022 υπογράψαµε τη σύµβαση συνερ-
γασίας. Μάλιστα, στη σύµβαση προβλέψαµε τη συγκρότηση επι-
τροπής µε εκπροσώπους από τη «LAMDA DEVELOPMENT», την
πρόεδρο του Αγίου Κοσµά, τον πρόεδρο του Ολυµπιακού Χω-
ριού, τον γενικό συντονιστή του ΟΑΚΑ και εκπροσώπους ολυ-
µπιονίκες και µέλη της διοικήσεως του Αγίου Κοσµά, µε αντικεί-
µενο την παρακολούθηση των έργων και την εξέλιξη όλης της

διαδικασίας µετεγκατάστασης.
Η επιτροπή αυτή συνεδριάζει σε τακτά διαστήµατα. Ήδη έχει

συνεδριάσει δύο φορές και παρακολουθεί επακριβώς την πορεία
των εργασιών και κυρίως, την τήρηση των χρονοδιαγραµµάτων
τα οποία έχουµε δηµοσιοποιήσει. Επίσης, δηµιουργήσαµε επι-
τροπή µε εκπροσώπους από τις διοικήσεις του Αγίου Κοσµά και
του ΟΑΚΑ και εκπροσώπους των αθλητών, προκειµένου να κά-
νουν αυτοψία και να εγκρίνουν τα διαµερίσµατα που θα φιλοξε-
νηθούν οι αθλητές οι οποίοι µέχρι σήµερα στεγάζονταν στα παλιά
και σε µεγάλο βαθµό φθαρµένα κτίσµατα του Αγίου Κοσµά, κατά
τη µεταβατική περίοδο πάντοτε, µέχρι την ολοκλήρωση των ξε-
νώνων στο ΟΑΚΑ που ετοιµάζουµε.

Στη δευτερολογία µου θα σας απαντήσω και για την πορεία
των έργων, που φαντάζοµαι ότι ενδιαφέρουν και όσους µας πα-
ρακολουθούν. Είµαστε απολύτως συνεπείς και κυρίως, είµαστε
υπερήφανοι, διότι καθηµερινά είµαστε πάνω και από τον Άγιο
Κοσµά και από τις υπόλοιπες εγκαταστάσεις µας. Αντιµετωπί-
ζουµε µικρά, µεγάλα, αλλά και σηµαντικά ζητήµατα και τηρούµε
µε απόλυτη ευλάβεια το χρονοδιάγραµµα το οποίο παρουσιά-
σαµε στην κεντρική εκδήλωση, µαζί µε τον Πρωθυπουργό της
χώρας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η απάντηση του Υφυ-

πουργού ήταν «άλλα λόγια να αγαπιόµαστε». Είτε ρωτήσαµε µε
συγκεκριµένα στοιχεία ορισµένα ζητήµατα και θέσαµε είτε δεν
ρωτήσαµε ήταν ένα και το αυτό. 

Αυτό που µας παρουσιάστηκε ήταν στην ουσία ένα κυβερνη-
τικό επιτελείο, που φτιάχτηκε µε ορισµένους διοικητές αθλητικών
εγκαταστάσεων και δεν δόθηκε καµµία απάντηση στις καταγγε-
λίες των ίδιων των σωµατείων που εξωθούνται έξω από τον Άγιο
Κοσµά. Τίποτα δεν απαντήθηκε, τίποτα απ’ όλα όσα θέσαµε.
Γιατί; Διότι δεν έχει διασφαλιστεί τίποτε. Δεν έχει διασφαλιστεί
τίποτε! 

Και εδώ παρουσιάσαµε συγκεκριµένα στοιχεία, που σας δια-
ψεύδουν πανηγυρικά. Σας παρουσιάσαµε δηλώσεις -δικές σας
δηλώσεις- και έγγραφες διαβεβαιώσεις ότι δεν θα φύγουν σω-
µατεία από τον Άγιο Κοσµά, πρώτον, εάν δεν δηµιουργηθεί αντί-
στοιχος χώρος στο Ελληνικό ή αν δεν διασφαλιστεί πού θα πάνε.
Αυτό τηρήθηκε; Τηρήθηκε αυτό; Τηρείται; Δεν τηρείται! 

Δεν το λέµε εµείς, δεν το λέει το ΚΚΕ! Το λένε τα σωµατεία,
στα οποία αποστέλλονται εντολές έξωσης. Το λέει ο Ελληνικός
Ναυτικός Όµιλος Αιγυπτιωτών, που δέχεται επιστολή σύµφωνα
µε την οποία: «Σας καλούµε να πάψετε να κάνετε χρήση του ως
άνω χώρου και να παραδώσετε αυτόν κενό και ελεύθερο το αρ-
γότερο έως τις 20-1-2023». Σήµερα, δηλαδή! 

Έχετε απάντηση γι’ αυτό, κύριε Αυγενάκη; Σας έχουν καταγ-
γείλει. Πού θα πάνε αυτοί οι άνθρωποι; Πού θα πάνε αυτοί οι άν-
θρωποι; Πού θα πάει ο Κωπηλατικός Όµιλος Ελλάδας; Είναι
σωµατεία και οµοσπονδίες µε ιστορία, µε αθλούµενους και µε
διακρίσεις. Έχετε απάντηση; Δώσατε απάντηση σήµερα; Καµµία!
Τίποτα! Έχετε απάντηση πού θα πάνε τα Σωµατεία του µπάσκετ
της περιοχής -δεκάδες σωµατεία- που φιλοξενούνται στον Άγιο
Κοσµά; Όχι!

Τι κάνατε και εσείς και ο επενδυτής; Τους δώσατε ορισµένα
ψίχουλα -ορισµένα ψίχουλα-! και τους πετάξατε έξω, για να εξα-
γοράσετε τη σιωπηρή αποχώρησή τους, χωρίς να διασφαλίσετε
πού θα πάνε! 

Δεν έχετε διασφαλίσει ακόµη και για τους αθλητές υψηλών επι-
δόσεων. Γιατί όσοι κάνουν χρήση των του Αγίου Κοσµά δεν είναι
όλοι αθλητές υψηλών επιδόσεων. Μπορεί να είµαι και εγώ, µπο-
ρεί να είναι και κάποιος άλλος, που πηγαίνει στον Άγιο Κοσµά για
να τρέξει στον τάπητα που υπάρχει. Πού θα πάνε αυτοί οι άνθρω-
ποι; Θα βγούνε στην παραλιακή, στο πεζοδρόµιο να τρέξουν;

Λοιπόν, ούτε για τους αθλητές υψηλών επιδόσεων έχετε δια-
σφαλίσει. Και ξέρετε γιατί; Γιατί υπάρχουν αθλήµατα, όπως για
παράδειγµα, τα αθλήµατα ρίψεων, τα οποία χρειάζονται αγωνι-
στικούς χώρους µε συγκεκριµένες προδιαγραφές, που δεν υπάρ-
χουν αυτή τη στιγµή. Υπάρχουν αθλήµατα, όπως για παράδειγµα,
η ρυθµική, που χρειάζονται γυµναστήρια µε συγκεκριµένες προ-
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διαγραφές που επίσης δεν υπάρχουν. 
Άρα, δεν έχετε διασφαλίσει τίποτα! Αυτό που κάνετε είναι

«αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν» συνολικά, όπως κάνατε και σε
άλλα ζητήµατα που αφορούν στην ευθύνη σας, όπως για παρά-
δειγµα, µε αυτή την ανεκδιήγητη, τη φωτογραφική απόφαση για
τον Ποµάσκι, για να τον καταργήσετε από εκπρόσωπο του Συλ-
λόγου Προπονητών. Αυτή είναι η λογική σας, «Αποφασίζοµεν και
διατάσσοµεν», όπως επίσης αυτή είναι και η αντίληψή σας για
τον αθλητισµό. Αυτή είναι η αντίληψή σας για τον αθλητισµό!
Αθλητισµός ως σόου, αθλητισµός ως τουριστική ατραξιόν και όχι
µαζικός, λαϊκός αθλητισµός και παραγωγή αθλητισµού. 

Όλα αυτά θυσιάζονται στον βωµό της επένδυσης στο Ελλη-
νικό, που φυσικά φέρει την υπογραφή και της δικής σας Κυβέρ-
νησης και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ-ΚΙΝΑΛ. Όλων σας! Και όλοι
πρέπει να τιµωρηθείτε γι’ αυτό το έγκληµα σε βάρος του λαού
και της νεολαίας της περιοχής που, όσο περνάει ο καιρός, θα
αποδεικνύεται πόσο ξένος είναι µε τις ανάγκες του λαού της πε-
ριοχής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Γκιόκας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκο-
νται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας)                                                                                                                                                                                 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-
τε τον λόγο.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι τα έχετε µπερδέψει, αγαπητέ συνά-
δελφε. Τα έχετε µπερδέψει για τους εξής λόγους: 

Πρώτα απ’ όλα, για το θέµα των Αιγυπτιωτών είστε ανενηµέ-
ρωτος. Μόλις χθες -σας παρακαλώ πολύ να ανατρέξετε στα so-
cial media του οµίλου- θα δείτε ότι οι ίδιοι ανακοίνωσαν τη συ-
νεννόηση η οποία εξελίχθηκε και είναι άριστη και είναι χαρούµε-
νοι για αυτή την εξέλιξη µε τον Δήµο Ελληνικού και φυσικά, µε
τη συνεργασία του Υπουργείου και της «ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.». Άρα,
σε αυτό το θέµα δεν υπάρχει ζήτηµα, είστε ανενηµέρωτος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Σε ό,τι αφορά τους ρίπτες, πάλι είστε ανενηµέρωτος, διότι
όντως χρειάζονται προδιαγραφές και κυρίως για θέµατα ασφά-
λειας χρειάζονται συγκεκριµένες διαρρυθµίσεις του χώρου των
ριπτών και ήδη, αυτή την ώρα που συζητάµε, έχουµε διαµορφώ-
σει και αντίστοιχο χώρο και στο Ολυµπιακό Χωριό, το οποίο πα-
ρεµπιπτόντως ήταν παρατηµένο, ξεχασµένο στον ΟΑΕΔ. Πλέον
έχει περιέλθει στη δική µας κυριότητα και έχουµε εγκαταστάσεις. 

Την ίδια ώρα, όµως -επειδή σας βλέπω ότι γελάτε και βιάζε-
στε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν γελάµε. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): 
Την ίδια ώρα, όµως, έχουµε χρονοδιάγραµµα βάσει του οποίου

θα καλύψουµε το αµέσως επόµενο διάστηµα τις ανάγκες σε πλή-
ρες επίπεδο. Δηµιουργούµε τρεις χώρους ριπτών, όχι έναν που
είχαµε µέχρι σήµερα. Αλλά θα τα δούµε ένα-ένα.

Σε ό,τι αφορά τα σωµατεία, τα αναγνωρισµένα, τα νόµιµα εγ-
γεγραµµένα στο µητρώο έχουν καταγραφεί όλα και έχει προβλε-
φθεί και λαµβάνουν αποζηµίωση, για να µετακοµίσουν. Είναι
αδιανόητο να συζητάµε για εργοτάξιο και την ίδια στιγµή να
υπάρχει µέσα παρουσία σωµατείων. Δεν γίνεται. 

Και µια λεπτοµέρεια ακόµα. Ο Άγιος Κοσµάς κατασκευάστηκε
για τη φιλοξενία των αθλητών επιπέδου, των κορυφαίων αθλη-
τών. Το ότι κάποια στιγµή χαλάρωσαν τα πράγµατα και µαζί µε
τους αθλητές υπάρχουν και οι αθλούµενοι, οι ψυχαγωγούµενοι,
οι πολίτες της ευρύτερης περιοχής, αυτό δεν είναι σωστό. Είναι
αθλητική εγκατάσταση. Δεν είναι σωστό, επαναλαµβάνω, δεν
είναι σωστό, δεν είναι µέσα στις προδιαγραφές και δεν πρέπει να
συµβαίνει. Άρα, λοιπόν, ως Υπουργείο Αθλητισµού επιτρέψτε µου
να απαντώ και να ασχολούµαι µε τα θέµατα της αθλητικής οικο-
γένειας που είναι χαρά µας να µεγαλώνει και όλοι οι αθλούµενοι
ή οι ψυχαγωγούµενοι κάποια στιγµή να ενταχθούν στα σωµατεία

και να ασχοληθούν και εκείνοι επισήµως. Εµείς, όµως, αυτή την
ώρα µιλάµε για τον επίσηµο αθλητισµό και τα αθλητικά σωµατεία. 

Σε ό,τι αφορά το προσωπικό και επειδή είπατε ότι κάνατε µε-
ρικές συναντήσεις µε κυβερνητικούς, οι διοικήσεις και το προσω-
πικό των εγκαταστάσεων κάθε άλλο παρά φιλοκυβερνητικές
είναι. Απλώς έχουµε µια ειλικρινή και έντιµη σχέση µαζί τους και
ήδη από το 2020 έχουµε µεριµνήσει διασφαλίζοντάς τους πλή-
ρως µε το άρθρο 23 του ν.4726. Να σας θυµίσω ότι οι σύλλογοι
των εργαζοµένων Αγίου Κοσµά και της Γενικής Γραµµατείας
Αθλητισµού του ΟΑΚΑ, του ΣΕΦ και του Καυταντζογλείου, όλοι
είχαν εκφράσει -και εδώ στη Βουλή- την ικανοποίησή τους, γιατί
βλέπουν µια ηγεσία που κινείται σε σωστή κατεύθυνση και τους
ακούει -όπως είχαν πει χαρακτηριστικά. 

Τώρα, στο πλαίσιο της σύµβασης συνεργασίας που ανέφερα
πριν, προχωρήσαµε µια σειρά από έργα µε µοναδικό στόχο την
αναβάθµιση των αθλητικών εγκαταστάσεων και την απρόσκοπτη
συνέχιση της αθλητικής δραστηριότητας. Η σύµβαση τηρείται µε
ευλάβεια και επιβεβαιώνει το πραγµατικό ενδιαφέρον όλων για
την ανάπτυξη του αθλητισµού. Τα ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός
στις 13 Δεκεµβρίου, ενηµέρωσα ο ίδιος µε ανάρτησή µου την εξέ-
λιξη όλων των πεδίων που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός στις 10
Ιανουαρίου και ενηµερώνω κι εδώ το Σώµα σήµερα για τα απο-
τελέσµατα των έργων αυτών. 

Πρώτα απ’ όλα να σας πω ότι είµαι στην ευχάριστη θέση, κύριε
Πρόεδρε, να σας ανακοινώσω ότι σήµερα, κύριε Γκιόκα, παραδί-
δεται ο χώρος του προπονητηρίου της Εθνικής Οµάδας Άρσης
Βαρών και βοηθητικών χώρων στο ΟΑΚΑ µετά από πλήρη ανα-
καίνιση, µε όλο τον εξοπλισµό και µε όλες τις εγγυήσεις, µε χρή-
µατα της «LAMDA DEVELOPMENT». Η µετεγκατάσταση της
Άρσης Βαρών από τον Άγιο Κοσµά πραγµατοποιείται απρόσκο-
πτα.

Ήδη τον Δεκέµβριο εγκαινιάσαµε παρουσία του Πρωθυπουρ-
γού το Ολυµπιακό Κέντρο Υγρού Στίβου που είναι ένα από τα µε-
γαλύτερα στην Ευρώπη –φαντάζοµαι ότι δεν το αµφισβητείτε.
Μιας και το συζητάµε, πρόκειται για έντεκα σύγχρονες ολυµπια-
κές πισίνες, µια ειδικά για τα άτοµα µε αναπηρία και είναι έργα
ύψους 7 εκατοµµυρίων ευρώ, χρήµατα της «LAMDA DEVEL-
OPMENT».

Προχωρούµε στην ανακατασκευή των πέντε κτηρίων-ξενώνων
που είχαν εγκαταλειφθεί στο ΟΑΚΑ και µέσα σ’ αυτά φιλοξενού-
νται διάφοροι χρήστες, αλλά όχι αθλητές –προσέξτε, όχι αθλη-
τές! Εµείς επαναφέρουµε τη χρήση των ξενώνων ως ξενώνες για
τους αθλητές. Φαντάζοµαι ότι δεν µε ψέγετε για αυτή µας την
πρωτοβουλία. Πρέπει να µας επαινείτε και ελπίζουµε να έχετε το
θάρρος να το κάνετε, να πείτε «Μπράβο, τουλάχιστον αυτό κα-
λώς το κάνατε.» και τότε µπορεί και να αγαπηθούµε, όπως είπατε
και στο ξεκίνηµα. 

Πάµε τώρα στα έργα αναβάθµισης του Εθνικού Κέντρου Νεό-
τητας του Αγίου Κοσµά. Επεκτείνεται το Εθνικό Κλειστό Κολυµ-
βητήριο Πειραιά Πέτρος Καπαγέρωφ, όπου και αυτό ανήκει στον
Άγιο Κοσµά και το Εθνικό Κέντρο Ιστιοπλοΐας Πειραιά στο Μικρο-
λίµανο. Είναι σηµαντικά έργα, παρεµβάσεις που γίνονται µε χρη-
µατοδότηση από τη «LAMDA DEVELOPMEN» και η οποία
περιγράφεται µέσα στη σύµβαση.

Την προηγούµενη εβδοµάδα ολοκληρώθηκε η προσωρινή µε-
τεγκατάσταση του διοικητηρίου του Αγίου Κοσµά και υπογρά-
φηκε το πρωτόκολλο παράδοσης-παραλαβής. Έως τον Ιούνιο
του 2023, δηλαδή, σε λίγους µήνες θα έχουν ολοκληρωθεί τα
έργα αναβάθµισης και παράδοσης του αθλητικού υλικού στο Κα-
παγέρωφ και το Μικρολίµανο -κρατάτε στις ηµεροµηνίες ή πάρτε
τις από τα Πρακτικά, για να ξέρετε πόσο συνεπείς είµαστε.

Έχουµε, επίσης, έργα αναβάθµισης στο Αθλητικό Προπονη-
τικό Κέντρο του Ολυµπιακού Χωριού το οποίο στο ξεκίνηµα ήταν
ξεχασµένο στον ΟΑΕΔ. Εµείς το ανακαλύψαµε, έχει περάσει στην
κυριότητα του Υπουργείου Αθλητισµού και δουλεύουµε συστη-
µατικά. Εκεί, πάλι µε χρήµατα της «LAMDA DEVELOPMENT»,
προχωράει η διαδικασία επιλογής αναδόχου και η υπογραφή σχε-
τικής σύµβασης -θέµα ηµερών- για ένα επιπλέον κλειστό προπο-
νητήριο τύπου θόλου. Εκεί θα µεταφερθούν οι Εθνικές Οµάδες
Πάλης, Τζούντο και Πυγµαχίας. Πριν κατασκευαστούν αυτές οι
εγκαταστάσεις που λέµε στο Ολυµπιακό Χωριό δεν πρόκειται σε
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καµµία περίπτωση να µείνουν στον δρόµο ούτε να αποµακρυν-
θούν από τις εγκαταστάσεις του Αγίου Κοσµά. Είναι δέσµευση
και τηρείται µε απόλυτη ευλάβεια. 

Επίσης, η «LAMDA DEVELOPMENT» δέσµευσε τα ακίνητα που
θα χρησιµοποιηθούν για την προσωρινή φιλοξενία των ενενήντα
τεσσάρων αθλητών του ΕΑΚΝ Αγίου Κοσµά έως ότου κατασκευα-
στούν οι νέοι ξενώνες στο Ελληνικό και έως ότου ανακατασκευα-
στούν οι υπάρχοντες του ΟΑΚΑ. Οι δαπάνες της προσωρινής
φιλοξενίας ανέρχονται στο ποσό των 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ κατ’
αποκλειστική ευθύνη της «LAMDA DEVELOPMENT». Συµπεριλαµ-
βάνονται όλα µέσα στην σύµβαση την οποία έχουµε υπογράψει.
Οι συµβάσεις µίσθωσής τους υπογράφονται τις επόµενες ηµέρες
και η µετεγκατάσταση θα έχει ολοκληρωθεί έως το τέλος του
µήνα. Κανένας να µη µείνει στον δρόµο –εννοείται- εάν πριν απ’
όλα η επιτροπή από τους αθλητές δεν έχει εγκρίνει και δεν έχει
υπογραφεί σύµβαση έτσι ώστε να γίνει µετεγκατάσταση ασφα-
λής, σωστή και εγγυηµένη. Τα πάντα σε τάξη και κυρίως µε δια-
φάνεια. 

Να θυµίσω, επίσης, ότι καταβλήθηκαν από τη «LAMDA DEVEL-
OPMENT» -γιατί εµείς το ζητήσαµε και συµπεριλαµβάνεται στη
σύµβαση- χορηγίες ύψους 63.272 ευρώ σε δώδεκα σωµατεία…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Σαν εκπρόσωπος της «LAMDA DEVEL-
OPMENT» µιλάτε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Με ρωτάτε και σας απαντώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, παρα-
καλώ ολοκληρώστε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Βεβαίως.

Καταβλήθηκαν όµως κατόπιν δικής µας απαίτησης -και υπάρ-
χει µέσα στη σύµβαση- 63.272 ευρώ σε δώδεκα νόµιµα ενεργά
σωµατεία ποδοσφαίρου και µπάσκετ που έκαναν χρήση των
εγκαταστάσεων του Αγίου Κοσµά προκειµένου να µισθώσουν χώ-
ρους προπόνησης αλλού κατά τη µεταβατική περίοδο µέχρι την
ολοκλήρωση των εγκαταστάσεων. Δεν γίνεται να είναι εργοτάξιο
και την ίδια στιγµή να προπονούνται τα σωµατεία αυτά. Δεν τα
πετάξαµε. Εξασφαλίσαµε να τους δοθούν χρήµατα για να κάνουν
χρήση εγκαταστάσεων κάπου κοντά, έτσι ώστε να µεταφερθούν
όταν έχουµε πλήρεις, ολοκληρωµένες, σύγχρονες, ασφαλείς,
νέες εγκαταστάσεις. Επίσης, µέσα στο Πάρκο του Ελληνικού θα
κατασκευαστούν και νέοι ξενώνες οι οποίοι θα συνεχίσουν να φι-
λοξενούν αθλητές µε ειδική τιµολογιακή πολιτική που έχουµε,
επίσης, συµπεριλάβει µέσα στη σύµβαση που έχουµε υπογράψει. 

Παράλληλα, οι αθλητικές εγκαταστάσεις του Πάρκου Ελληνι-
κού περιλαµβάνουν επιπλέον γήπεδα ποδοσφαίρου, ένα κλειστό
γήπεδο µπάσκετ και τρία ανοιχτά πλέον, ανοιχτή επιπλέον κολυµ-
βητική δεξαµενή, εγκαταστάσεις ανοικτού στίβου και ρίπτες και
φυσικά, γήπεδα αντισφαίρισης. 

Κυρίες και κύριοι, κλείνω µε αυτό και ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε, για την ανοχή σας. Είµαι άνθρωπος του αποτελέσµα-
τος και όχι της θεωρίας. Εγώ αριστερός δεν είµαι. Θεωρίες δεν
ξέρω να λέω. Εγώ ξέρω να βάζω µπροστά ένα πρόγραµµα, να
απαιτώ, να διεκδικώ, να συµφωνώ να το υπογράφω και να απαιτώ
και εγώ και ο συνοµιλητής µου που έχει υπογράψει αυτή τη σύµ-
βαση να την τηρήσει στο ακέραιο. Αυτό κάνουµε, γι’ αυτό είµαστε
και περήφανοι για τη δουλειά που έχει γίνει µέχρι σήµερα. Και
όσοι µε γνωρίζουν ξέρουν πολύ καλά ότι δεν αφήνοµαι στην
τύχη, δεν αφήνοµαι σε ό,τι έρθει. Διεκδικούµε αυτό που πραγµα-
τικά µας αξίζει για την αθλητική οικογένεια -επαναλαµβάνω- γιατί
αυτή είναι η προτεραιότητά µας και αυτό έχουµε κατά νου. Σε
καµµία περίπτωση δεν επιθυµούµε -και ούτε θα το πράξουµε- σε
προ-ολυµπιακή χρονιά να δηµιουργήσουµε αναστάτωση σε αθλη-
τές επιπέδου και φυσικά και ούτε στα σωµατεία τα οποία έκαναν
χρήση των εγκαταστάσεών µας και εκ των πραγµάτων είναι µια
µεταβατική περίοδο. Σεβόµαστε, αλλά είµαστε δίπλα τους και
τους στηρίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε Υ-

πουργέ, ευχαριστούµε κύριε Γκιόκα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά

θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα
της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συγχρόνως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο µα-
θήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 7ο Γυ-
µνάσιο Αθήνας (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 313/16-1-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθη-
νών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Χωρίς προστασία από
την ηχορύπανση οι κάτοικοι της δυτικής Αθήνας παρά τις δε-
σµεύσεις του Υπουργείου».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Γεώργιος Αµυ-
ράς. 

Ορίστε, κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να καλωσορίσω και εγώ µε τη σειρά µου τα παιδιά.

Χθες ήµασταν στην κινητοποίηση για τα καλλιτεχνικά επαγγέλ-
µατα µε το Μουσικό Ιλίου. Σήµερα κερδίσαµε την επίταξη -εδώ
απαντώντας ο Υπουργός σε επίκαιρη ερώτησή µου- του 9ου Δη-
µοτικού Σχολείου στο Αιγάλεω που πετούσαν τα παιδιά έξω οι
ιδιώτες ιδιοκτήτες. Παλέψαµε για τα σεισµόπληκτα.

Τώρα πάµε για ένα άλλο θέµα της δυτικής Αθήνας, κύριε Πρό-
εδρε και κύριε Υπουργέ, την ηχορύπανση στον Δήµο Αγίων Αναρ-
γύρων - Καµατερού και σε άλλες περιοχές της δυτικής Αθήνας. 

Κύριε Υπουργέ, την ίδια στιγµή που δίνεται από την Περιφέρεια
1,5 εκατοµµύριο για την κατασκευή ηχοπετασµάτων στον παρά-
δροµο εθνικής οδού Αθηνών-Λαµίας στα όρια του Δήµου Μετα-
µόρφωσης –κύριε Πρόεδρε, είναι περιοχή που υπάρχουν µόνο
βιοµηχανίες- στη δυτική Αθήνα, στο Καµατερό και στην περιοχή
των Αγίων Αναργύρων, στην εθνική οδό Αθηνών - Λαµίας από τη
Δυρραχίου µέχρι τις Τρεις Γέφυρες δεν υπάρχουν ηχοπετά-
σµατα. Και εκεί είναι κατοικία, κύριε Υπουργέ. Είναι κυρίως ζώνη
κατοικίας. 

Και όλα αυτά όταν η ηχορύπανση -µε βάση την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή- είναι η δεύτερη αιτία νοσηρότητας. Δηλαδή, µετά την
ατµοσφαιρική ρύπανση –που, επίσης, είναι τεράστια στη δυτική
Αθήνα- σύµφωνα µε τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας η παρα-
τεταµένη έκθεση στον θόρυβο συµβάλλει σε καρδιοαγγειακές
παθήσεις, µειωµένη γνωστική απόδοση στα παιδιά, άγχος, δια-
ταραχή ύπνου µε εµβοές. 

Είναι η δεύτερη αιτία µετά την ρύπανση. Και αυτή η περιοχή
ενώ ζει δίπλα στην εθνική οδό, ζει δίπλα στον ΧΥΤΑ Φυλής που
θα έπρεπε να είχε κλείσει ο ΧΥΤΑ Φυλής, µε τα απορριµµατο-
φόρα να περνάνε µέρα, βράδυ και να έχει µεγάλη επιβάρυνση -
όπως συζητήσαµε την προηγούµενη φορά- δεν έχουν ακόµη
προστασία από τον θόρυβο. Έχει αποκλειστεί αυτή η γειτονιά της
δυτικής Αθήνας ακόµη και από τις µελέτες για θόρυβο που έγιναν
για δεκαεπτά περιοχές της Αθήνας, αλλά όχι γι’ αυτή που είναι η
πιο έντονα βαλλόµενη από την ηχορύπανση. 

Σας κάλεσα, γιατί πριν από ενάµιση χρόνο είχατε δεσµευτεί,
κύριε Υπουργέ, ότι θα αντιµετωπίσετε το θέµα της ηχορύπανσης
στη δυτική Αθήνα και δη σε αυτή την περιοχή, δίπλα στην εθνική
οδό. Είχατε δεσµευτεί πολύ έντονα, διαβάζω τα λόγια σας: «Εγώ,
σας διαβεβαιώνω, ότι εµείς -δηλαδή το Υπουργείο Περιβάλλο-
ντος- ξεκινούµε άµεσα και θα συνεννοηθούµε µε την Περιφέρεια
Αττικής, όπως επίσης και µε τον Δήµο Αγίων Αναργύρων - Καµα-
τερού, ώστε να γίνουν οι ακριβείς µετρήσεις που χρειάζονται στα
σηµεία που και εσείς αναφέρετε πως είναι σηµεία επιβάρυνσης
ηχορύπανσης για τους κατοίκους και ενδεχοµένως και σε άλλα.».

Λέτε µάλιστα παρακάτω, «θα εντοπίσουµε νωρίτερα από την
εκπόνηση του στρατηγικού χάρτη θορύβου τα σηµεία που χρει-
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άζεται να µπουν ηχοπετάσµατα. Συµφωνούµε απόλυτα µε αυτό
που λέτε και θα το κάνουµε», λέτε.

Μιλήσατε για ειδικές κυκλοφοριακές ρυθµίσεις, για άµεσες
ρυθµίσεις, µείωση ορίων ταχύτητας, απαγόρευση διέλευσης
φορτηγών, διαχείριση µεταφορικών συρµών, µονοδροµήσεις, κα-
τασκευή ειδικών αντιθορυβικών οδοστρωµάτων κ.λπ.. Και όλα
αυτά δεν έχουν γίνει ενάµιση χρόνο µετά, κύριε Υπουργέ. Θέ-
λουµε, λοιπόν, να µας πείτε για ποιον λόγο δεν έχουν γίνει και τι
θα κάνετε άµεσα γι’ αυτούς τους ανθρώπους που ζουν δίπλα από
εκεί που περνάνε χιλιάδες, εκατοµµύρια οχήµατα, φορτηγά, κάθε
µέρα. Πώς αυτοί οι άνθρωποι θα µπορέσουν επιτέλους να έχουν
έναν ασφαλή ύπνο, ασφαλή για την υγεία τους, για τα παιδιά
τους και πώς θα προστατευτεί η ποιότητα ζωής στη δυτική
Αθήνα, η οποία βάλλεται από τον ΧΥΤΑ Φυλής, από τη µεταφε-
ρόµενη ρύπανση από το Θριάσιο και από την ακραία φτώχεια και
τη φτωχοποίηση αυτών των χρόνων και του παρελθόντος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ορίστε, κύριε Αµυρά,
έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Αρσένη, βεβαίως να ξεκινήσω κι εγώ από µια θεµελιώδη
παραδοχή, ότι εν έτει 2023 αποτελεί δικαίωµα κάθε ανθρώπου
να ζει σε ένα ήσυχο, ένα ήρεµο περιβάλλον και αντιστοίχως είναι
υποχρέωση της πολιτείας να διασφαλίζει τέτοιες συνθήκες δια-
βίωσης στους πολίτες της. 

Και βεβαίως, όπως σωστά αναφέρετε κι εσείς στην ερώτησή
σας, η µείωση του ποσοστού κατά 30% των ατόµων που βρίσκο-
νται εκτεθειµένοι σε τέτοιου είδους πηγές ρύπανσης, όπως είναι
δηλαδή ο θόρυβος, είναι στόχος του σχεδίου δράσης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης για µηδενική ρύπανση σε αέρα -όπως είπα πριν-
νερό και έδαφος. 

Πάµε τώρα να δούµε τι είχα πει πριν από ενάµιση χρόνο σε
προηγούµενη επίκαιρη ερώτησή σας. Σας είχα πει, λοιπόν, επί
λέξει: «Ο διαγωνισµός έχει µία καθυστέρηση νοµικής φύσης, δε-
δοµένου ότι υπήρξε ένσταση, προδικαστική προσφυγή και η ηµε-
ροµηνία κατάθεσης των προσφορών έχει παραταθεί έως τις 19
Νοεµβρίου του 2021». Πάµε να δούµε, λοιπόν, πού βρισκόµαστε
σήµερα. Αναφέροµαι, βεβαίως, στον πρώτο διαγωνισµό, για το
υποέργο 7 ο οποίος µαταιώθηκε γιατί δεν είχε υποβληθεί προ-
σφορά και αποφασίστηκε η επανάληψη της διαδικασίας σύναψης
δηµόσιας σύµβασης. Για ποιο πράγµα; Για το συντονισµό της εκ-
πόνησης των στρατηγικών χαρτών θορύβου και σχεδίων δράσης.
Αυτή είναι η βάση πάνω στην οποία θα πατήσουµε. Δηλαδή, να
εκπονηθούν αυτά τα σχέδια, οι στατικοί χάρτες θορύβου, να ξέ-
ρουµε πού βρίσκεται η κάθε πηγή θορύβου και µε ποιον τρόπο
θα την αντιµετωπίσουµε.

Όπως σας είχα πει τότε, είχε πρόβληµα δικαστικό τόσο ο πρώ-
τος όσο και ο δεύτερος διαγωνισµός για το υποέργο 7. Τι είναι
αυτό; Ο συντονισµός εκείνων που θα εκπονήσουν τους στρατη-
γικούς χάρτες θορύβου και τα σχέδια δράσης. Αυτό, λοιπόν, το
υποέργο είχε πρόβληµα δικαστικό. Είχαµε καθυστέρηση, δεδο-
µένου ότι υπήρχαν πρόσφυγες από συµµετέχοντες στο διαγωνι-
σµό και το έργο σταµάτησε. Εποµένως, δεν µπορούσαµε εµείς,
φυσικά, να δηµοπρατήσουµε τα υπόλοιπα υποέργα για να ξεκι-
νήσουν οι στρατηγικοί χάρτες θορύβου. 

Τώρα, όµως, σήµερα, είµαι στην καλή θέση να σας ανακοι-
νώσω ότι αυτές οι δικαστικές καθυστερήσεις που, ειρήσθω εν πα-
ρόδω, είχαν ξεκινήσει από το Δεκέµβριο του 2020 µέχρι τώρα τον
Νοέµβριο, πριν από δύο µήνες, πλέον, ξεπεράστηκαν και είµαστε
σε θέση να προχωρήσουµε στη συµβασιοποίηση. Ο προβλεπό-
µενος χρόνος υλοποίησης του έργου ανέρχεται σε είκοσι επτά
µήνες και η καταληκτική ηµεροµηνία για την υποβολή προσφο-
ρών γι’ αυτόν τον διαγωνισµό -και αναφέροµαι και στα υπόλοιπα
υποέργα 1 έως 6, δηλαδή να γίνει η δουλειά µε τους χάρτες- είναι
η 30η Ιανουαρίου 2023. 

Πάµε να δούµε, όµως, και τα υπόλοιπα. Τι γίνεται µέχρι να ξε-
µπλοκάρει δικαστικά όλη αυτή η διαδικασία, για να εκπονηθούν
οι στρατηγικοί χάρτες θορύβου και τα αντίστοιχα σχέδια διαχεί-
ρισης και αντιµετώπισης; Θα σας πω, λοιπόν, τι κάναµε. 

Μέσα στο 2022 η αρµόδια Διεύθυνση Κλιµατικής Αλλαγής και
Ποιότητας της Ατµόσφαιρας του Υπουργείου Περιβάλλοντος

ενέκρινε τις ειδικές ακουστικές µελέτες υπολογισµού και εφαρ-
µογής αντιθορυβικών πετασµάτων για τους εξής δήµους: Δήµο
Ιλίου -µεγάλη έµφαση δώσαµε στο 21ο Δηµοτικό Σχολείο που βρί-
σκεται εκεί- Δήµο Νέας Φιλαδέλφειας και Νέας Χαλκηδόνας για
ηχοπετάσµατα στις περιοχές Κανάρη έως την οδό Βρυούλων,
από την οδό Σελεύκειας έως την οδό Τρωάδος και από την οδό
Τρωάδος έως το Σχολικό Συγκρότηµα ΕΠΑΛ. 

Και εδώ να επισηµάνω ότι δεν είναι µόνο ένας φορέας που
εµπλέκεται στην αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος, αλλά
υπάρχουν και άλλοι µε προεξάρχουσα τη θέση της περιφέρειας.
Γι’ αυτό, λοιπόν, η Περιφέρεια Αττικής µε τη Διεύθυνση Διαχείρι-
σης Μητροπολιτικών Υποδοµών, που έχει την αρµοδιότητα για
τη συντήρηση του οδοστρώµατος, για να βάζει τα ηχοπετά-
σµατα, για τα λειτουργικά στοιχεία του δρόµου κ.λπ. -και εκεί
είναι, βεβαίως, και η Λεωφόρος Κηφισού- προέβη στη δηµοπρά-
τηση έργου στις 10 Ιουνίου του 2022 για κατασκευή ηχοπετασµά-
των της εθνικής οδού, προϋπολογισµού 1,2 εκατοµµυρίου ευρώ. 

Τι θα κάνει εκεί η περιφέρεια; Θα τοποθετήσει ηχοπετάσµατα
και σε υφιστάµενες βάσεις όπου τα ηχοπετάσµατα προϋπήρχαν,
αλλά είχαν καταστραφεί και σε καινούργιες θέσεις στον παρά-
δροµο της εθνικής οδού Αθηνών - Λαµίας στα όρια του Δήµου
Μεταµόρφωσης, αλλά και άλλων συνεχόµενων δήµων. 

Τα τεύχη δηµοπράτησης συντάχθηκαν σύµφωνα µε εγκεκρι-
µένη ακουστική µελέτη που συνέταξε το δικό µας τµήµα του
Υπουργείου, δηλαδή, υπάρχει συνεργασία Υπουργείου µε περι-
φέρεια.

Επιπλέον, κάναµε και κάτι ακόµα. Μαζέψαµε όλα τα αιτήµατα
των πολιτών που µας είπαν ότι εδώ έχει πολύ θόρυβο, δεν µπο-
ρούµε να κοιµηθούµε το βράδυ, δεν µπορούµε να δουλέψουµε,
εδώ έχει σχολεία, εδώ έχει κέντρα φροντίδας ηλικιωµένων και
αφού στείλαµε ανθρώπους για να δούµε κατά πόσο τεκµηριώνο-
νται αυτές οι καταγγελίες µε µετρήσεις, κάναµε µία προµελέτη -
όχι µία, περισσότερες σχετικές προµελέτες- βγάλαµε έναν προϋ-
πολογισµό 4 εκατοµµυρίων ευρώ και ζητήσαµε να συµβάλει και
η Περιφέρεια Αττικής στη δαπάνη του έργου, για να δώσουµε
απαντήσεις στην πράξη, µε ηχοπετάσµατα, σε όλα αυτά που οι
πολίτες µας ανέφεραν ως πρόβληµα. 

Τέλος, τη Λεωφόρο Κηφισού -µε αυτό τελειώνω την πρωτολο-
γία µου, κύριε Πρόεδρε, και συγγνώµη που λίγο ξέφυγα- την
έστρωσε η περιφέρεια σε µήκος δεκαπέντε χιλιοµέτρων, εκατό
πενήντα χιλιάδες τετραγωνικά µέτρα, µε ασφαλτικά υλικά που
µειώνουν τον θόρυβο. Και θα κάνει και άλλες πενήντα χιλιάδες
τετραγωνικά µέτρα στο τέλος του έτους. Και σε αυτά τα σηµεία,
λοιπόν, έχει δραµατικά µειωθεί το θόρυβος. 

Στη δευτερολογία µου θα σας πω περισσότερα στοιχεία και
για τη δυτική Αθήνα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Αµυρά. 
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Έδωσα σε όλους

χρόνο, για να προλάβει να έρθει ο κ. Καραγιάννης. Ο κ. Καρα-
γιάννης ήρθε.

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,

αλλά δεν θα χρειαστώ πολύ χρόνο. 
Κύριε Υπουργέ, µας ανακοινώσατε πάλι το έργο για τη Μετα-

µόρφωση. Καλά κάνατε και το κάνατε αυτό το έργο. Είναι σηµα-
ντικό οπουδήποτε υπάρχει τρόπος να µειώνεται. Αλλά, µιλάµε για
µια περιοχή που κυρίως έχει βιοτεχνίες και βιοµηχανίες. 

Σας είχα καλέσει εδώ πέρα και είχαµε συζητήσει πριν από ενά-
µιση χρόνο για τους Άγιους Αναργύρους και το Καµατερό στις
Τρεις Γέφυρες µέχρι τη Δυρραχίου και είχατε δεσµευτεί. Αυτό
πώς ξέφυγε από τις υπηρεσίες σας; Πώς και ενάµιση χρόνο µετά
οι υπηρεσίες σας στο πρόγραµµα αυτό των 4 εκατοµµυρίων που
ανακοινώσατε...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μα, είναι µέσα πολλά απ’ αυτά που λέτε…

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Να µας τα πείτε, όµως. Είναι χρή-
σιµο να τα λέτε και στην πρωτολογία, για να µπορώ να σας απα-
ντήσω. Γιατί ξέρετε ότι στη δευτερολογία θα είναι ένας µονό-
λογος που δεν µπορώ να απαντήσω. 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): …(Δεν ακούστηκε).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Μα, τώρα ήδη κάνει τη
δευτερολογία του. Σας λέει ότι ο τελευταίος που µιλάτε είστε
εσείς και µετά τελείωσε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κάποιος πρέπει να µιλάει τελευταίος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ναι, σωστό. 
ΚΡΙΤΩΝ-ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Δεν έχω πρόβληµα. Όµως, χρή-

σιµα στοιχεία που θέλετε πραγµατικά µε µια διαφάνεια να συζη-
τηθούν -το γνωρίζετε, είστε έµπειρος κοινοβουλευτικός- να τα
λέτε στην πρωτολογία, για να µπορείτε να ακούσετε και γόνιµες
αντιπαραθέσεις, οι οποίες θα σας βοηθήσουν και στο δικό σας
έργο. 

Οπότε, ακούστε τι απάντησε η περιφέρεια σε αίτηµα πολίτη,
του κ. Λιόντου Γεράσιµου, στις 11-1- 2023, τώρα, που έθεσε το
θέµα της έλλειψης ηχοπετασµάτων στην εθνική οδό Αθηνών - Λα-
µίας από τη Δυρραχίου µέχρι το τέλος των Τριών Γεφυρών. Και
η απάντηση ήταν: «Είναι δεδοµένο ότι υπηρεσία µας δεν διαθέτει
µέχρι σήµερα εγκαταστάσεις αυτόµατων σταθµών µετρήσεων
οδικού κυκλοφοριακού θορύβου. Δεν είναι δυνατόν να αποδέχε-
ται, δίχως την απαιτούµενη τεκµηρίωση µέσω συλλογής σχετικών
δεδοµένων…» -φαντάζοµαι περίµεναν από τον πολίτη να τα συλ-
λέξει- «…κάθε σχετικό αίτηµα από πολίτη». 

Ακούτε τι λέει την περιφέρεια; Αποθαρρύνει τους πολίτες να
κάνουν καν καταγγελίες για θόρυβο. Λέει ότι «δεν έχουµε τα
µέσα, µην απευθύνεστε σε εµάς, δεν θα σας απαντήσουµε». Και
δεν του απαντά.

Εσείς είχατε κάνει µία ρητή δέσµευση, κύριε Υπουργέ. Είχατε
πει ενάµιση χρόνο πριν, στις 29-7-2021, ενάµιση χρόνο πριν, ότι
«θα εντοπίσουµε νωρίτερα από την εκπόνηση του στρατηγικού
χάρτη θορύβου τα σηµεία που χρειάζονται ενίσχυση έναντι του
θορύβου, για να µπουν ηχοπετάσµατα». Τι έγινε ενάµιση χρόνο
µετά; Τι έγινε στις Τρεις Γέφυρες, στην εθνική οδό, στους Αγίους
Αναργύρους; τι έγινε; Τίποτα. 

Και για να είµαστε ειλικρινείς, χρειαζόµαστε ειδική µελέτη θο-
ρύβου για να βάλουµε ηχοπετάσµατα σε εθνική οδό που δίπλα
έχει κατοικίες; Πρέπει σε αυτή την Αίθουσα να υπάρχει κοινή λο-
γική. Δεν είναι δυνατόν να λέει κάποιος ότι δεν φαντάζεται ή δεν
τεκµηριώνεται η ανάγκη ηχοπετασµάτων πάνω σε εθνική οδό που
στα δέκα µέτρα έχει πολυκατοικία. 

Προφανές είναι ότι τα χρειαζόµαστε. Προφανής είναι η ολιγω-
ρία. Πόσο µάλλον όταν είχατε δεσµευτεί πριν από ενάµιση χρόνο
και ενάµιση χρόνο µετά ερχόµαστε να µας περιγράψετε µελέτες
κ.λπ., χωρίς να έχει γίνει ένα έργο. Και περιµένω να δω τι θα µου
πείτε όσον αφορά τους Αγίους Αναργύρους. Μακάρι! Ελπίζω να
µας εκπλήξετε. Αλλά, ενάµιση χρόνο µετά δεν βλέπουµε καµµία
επίσηµη ανακοίνωση που να οδηγεί σε αυτό το συµπέρασµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ο κύριος Υπουργός έχει
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, κύριε Αρσένη, µου περιγράψατε κάποια θέµατα
λειτουργίας της περιφέρειας και επικοινωνίας πολίτη µε την πε-
ριφέρεια. Όπως καταλαβαίνετε, εγώ δεν µπορώ να παρέµβω
στην επικοινωνία των πολιτών µε την περιφέρεια, σε σχέση µε τις
απαντήσεις που δίνει η περιφέρεια. Στην περιφέρεια θα θέσετε
τα ερωτήµατά σας. Δεν µπορώ να απαντώ εξ ονόµατος της περι-
φέρειας.

Ωστόσο, σας είπα ότι εµείς όλα τα αιτήµατα των πολιτών -ένα
προς ένα- που υπεβλήθησαν σε εµάς, τα εξετάσαµε. Στείλαµε αν-
θρώπους µε τα µηχανάκια που µετράνε τους ήχους και τα ντεσι-
µπέλ και σε συνεννόηση µε την περιφέρεια, κάναµε τις πράξεις
που έπρεπε. Κάτι ηχοπετάσµατα εκεί που έπρεπε, σας διάβασα
και πριν τόσες περιοχές και δεν ήταν µόνο πέριξ της εθνικής
οδού, αλλά και µέσα στον αστικό ιστό. Σας µίλησα για τα κέντρα
φροντίδας ηλικιωµένων, για σχολεία. Σας είπα για το δηµοτικό.

Όπου, λοιπόν, εµείς είχαµε τέτοιου είδους ερεθίσµατα από
τους πολίτες, τα ικανοποιήσαµε όλα, αφού βεβαίως πρώτα τε-
κµηριώσαµε την ορθότητα της κατάστασης, δηλαδή των επιπέ-
δων του ήχου του θορύβου.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Μα, η επίκαιρη…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ένα λεπτάκι.
Το βασικό ποιο είναι; Ότι έπρεπε να τρέξουν οι διαγωνισµοί,

για να µπορέσουµε να δώσουµε σε αυτούς που θα κέρδιζαν τους
διαγωνισµούς την ευθύνη της ανάθεσης του έργου της υλοποί-
ησης των στρατηγικών χαρτών θορύβου. Αυτό είναι το βασικό.
Εκεί θα τα δεις όλα.

Σας είπα επίσης και για την εθνική οδό που µου είπατε, ότι έχει
δηµοπρατήσει η περιφέρεια το έργο κατασκευής ηχοπετασµά-
των εθνικής οδού προϋπολογισµού 1,2 εκατοµµυρίου ευρώ, για
να µπουν ηχοπετάσµατα, όπως σας είπα, και σε περιοχές που
υπήρχαν αλλά είχαν καταστραφεί, αλλά και σε νέες θέσεις. Όλα
αυτά τα στοιχεία θα µας τα δώσει και θα σας τα δώσει η περιφέ-
ρεια. Εµάς, µας ενδιέφερε πάνω απ’ όλα να ξεκινήσει το έργο.
Υπήρχαν οι δικαστικές προσφυγές. Κράτησαν από τον Νοέµβριο
του 2020 µέχρι πριν από δύο µήνες, σχεδόν δύο χρόνια. Δεν µπο-
ρούσαµε να προχωρήσουµε κανένα άλλο έργο εάν δεν λυνόταν
το ζήτηµα δικαστικά, εάν δεν είχαµε την τελεσίδικη δικαστική
απόφαση. Τώρα που την είχαµε, προχωρήσαµε άµεσα. Σας είπα
ότι µέχρι τέλος Γενάρη βγαίνουν οι διαγωνισµοί και συµβασιο-
ποιούνται άµεσα αυτά τα έργα. Είναι σηµαντικότατο αυτό.

Να προσθέσω και κάτι ακόµα. Ελλάδα, δεν είναι µόνο η Αθήνα,
είναι και άλλες πόλεις της χώρας που αντιµετωπίζουν προβλή-
µατα. Βλέπω, ας πούµε, τον αγαπητό συνάδελφο κ. Κεγκέρογλου
από το Ηράκλειο, όπου και εκεί βεβαίως έχουµε το υποέργο εκ-
πόνησης στρατηγικού χάρτη θορύβου και σχεδίου δράσης του
πολεοδοµικού συγκροτήµατος Ηρακλείου Κρήτης. Τώρα που επι-
τέλους ξεµπλόκαρε το θέµα από τη δικαστική οδό, αµέσως τρέ-
χουµε να καλύψουµε το χαµένο έδαφος για το οποίο δεν
ευθυνόµασταν εµείς. Τι να κάνουµε, έτσι είναι διαρρυθµισµένη η
ελληνική δηµοκρατία και η ελληνική πολιτεία και καλά κάνει, έχει
βάλει πάρα πολλά φίλτρα ελέγχου. Όποιος θέλει πηγαίνει στο δι-
καστήριο, µπορεί να σταµατήσει τη διαδικασία. Το δικαστήριο
αποφάσισε και τώρα είµαστε ελεύθεροι να προχωρήσουµε και
όχι µόνο στο Ηράκλειο Κρήτης, αλλά και στη Λάρισα και στον
Βόλο και στην Πάτρα και στα Ιωάννινα και στη Θεσσαλονίκη. 

Όσον αφορά την Αθήνα, στην κεντρική, στη βόρεια, στην ανα-
τολική, στη δυτική και στη νότια, δηλαδή στο σύνολο του συγκρο-
τήµατος των Αθηνών, καθώς και στον Πειραιά. Ειδικά για τη
δυτική Αθήνα, αυτό το υποέργο έχει µια δαπάνη 616.000 ευρώ,
συν ΦΠΑ άλλα 150.000 ευρώ. 

Για να καταλήξω, κύριε Αρσένη και κύριε Πρόεδρε, ανάλογα
µε το τι στοιχεία θα µας δώσουν αυτοί οι στρατηγικοί χάρτες θο-
ρύβου, ανάλογα θα πράξουµε και εµείς σε σχέση µε τα έργα που
πρέπει να γίνουν σε συνεργασία µε την τοπική αυτοδιοίκηση, µε
την περιφέρεια και µε τους πολίτες, όπου σας είπα ότι εµείς δεν
αφήσαµε κανέναν πολίτη αναπάντητο. Κάναµε αυτό που έπρεπε
να κάνουµε, δεδοµένου ότι αντιλαµβανόµαστε -και είναι υψηλή
προτεραιότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος- ότι ο θόρυβος
είναι µία µορφή ρύπανσης που επιφέρει πολλά προβλήµατα και
στη λειτουργικότητα και στην ψυχική υγεία των ανθρώπων.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε και εµείς.
τρίτη µε αριθµό 40/7-10-2022 αναφορά του κύκλου αναφορών

- ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Να προχωρήσει η ανέγερση του νέου Δικα-
στικού Μεγάρου Ηρακλείου», να προχωρήσει, λέει ο κ. Κεγκέ-
ρογλου, επιτέλους, προσθέτω εγώ. Στην αναφορά θα απαντήσει
ο Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Γεώργιος Καραγιάν-
νης.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο, για να αναπτύξετε την
αναφορά σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι, νοµίζω, σε όλους γνωστό ότι είναι αδή-

ριτη ανάγκη να προχωρήσει επιτέλους η ανέγερση του νέου Δι-
καστικού Μεγάρου Ηρακλείου για την απρόσκοπτη απονοµή της
δικαιοσύνης, αφού σήµερα έχουµε έλλειψη αιθουσών σε κτήρια
που δεν είναι κατάλληλα για τη λειτουργία των δικαστηρίων. Χρει-
άζονται ανακαίνιση ακόµη και τα περιορισµένης δυνατότητας
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κτήρια και βέβαια υπάρχουν πολλά ενοικιαζόµενα που είναι για
άλλη χρήση. Δεν υπάρχει αµφιβολία από κανέναν ότι έχουµε κα-
θυστερήσει πάρα πολλά χρόνια.

Θέλω να πω ότι δυστυχώς η επιλογή του να γίνει µε ΣΔΙΤ –και
δεν το λέω ακριβώς για τη διαδικασία του ΣΔΙΤ, αλλά για τις απο-
φάσεις που τη συνόδευσαν από την προηγούµενη κυβέρνηση
κιόλας- η ανέγερση του Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου συνδέ-
θηκε µε την κατασκευή και άλλων δικαστικών µεγάρων. Η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση το συνέδεσε µε την Πέλλα και έτσι το θέµα
αυτό είχε και µια αντίστοιχη πορεία λόγω και της απόστασης, ενώ
η σηµερινή Κυβέρνηση το συνέδεσε µε τα Χανιά. Το έκαναν προ-
φανώς οι κυβερνήσεις, λόγω του ότι το Δικαστικό Μέγαρο Ηρα-
κλείου είναι βιώσιµο και ανταγωνιστικό και µικρότερα κτήρια ή
µικρότερης δυναµικότητας πιθανόν να είναι αυτά τα οποία θα
πρέπει να πάνε µαζί, για να υπάρχει βιωσιµότητα. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, έχουµε µια τεράστια καθυστέρηση
και επί της δική σας Κυβέρνησης, λόγω του ότι στα Χανιά δεν
ήταν ώριµη η διαδικασία, για να πάνε «πακέτο» το Δικαστικό Μέ-
γαρο Ηρακλείου και το Δικαστικό Μέγαρο Χανίων. Δεν υπήρχε
ολοκληρωµένη παραχώρηση οικοπέδου. 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς, µε παρεµβάσεις µας, ζητήσαµε την
απεµπλοκή της κατασκευής του ενός δικαστικού µεγάρου από
το άλλο. Με επιστολή τώρα τελευταία του Δικηγορικού Συλλόγου
του Δήµου Ηρακλείου και βεβαίως του αρµόδιου Αντιπεριφερει-
άρχη, του κ. Συριγωνάκη, καταθέσαµε αναφορά, την οποία συζη-
τάµε σήµερα, µε την οποία ζητάµε ακριβώς αυτή την απεµπλοκή.

Προσωπικά, σε ερώτηση που είχαµε συζητήσει µαζί, είχα ζη-
τήσει την εναλλακτική, εφόσον δεν γίνει απεµπλοκή, να υπάρξουν
δύο υποέργα, προκειµένου να δοθεί η δυνατότητα να ξεκινήσει
το έργο του Ηρακλείου µέχρι να ωριµάσει και το έργο των Χα-
νίων. Η δεύτερη εναλλακτική ήταν να διαχωριστούν. Θέλουµε να
µας δώσετε την τελική σας απάντηση, γιατί πιστεύω, παρακολου-
θώντας τη διαδικασία, ότι σήµερα έχουν ωριµάσει τα πράγµατα
και είστε έτοιµος να µας δώσετε απαντήσεις. Ο κόσµος περιµένει
αυτές τις απαντήσεις και για την πολύχρονη καθυστέρηση αλλά
και για την ανεξήγητη δυσπραγία που παρατηρήθηκε και στην
εµπλοκή µε την Πέλλα και στην εµπλοκή µε τα Χανιά. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Καραγιάννη, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, αντιλαµβάνοµαι το πραγµατικό σας ενδια-

φέρον και την αγωνία σας για ένα πολύ µεγάλο, ένα πολύ ουσια-
στικό έργο, που η αλήθεια είναι ότι ταλαιπωρεί την πόλη του
Ηρακλείου σε ό,τι αφορά την απονοµή της δικαιοσύνης για πάρα
πολλά χρόνια. Ένα θέµα, που -πιστέψτε µε- και για το δικό µας
Υπουργείο αποτέλεσε ένα από τα πρωταρχικά θέµατα στην ατζέ-
ντα µας, σε συνεργασία πάντα µε το αρµόδιο Υπουργείο Δικαιο-
σύνης, που θέτει και τις προτεραιότητες και τις ανάγκες των
υποδοµών της δικαιοσύνης, που εµείς καλούµαστε να υλοποι-
ήσουµε.

Και ασφαλώς γνωρίζω ότι συνολικά οι Βουλευτές του Ηρα-
κλείου και της Συµπολίτευσης και της Αντιπολίτευσης, όπως και
εσείς, έχουν επανειληµµένα διατυπώσει επίκαιρες ερωτήσεις για
το ίδιο θέµα, για το χρονοδιάγραµµα ενεργειών µας για τη δηµο-
πράτηση του cluster των δικαστικών µεγάρων της Κρήτης. Θα
έλεγα και θα ήθελα να τονίσω σε αυτό το σηµείο ότι είναι ουσια-
στικά το µεγαλύτερο κτηριακό πρόγραµµα που θα υλοποιηθεί
στην Κρήτη τα επόµενα χρόνια. Είναι ένα πολύ µεγάλο έργο και
ένα έργο πάρα πολύ σηµαντικό. 

Και ξέρετε ότι πριν από περίπου ενάµιση µήνα βρισκόµουν
στην Κρήτη σε µια προγραµµατισµένη επίσκεψη σε ό,τι αφορά
τη συνάντηση µε τον περιφερειάρχη για τα θέµατα του ΒΟΑΚ και
παρ’ όλα αυτά βρέθηκα και στα Χανιά, όπου και εκεί έκανα µια
σύσκεψη στην αντιπεριφέρεια για να δω και τι ακριβώς γίνεται
για να συζητήσουµε αυτό το πολύ σοβαρό θέµα.

Και δεν σας κρύβω, γιατί δεν θα µπορούσαµε να το κρύψουµε
άλλωστε, ότι οι καθυστερήσεις που έχουν υπάρξει χωρίς δική
µας ευθύνη, αλλά αντιµετωπίζοντάς τες συνολικά ως ελληνική
πολιτεία, να είστε σίγουρος ότι δεν µας ικανοποιούν. Αυτό που

έχουµε κάνει και αυτό που συνεχίζουµε να κάνουµε στην Κρήτη
είναι να αναβαθµίζουµε ολιστικά και συνολικά τις περιοχές που
παρεµβαίνουµε και όχι αποσπασµατικά και µε σπασµωδικές κι-
νήσεις. 

Σχολιάσατε τη λύση της προηγούµενης Κυβέρνησης. Νοµίζω
ότι δεν έχει ιδιαίτερη σηµασία να αναφερθούµε σε αυτό, γιατί το
να συνδέεις ένα δικαστικό µέγαρο στην Έδεσσα µε ένα δικαστικό
µέγαρο στο Ηράκλειο αντιλαµβάνονται και οι µη ειδικοί στα ΣΔΙΤ
ότι είναι κάτι πολύ δυσλειτουργικό, δεν µπορεί να τρέξει, θα έχει
πάρα πολλά ζητήµατα τουλάχιστον κατά την περίοδο συντήρη-
σης και λειτουργίας. 

Εµείς τι κάναµε; Ήρθαµε σε µια στενή συνεργασία µε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, µε το επισπεύδον Υπουργείο, ώστε να
αναβαθµίσουµε συνολικά τις υποδοµές δικαιοσύνης στην Κρήτη.
Συµπεριλάβαµε, λοιπόν, και το Δικαστικό Μέγαρο Ηρακλείου και
το Δικαστικό Μέγαρο Χανίων και την ανακατασκευή του Δικαστι-
κού Μεγάρου Ρεθύµνου. Και είµαι σίγουρος ότι κανένας Κρητι-
κός δεν θα µπορούσε να έχει κάποια διαφορετική άποψη, γιατί
αυτό ήταν και το σωστό. Θα έπρεπε συνολικά να αναβαθµίσουµε
τις υποδοµές δικαιοσύνης στην Κρήτη και παράλληλα µε το τε-
ράστιο πρόγραµµα υποδοµών που έχουµε και για το αεροδρόµιο
του Καστελίου και για τον ΒΟΑΚ και όλα τα υπόλοιπα αντιπληµ-
µυρικά και έργα υποδοµής που κατασκευάζουµε, θα ήταν µια συ-
νολική παρέµβαση που τη χρειαζόταν. 

Όµως, η αλήθεια είναι ότι διαπιστώσαµε πολλά προβλήµατα,
προβλήµατα που, όπως ανέφερα και πριν, δεν είχαν σχέση ούτε
µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης ούτε µε το Υπουργείο Υποδοµών.
Είχαν σχέση ουσιαστικά µε το θέµα του οικοπέδου στα Χανιά. Και
θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι στην τελευταία συνάντηση που
πραγµατοποιήσαµε στην Αντιπεριφέρεια Χανίων αποφασίσαµε
όλοι µαζί ότι το έργο θα πρέπει να προχωρήσει µε έναν διαφο-
ρετικό τρόπο. Προκρίθηκε, λοιπόν, η λύση της δηµοπράτησης
των δύο Δικαστικών Μεγάρων Ηρακλείου και Ρεθύµνου σε πρώτο
χρόνο και µετά την ωρίµανση και την ανεύρεση του κατάλληλου
οικοπέδου σε ό,τι αφορά το νέο Δικαστικό Μέγαρο Χανίων. Με
αυτόν τον σχεδιασµό θα προχωρήσουµε το επόµενο διάστηµα.
Για τις τεχνικές λεπτοµέρειες θα επανέλθω στη δευτερολογία
µου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ακριβώς σε αυτή την κατεύθυνση είχαµε το-

ποθετηθεί, όχι βεβαίως για να µη γίνει και το Δικαστικό Μέγαρο
Χανίων, αλλά να µην εµπλέκει την ώριµη διαδικασία του Δικαστι-
κού Μεγάρου Ηρακλείου το όποιο πρόβληµα υπάρχει µε το οικό-
πεδο στα Χανιά. Σήµερα πραγµατικά, µε την απόφαση αυτή την
οποία µας ανακοινώνετε, δίνετε µια οριστική λύση για τη διαδι-
κασία που είναι και οριστική λύση για την κατασκευή του Δικα-
στικού Μεγάρου Ηρακλείου µαζί µε την ανακαίνιση των δικα-
στηρίων στο Ρέθυµνο. 

Εποµένως, σε αυτό το θέµα δεν έχω να προσθέσω κάτι, παρά
την ικανοποίηση από την πλευρά µου και πιστεύω και από τους
φορείς του Ηρακλείου και τους πολίτες του Ηρακλείου και της
ανατολικής Κρήτης, γιατί αφορά και το Εφετείο Ανατολικής Κρή-
της αυτό το δικαστικό µέγαρο. Θα ήθελα να ζητήσω να µην υπάρ-
χουν καθυστερήσεις στην περαιτέρω διαδικασία της δηµο-
πράτησης και βεβαίως των χρονοδιαγραµµάτων, που αν µη τι
άλλο µε τη διαδικασία του ΣΔΙΤ θα πρέπει να είναι πάρα πολύ συ-
µπιεσµένα και µπορούν να είναι πάρα πολύ συµπιεσµένα. 

Ταυτόχρονα, όµως, θέλω να σας αναφέρω, αφού επιλέξαµε
αυτή τη διαδικασία πολύ ορθά, µαζί µε την ανέγερση του Δικα-
στικού Μεγάρου Χανίων να δείτε το ζήτηµα που τέθηκε και πρέπει
να σας έχει τεθεί από τον κ. Τσιάρα όταν έγιναν τα εγκαίνια πριν
τα Χριστούγεννα του Διοικητικού Πρωτοδικείου Ηρακλείου το
οποίο πλέον θα λειτουργεί σε ενοικιαζόµενο χώρο, αλλά µε πολύ
καλές συνθήκες. 

Ο κ. Τσιάρας δέχθηκε την Πρόεδρο του Δικηγορικού Συλλόγου
Λασιθίου, η οποία εξέθεσε το πρόβληµα των δικαστηρίων στη Νε-
άπολη. Είναι πραγµατικά σε πάρα πολύ κακή κατάσταση. Χρει-
άζονται συντήρηση, ανακαίνιση, επισκευή. Και είναι ευκαιρία,
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ωριµάζοντας τις µελέτες που χρειάζονται, µαζί µε το Δικαστικό
Μέγαρο Χανίων, να το προχωρήσετε. 

Εποµένως, δεν έχω να προσθέσω τίποτα άλλο, παρά µόνο ότι
θα παρακολουθούµε την εξέλιξη για να συµβάλλουµε και εµείς
από την πλευρά µας στην όσο το δυνατόν συντοµότερη προώθη-
ση των διαδικασιών και του έργου αυτού που αποτελεί διαχρο-
νικά ένα αίτηµα του Ηρακλείου και της ανατολικής Κρήτης. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Έχω µια ανακοίνωση

πριν δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι µία µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Κηφισιάς. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Κεγκέρογλου, γνωρίζετε ότι για µας η Κρήτη είναι προ-

τεραιότητά µας. Γνωρίζετε ότι πιστεύουµε και γι’ αυτό θα προ-
χωρήσουµε µε πολύ γοργούς ρυθµούς τη συνολική αναβάθµιση
των υποδοµών σε όλες τις πόλεις της Κρήτης. Τα Χανιά δεν θα
τα αφήσουµε έτσι. Θα είναι προτεραιότητά µας το επόµενο διά-
στηµα να βρούµε το οικόπεδο σε συνεργασία µε την περιφέρεια
και σε συνεργασία µε τους τοπικούς φορείς, ώστε να λυθεί και
αυτό το πρόβληµα. Και για το Λασίθι θα είµαστε δίπλα στο Υ-
πουργείο Δικαιοσύνης, ώστε όταν χρειαστεί -είτε η δοµή του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών είτε η αρµόδια εταιρεία
του Υπουργείου µας, η ΚΤΥΠ- να παρέχουµε τις υπηρεσίες µας
και να προχωρήσουµε στην αναβάθµιση συνολικά των υποδοµών
της Κρήτης. 

Και ξέρετε, στο Υπουργείο το δικό µας έχουµε µια ιδιαίτερη,
θα έλεγα, αδυναµία στο να τηρούµε τα χρονοδιαγράµµατα και
όπου υπάρχουν προβλήµατα, έχουµε το πολιτικό θάρρος να ερ-
χόµαστε και να λέµε ότι «εδώ υπήρξε πρόβληµα γι’ αυτόν και
αυτόν τον λόγο». Μακριά από εµάς οι πολιτικές αλαζονείας, µα-
κριά από εµάς συµπεριφορές που δεν συνάδουν µε το ήθος της
παράταξής µας. 

Έχουµε πορευτεί όλο αυτό το διάστηµα στο Υπουργείο και
έχουµε καταφέρει, θα έλεγα, µετά από µια δεκαετία υποεπένδυ-
σης στον χώρο των υποδοµών, να πραγµατοποιούµε ένα πολύ
µεγάλο πακέτο έργων υποδοµής στην Κρήτη. Σε λίγες ηµέρες
µαζί µε τον Πρωθυπουργό θα πάµε να δούµε την έναρξη των ερ-
γασιών στον ΒΟΑΚ. Θα πάµε να δούµε πώς τρέχει το Καστέλι,
που έχει ξεπεράσει ήδη το 20% και µάλιστα µε τις κατάλληλες
ενέργειες του Υπουργείου µας, θα µεγαλώσουµε το αεροδρόµιο
στο Ηράκλειο κατά 32%, ώστε ουσιαστικά να το µετατρέψουµε
σε έναν κόµβο µεταφορών. 

Θα ήθελα, λοιπόν, σε αυτό το σηµείο να σας πω και ποιες θα
είναι οι ενέργειες µας για το επόµενο διάστηµα, ώστε να ενηµε-
ρώσετε τους πολίτες του Ηρακλείου για το τι ακριβώς θα κά-
νουµε σε ό,τι αφορά το Δικαστικό Μέγαρο Ηρακλείου, µια υπό-
θεση που πραγµατικά ταλαιπωρεί το Ηράκλειο για πάνω από µια
δεκαετία, θα έλεγα. Διάβαζα το πρώτο χαρτί που ήταν από τις
αρχές του 2000. 

Μέχρι τα τέλη του µήνα θα έχουµε συνεννοηθεί µε την αρµόδια
Γενική Γραµµατεία ΣΔΙΤ να προχωρήσουµε στην τροποποίηση.
Αφού προχωρήσουµε, λοιπόν, στην τροποποίηση της πρότασης
που έχει κατατεθεί και έχει εγκριθεί και αυτή θα συµπεριλαµβάνει
πλέον µόνο το Δικαστικό Μέγαρο Ηρακλείου και την ανακατα-
σκευή του Δικαστικού Μεγάρου Ρεθύµνου, θα προχωρήσουµε
εντός του πρώτου τριµήνου του 2023 στη δηµοπράτηση του
έργου. 

Και ξέρετε, στο Υπουργείο µας ό,τι λέµε εµείς το τηρούµε, κύ-
ριε Κεγκέρογλου. Και ξέρετε ότι έχουµε κάνει πάρα πολλά πρά-
γµατα και για το Ηράκλειο και για την Κρήτη.

Και να είστε σίγουροι ότι το θέµα των δικαστικών µεγάρων θα
ολοκληρωθεί πάρα πολύ σύντοµα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Με τη συναίνεση του Σώ-

µατος και ώρα 11.45’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 23 Ια-
νουαρίου 2023 και ώρα 14.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων.
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